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Uvodnik

Andrej Bratuž

Še ob Dnevu 
spomina

Ob koncu januarja je svet obhajal Dan spo
m ina na holokavst. Gre zlasti za kom e
m oracijo židovskega ljudstva, ki je dalo 

visok krvni davek v un ičevalnih  taboriščih 
nem škega nacističnega rajha. Številke so 
ogrom ne, gre za 6 m ilijonov žrtev Hitlerjeve
ga načrtnega uničevanja Židov. Tu bi lahko že 
v začetku spom nil n a  znano m isel oz. bese
de, ki jih  je zapisal nem ški eksistencialistič
n i filozof Karel Jaspers, ki je napisal, da je b i
lo  ogrom no  zločinov, ki so jh  v im en u  
nem škega naroda zagrešili proti dem okratič
n im  in  svobodoljubnim  ljudem . Prim erno je 
zato, da se prav v tem  času spom injam o na 
vse to.
Tudi italijanski fašizem je svoje nasprotnike 
dosledno uničeval in  preganjal. Ne pozabi
m o na vsa zloglasna taborišča, razširjena po 
vsej državi. V naši bližini sta bili zlasti znani 
v  G onarsu in  Viscu. Še dalje jih  lahko našte
vam o od dalm atinskega Raba do krajev Fra- 
schette in  Alatri pri Frosinoneju. Seveda so 
b ile enako uničevalne ječe in  m učilnice v Tr
stu, zlasti v ul. Bellosguardo, kjer so trpeli šte
v ilni slovenski ljudje. Pri tem  lahko še spom 
n im o  na misli, ki jih je napisal povojni ita
lijanski zgodovinar N ino Valeri, da je nam reč 
fašizem dedna bolezen italijanskega naroda. 
Tu je gotovo mislil n a  zločinsko politiko pre
ganjanja vseh antifašistov oz. represije, ki jih 
je v Italiji in  drugod počel fašizem. To dedno 
bolezen Italijanov pa je uresničila potem  še 
g loboka povezava z nem šk im  nacizm om . 
Vse to  se je v Italiji še bolj videlo v znan ih  ra
sn ih  zakonih, ki so tud i form alno obračuna
li z židovsko skupnostjo.
V vsem  tem  gre predvsem  za odnos do d ru 
gačnosti, saj tud i antisem itizem  igra predv
sem n a  to struno. Danes se to  kaže tako zo
pet v Italiji kot v Evropi. To je v idno predv
sem v odnosu  do priseljencev, ki jih italijan
ska politika gleda n a  svoj način. In kot se da
nes drugačnost kaže predvsem  v teh  ljudeh 
in  skupnostih, je bilo včeraj v idno zlasti v od
nosu  do židovstva.
Zato se lahko tud i ob Dnevu spom ina zam i
slimo ob vsem tem, kar je še danes živo in  ak
tualno.
A ntisem itizem  sicer ni bil v vseh evropskih 
državah enako razvit. Kjer je bil židovski ele
m e n t manjši, tud i n i uspeval. Že n a  Sloven
skem, recim o, n i b ilo  nikoli toliko Židov kot 
drugje po Evropi. Na Poljskem je bila m orda 
v tem  poleg Nemčije najštevilnejša židovska 
skupnost in  zato je prav v teh  deželah antise
m itizem  dosegel največji uspeh.
Ta m esec bodo  v Italiji obhajali še en  dan 
spom ina, ki zadeva fojbe in  ezule. Seveda 
im a ta  dan svoje značilnosti. Spom injali se 
b om o ljudi, ki so padli ali so bili deportirani 
iz drugačnih  razlogov. Ne sm em o pa tu  po 
zabiti, da bi drugega spom ina ne bilo, če bi 
ne b ilo  prvega. Fašizem in  nacizem  sta povz
ročila, da je potem  s strani kom unizm a priš
lo do maščevanja. Žrtve pa so bili ne le Italija
ni, am pak tudi Slovenci, ki so se uprli rdeče
m u  režimu.
Pisatelj Boris Pahor je še danes živa priča vse
ga tega zločinskega početja. V svojih delih  in  
s svojo besedo stalno opozarja n a  tiste straš
ne čase z upanjem , da se ne bi kdaj ponovili. 
Ob dnevu spom ina lahko izpostavim o še žrt
ve kom unističnega režim a od Kočevskega Ro
ga in  vseh drugih  podobn ih  morij.
Naj ob  zaključku podam o še eno misel, n am 
reč na proces katarze oz. očiščevanja, kar so 
poznali že stari Grki in  o čem er najbolj priča 
velika grška dram atika. Tako katarzo  in  
duhovno  prenovo si tud i danes res iskreno 
želimo.

Tako soz zanosom in optim izm om v brk vsem 
krizam mladi slušatelji gledališke šole Stu- 
dioArt povabili gledalce osrednje "zamejske" 
Prešernove proslave, naj z besedo, mislimi pa tudi 

sanjami zaplovejo proti novim  obzorjem, sočasno 
pa naj se kot valovi morja, ki se oddadaljujejo od 
obale, a se vedno znova k njej tudi vračajo, vrnejo 
domov oziroma naj svoje želje uresničijo kar v do
mačem kraju, kjer so naše korenine in  kjer nam  bo
do znanje in ideje pripomogli, da bom o obstali in  
ohranili svoje življenjske sokove, ki jih seveda lahko 
črpamo le iz jezika in  naše kulture. Valovanje, pli
movanje sta izraz nenehnega gibanja, spreminjanja, 
živosti, kreativnega presnavljanja in  prav zato sta se 
kot simbol m ladostne zagnanosti in  volje po ust
varjanju tako povedno odslikavali v središčnem spo
redu letošnje Prešernove proslave. Kot je že tradi
cija, sta jo s skupnimi močmi priredili krovni orga
nizaciji, Slovenska kulturno-gospodarska zveza in 
Svet slovenskih organizacij, ki sta se letos odločili za 
eno samo proslavo, brez ponovitev v vseh pokraji
nah, kjer živimo Slovenci. Izbrali sta Tržič tudi zato, 
da bi poudarili pom em bno vlogo, ki jo ima sloven
ska skupnost na tem  koščku naše dežele na kultur
nem , šolskem in političnem področju. Prav zato sta 
bila pokrovitelja Občina Tržič in  Slovensko kultur
no športno rekreacijsko društvo Tržič, soorganiza
torji pa so bili Društvo Slovensko gledališče, Kultur
ni center Lojze Bratuž, ZSKP Gorica, Glasbena ma
tica, Kulturni dom  Gorica, Slovenska prosveta Trst, 
ZSKD, Inštitut za slovensko kulturo, SCGV Emil Ko
mel in  SSG. Polna dvorana tržiškega občinskega gle
dališča, med katerimi je bilo veliko gostov iz politič
nega in kulturnega sveta -  med njimi so bili pred
sednik Državnega sveta RS Blaž Kavčič, generalna 
konzulka RS v Trstu Vlasta Valenčič Pelikan in  kon
zulka Bojana Cipot ter tržiški župan Gianfranco Piz- 
zolitto - je spremljala izvajanje petintridesetih mla
dih iz treh letnikov gledališke šole StudioArt. Za mla
de igralce se je zamisel vsebine utrnila njihovi vodji 
Maji Lapornik, ki je napisala tudi tekst, v katerega je 
vpletla pesmi naših pesnikov Marija Čuka, Mirosla
va Košute, Jurija Paljka in Borisa Pangerca, ki dihajo 
z našo zemljo, se oprijemajo njenih skal, a se tudi 
prepuščajo širini morja. Pesniško besedo -  resnici na 
ljubo bi je pričakovali več! - je sicer zasenčil gib, ki 
je imel glavno vlogo v tem  odrskem prikazu. Le-ta 
se je kar precej razlikoval od tradicionalnih vsebin 
preteklih proslav ob Dnevu slovenske kulture. Gib 
in  koreografija sta delo Uršule Teržan, ki ji n i bilo

lahko usklajevati znanje tečajnikov, da bi jih spojila 
v neko harm oničnost. Mladi obrazi na odru so pri
reditvi vlili svežino in  izvirnost; blizu je bila čutenju 
m ladih -  žal jih m ed publiko sicer ni bilo -  tudi za
radi glasbe Maria Marolta, ki je v soavtorstvu s Pe
trom  Miheličem ob koncu postregla še s svojsko in
terpretacijo slovenske him ne - Prešernove Zdravlji
ce. Odrsko sliko (scena Andrej Stražišar) sta do
polnjevala m odrina scenskega ozadja in  barka z vi
sokim jamborom, na katerem so izvajalci razpeli ja
dro želja. Dinamično režijo sta podpisala Boris Kobal 
in  Jaša Jamnik.
Preden se je začel kulturni program, so povezovalci 
večera Mairim Cheber, Patrizia Jurincic in  Matija 
Rupel povabili na oder Janeza Povšeta, da bi kot za
stopnik strokovne komisije (ostali člani so Aldo Clo- 
dig, Magda Jevnikar, Igor Komel, Miha Obit in Jana 
Pečar) spregovoril o novosti letošnje proslave Slo
vencev v Italiji, in  sicer o podelitvi priznanj za do
sežke na kulturnem  področju. Na podlagi prispelih 
predlogov se je komisija odločila za podelitev dveh 
nagrad posameznikoma, ki sta se izkazala s poseb
no ustvarjalno zaslugo. Nagrado Dneva slovenske 
kulture za stvaritve in  dosežke na pričetku svoje zre
le ustvarjalne dobe, za vsestransko poglobitev vsebi
ne in  podobe prireditve Postaja Topolove je prejela 
arhitektka Donatella Ruttar za delo, ki ga opravlja 
kot um etniški vodja m ednarodno priznane prire
ditve Postaja Topolove. Postaja je namreč »prizorišče 
umetniškega iskanja in  eksperimentiranja, izvirna 
in edinstvena pa je zato, ker vsi dogodki in um et
niške stvaritve nastajajo v Topolovem, v funkciji va
si in  njenih prebivalcev in  to v okviru žlahtne slo
venske dimenzije". Ruttarjeva je zaslužna tudi za 
uspešno predstavitev sodobne slovenske kulture in 
um etnosti Dotik v letu 2004, je pa tudi avtorica 
projekta Okno na slovanski svet -  Finestra sul mon- 
do slavo, "zasnovano kot Center v Gorenjem Tar- 
biju, kjer se razvijajo posebej izbrane dejavnosti". 
Temu raziskovalnemu delu je "treba dodati še troje- 
zično angleško-italijansko-slovensko knjigo Guzi- 
ranje z Beneškega na Ogrsko, ki jo je Donatella Rut
tar organizacijsko pripravila ter grafično opremila in 
ki odpira raziskovalcem nove poti v širšem slovan
skem svetu", kot je zapisano v utemeljitvi. Nagrado 
Dneva slovenske kulture za svoj enkratni prispevek 
celotni slovenski narodni skupnosti v Italiji, za svojo 
vplivnost in  pom en v prostoru večinskega naroda, 
za svojo vplivnost in  pom en v prostoru matičnega 
slovenskega naroda ter za svojo vplivnost in  pom en

v prostoru nove Evrope je prejel Boris Pahor. V ute
meljitvi piše tudi: "Pri malokateri osebnosti se zgo
di, da se življenjska zgodba, umetniško delo in  zav
zemanje za kulturo človečnosti tako med seboj pre
pletajo in nadgrajujejo kot prav v Borisu Pahorju 
(...). Z njem u lastno upornostjo in pokončnostjo sk
lene Boris Pahor na vse apokaliptične dogodke od
govoriti in s svojimi odgovori pričevati za boljši in 
pravičnejši svet, še posebej kar se tiče slovenskega 
naroda. Pričevanje v obrambo dostojanstva vsakega 
človeka in še tako majhne narodne skupnosti se ure
sniči v obsežnem seznamu knjig (...). Z vsem svojim 
obsežnim ustvarjalnim opusom  ter v enaki meri s 
prodornim i posegi v dnevno kulturno in politično 
dogajanje je pričevanje Borisa Pahorja doseglo svojo 
bogato in  izjemno polno ter zaokroženo celoto (...) 
", Pisatelj, ki je postal pravi ambasador slovenske 
kulture in  njene zgodovine, pri nas tako tragično 
zaznamovane od fašističnega režima, je z mladost
n im  korakom stopil na oder, kjer sta mu, kot Rut- 
tarjevi, Drago Štoka in  Rudi Pavšič izročila nagrado 
-  umetniško izdelano stilizirano trto -  simbol plod
nosti in  rodovitnosti. Pahor se je zahvalil za priz
nanje in  še enkrat naglasil, "da se m oram o spošto
vati med seboj, ljubiti, biti Evropejci, a ohraniti svoj 
slovenski obraz! Le če bom o ohranili slovensko za
vest ali nacionalni čut, svojo tradicijo, bom o ohra
nili tudi jezik! "
Posebna pozornost je na večeru pripadla slavnostni 
govornici prof. Tatjani Rojc, ki je, delno tudi v ita
lijanščini za italijanske goste, povedala nekaj zelo 
pronicljivih misli in  ugotovitev, katerih izhodišče 
je našla v Trubarjevih besedah "stati inu obstati". 
Njen govor, vključno z italijanskim delom, objavlja
mo v celoti na tretji strani te številke.

Iva Koršič
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Stališče svetnika Slovenske skupnosti Igorja Gabrovca

Reforma krajevnih uprav 
napoveduje hude čase

Z e nekaj dn i krožijo prvi 
osnutk i novega deželne
ga zakona, ki naj bi uve

del zaznavne sprem em be v u- 
stroju krajevnih uprav FJk. M ed 
najbolj vprašljivimi točkam i je 
gotovo pred log  o ustanovitv i 
M estne občine Trst, ki naj bi 
zaobjela celotno obm očje trža
ške pokrajine in  de facto izniči
la obstoječe občine in  Pokraji
no . To b i p o m en ilo  razširiti 
splošno znano  neučinkovitost 
in  upravno nesposobnost Obči
ne Trst, daleč preko n jen ih  seda
n jih  meja, se pravi od  Korošcev 
do Štivana. D obro je, da je na 
blaznost takega načrta  opozoril 
sam  vidni predstavnik Ljudstva 
svobode Piero To- 
noni; z njim  delim  
zaključke, pa če
prav z m estom a 
različn im i u te 
m eljitvam i. Pred
log Segantijeve 
predvideva tu d i 
uk in itev  rajonskih 
svetov, ki so doslej 
odigravali p o 
m e m b n o  vlogo 
posredn ika m ed 
po treb am i te rito 
rija in  večkrat zelo 
oddaljenim  župan
stvom . Pri vsem  
tem  gre poudariti, 
da do danes v Itali
ji n i prišlo do usta
novitve n obene od 
petnajstih  m ožnih  
m estn ih  občin, ki jih  zakonoda
ja kom aj nakaže. Zanim ivo je, 
da bi nekdo rad novo in  nepred
vidljivo institucionalno  igračko 
preizkusil n a  koži tržaške pok
rajine, ki jo od drug ih  obm očij 
označuje vsestranska raznoliko
st zaradi n jene geopolitične

lokacije in  ku ltu rnozgodov in 
skih danosti. Vse to  bi m oral za
konodajalec upoštevati p redv
sem  v luči ustvarjanja novih pri
ložnosti čezm ejnega sodelova
nja in  prostorskega načrtovanja, 
ki bi upoštevalo nove politične 
razm ere po padcu schengenske 
meje. Prav pred  kratkim  je bila 
v M iljah zanim iva okrogla m i
za, na kateri je prišlo jasno na 
dan nasprotovanje okoliških žu
panov, ki jih načrt M estne obči
ne še zdaleč ne prepriča. O bčin
ski upravitelji so nam reč pred
lagali ojačitev dobro  p reiz
k ušen ih  p rim erov  m ed o b č in 
skega sodelovanja, ki kaže o ti
pljive rezultate zlasti z zornega

svojim i občinsk im i upravam i. 
Rezultat bi nedvom no  pokazal, 
da naše občine dobro delajo in  
so učinkovite, za tržaško občin 
sko upravo pa dovolj zgovorno 
kaže število zbranih  konsenzov 
v zvezi s p red logom  o ločitvi 
obeh  kraških rajonskih  svetov 
od  občine Trst. Smo prepričani, 
da h o čem o  res take situacije 
razširiti n a  vso pokrajino? 
Poglavje zase je ves p rob lem  
spoštovanja pravic slovenske 
narodne skupnosti, ki so jasno 
zabeležene v sta tu tih  okoliških 
občin  in  v dobri m eri tud i u re
sničene.
Kako bo s tem, ko bodo škarje in  
p la tno  im eli politiki, ki se že da-
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kota občanov -  davkoplačeval
cev. Slednje zanim ajo rezultati 
in  boljše in  učinkovite storitve, 
ne pa golo besedičenje in  poiz
kusi prave institucionalne alki
mije, ki se odraža v novi refor
m i. Zanim ivo bi bilo preveriti, 
koliko so občan i zadovoljni s

nes zgražajo ob sam i misli, da 
b i naziv  Trieste povezali s Tr
stom?
Počakajmo na u radno  besedilo 
zakonskega osnutka, a vendar, 
če dan  lahko sodim o po  jutru, 
po tem  se bojim , da bo do veče
ra klestila h u d a  toča...

Pismo SSO in SKGZ Renzu Tondu

O stanju novinarskega 
osebja na Deželi

Predsednika krovnih orga
nizacij SKGZ in SSO, Rudi 
Pavšič in  Drago Štoka, sta 

v teh  dneh  pisala predsedniku 
deželne vlade FJk Renzu Tondu 
in  ga opozorila na stanje novi
narskega osebja, začasno zapo
slenega znotraj in fo rm ativn ih

struk tu r deželnega odbora in 
sveta. Trije novinarji - dva sta po 
rodu m anjšinca, tretja pa ita
lijanske narodnosti z znanjem  
slovenskega jezika -  so bili izbra
ni in  so nastopili službo po jav
ni selekciji, na kateri je bilo po
trebno  dokazati tud i znanje

Na dnu...

m anjšinskih jezikov, kot sta slo
venščina in  nem ščina. 
"M enim o" -  dodajata Štoka in 
Pavšič -  "da bi jih bilo prim erno 
ohraniti v rednem  delovnem od
nosu, ker so zapolnili očitno vr
zel v pristojnostih obeh redakcij 
Dežele. Gre nam reč za profesio
nalne profile znotraj obeh infor
macijskih struktur, ker so ti no 
vinarji edini, ki trenutno  znajo, 
poleg rednega novinarskega de
la, izdelati tudi televizijske od
daje (kot v prim eru "Consiglian- 
do", dvotedenske oddaje dežel
nega sveta), pisati v nem ščini in 
slovenščini tiskovna sporočila za 
deželni odbor (sporočila, ki so 
objavljena na spletni strani 
Dežele) in dnevno pregledovati 
slovenske dnevnike, ki izhajajo 
tako v Italiji kot v Sloveniji. 
Osebje s tovrstnim  znanjem  in 
izkušnjami, ki je še dodatno do
po ln ilo  pristojnosti s trile tno  
izkušnjo znotraj vaših redakcij, 
je po našem  m nenju  vir, ki ga je 
dobro upoštevati in  oh ran iti v 
rednem  delovnem  odnosu. Vse 
to bi bil dodaten in  nedvoum en 
znak pozornosti do m anjšin in 
njihovih  jezikov, tako kot tud i 
potrditev m ednarodne usm erje
nosti Furlanije Julijske krajine. 
Znotraj geopolitičnega kontek
sta, v katerem  deluje Furlanija 
Julijska krajina, lahko prisotnost 
m anjšin nedvoum no pripom o
re k rasti evropeistične in  m ed
narodne zavesti naše Dežele, ki 
strem i k vedno boljšim  o d n o 
som  s sosednjim i državami", 
zaključujeta predsednika SKGZ 
in SSO.

Po srečanju s talibskimi poveljniki

Nova strategija 
zaveznikov v Afganistanu
V predbožični številki NG 

smo na tem  m estu ugo
tavljali, da bo Afganistan 

obsojen na stalno vojno, če ne bo 
m ednarodna skupnost, ki je tam  
vojaško in  politično prisotna v 
OZN, poiskala pam eten spora
zum  s predstavniki dom ačih tali- 
bov ali talibanov, ki dejansko 
obvladujejo večino državnega 
ozemlja in  im ajo prevladujoč 
vpliv na afganistansko prebivast- 
vo. Zato smo bili prijetno prese
nečeni, da je om enjena m edna
rodna skupnost konec januarja 
priredila v Londonu konferenco 
predstavnikov vseh 70 sode
lujočih držav in  drugih m edna
rodnih organizacij pri naporih za 
pom irjenje v tej posebni deželi 
pod Hindukušem, soglasno skle
nila stopiti na pot navezave pr
vih stikov z zm ernim  krilom tali- 
bov, da bi jih pritegnila v politič
ne in  družbene strukture države 
sporazum no z obstoječo vlado 
predsednika Karzaija in  sam ih 
Združenih narodov (OZN).
O tem  strateškem načrtu in  pr
vih stikih s talibi je na konferen
ci poročal posebni odposlanec 
ZN za Afganistan diplom at Kai 
Eide. Tudi novinarjem  je potrdil, 
da se je 8. januarja letos v Du- 
baju, glavnem mestu Združenih 
arabskih emiratov, srečal s skupi
no talibskih poveljnikov in  z nji
mi med drugim razpravljal tudi o 
novi strategiji m ednarodne sku
pnosti, ki tem elji na ponovni 
vključitvi zm ernih  talibov v af
ganistansko politično in  družbe
no življenje nasploh. Po m nenju 
odposlanca ZN je bilo srečanje 
"sorazmerno uspešno". V bistvu 
gre za pridobitev sodelovanja 
zm ernih  talibov pri naporih  za 
pom iritev stanja v državi in  nje
no obnovo ob prim erni finančni 
pom oči m ednarodne skupnosti. 
V ta nam en  se ustanavlja pose
ben solidarnostni sklad, v kate
rega naj bi se v nekaj letih nabra
lo 500 milijonov evrov. Isti pred
stavnik je tudi povedal, da je do 
om enjenega srečanja v Dubaju 
prišlo na pobudo talibov, kar 
daje posebno težo novi m edna

rodni strategiji v Afganistanu. 
Kako se bodo delila sredstva iz 
omenjenega sklada, bo odločeno 
po veliki afganistanski p lem en
ski skupščini starešin in  spomla
danski m ednarodni konferenci o 
Afganistanu v Kabulu, ki naj bi 
pom enila začetek nekakšnega
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"m irovnega procesa", pri kate
rem  bi m orali odločilno vlogo 
odigrati Združeni narodi, kar bi 
tudi vsem sodelujočim državam 
pri vojaškem posegu znatno 
olajšalo "časten" um ik iz se
danjega težavnega položaja. Po
goj za dialog in sodelovanje je, da 
se uporniški talibi odrečejo tero
rističnim  m etodam  in se s tem  
ogradijo tudi od same Al Kaide. 
Londonska konferenca o Afgani
stanu ni imela v medij h  takega 
odmeva, ki bi ga vsekakor za
služila spričo preobrata v strate
giji zahodnih zaveznikov in  po
sledičnega odprtja do tistega 
zmernega krila talibov, ki so pri
pravljeni opustiti teroristične 
metode za dosego svojih politič
n ih  ciljev in  sodelovati pri vo
denju države in  njenem  prepo
trebnem  družbenogospodar
skem razvoju. Po drugi strani je 
takšno previdno zadržanje m e
dijev tudi razumljivo, ker niso bi
li podrobno obveščeni o stvarni 
podlagi za om enjeni preobrat. 
Zelo pozitivno pa je londonsko 
srečanje ocenil britanski premier 
Gordon Brown. Dejal je namreč, 
da gre za začetek "tranzicijskega 
obdobja" v Afganistanu po

Povejmo na glas

osm ih letih intenzivnega vojne
ga delovanja. Ob soglasju m ed
narodne skupnosti in  OZN se 
namreč ustvarjajo razmere za pri
tegnitev zm ernih afganistanskih 
sil za postopno odpravljanje voj
n ih  razm er in  splošno obnovo 
dežele.

V ta nam en so 
bili postavljeni 
jasni pogoji. 
Talibi se m o
rejo po eni stra
ni oddaljiti od 
tistih  svojih 
rojakov, ki so 
za nepopustlji
vo nadalje
vanje boja pro
ti "tujim  za
vojevalcem", 
po drugi strani 
pa nekaj konk
retnega storiti 
za utrditev last

ne države in  za ustvaritev razmer 
za boljšo prihodnost mlajših ge
neracij. Sedanja vlada premierja 
Karzaija pa se je obvezala odgo
vorno nastopiti proti razširjeni 
korupciji v državni upravi, upor
niškim talibom pa, ki se obvežejo 
spoštovati ustavo, omogočiti var
nost pred m orebitno maščeval
nostjo soborcev, ki vztrajajo pri 
nadaljevanju bojevanja.
Ključno je sedaj p rehodno ob
dobje za zagotovitev varnosti v 
Afganistanu in  za prenos odgo
vornosti za varnost v državi z 
m ednarodnih sil na afganistan
ske oblasti. Do tega bi moralo pri
ti v dveh ali treh letih. Istočasno 
pa naj bi tuje sile v Afganistanu 
začele um ikati svojo vojaško pri
sotnost in  pomagati pri prizade
vanjih  za razvoj države. Načrt 
predvideva, da bi do predaje nad
zora Afganistancem nad posa
m eznim i pokrajinam i prišlo v 
petih  letih. Istočasno bi se m ora
le afganistanske sile usposobiti za 
izvajanje večjih vojaških operacij 
v dveh oz. treh letih. Pri vseh na
vedenih operacijah jim  bodo 
m orale zavezniške sile nuditi 
ustrezno pomoč.

Alojz Tul

Nikomur odrekati
Z avedam o  se, da p o g o sto  obravnavanje  

priseljenske  p ro b lem a tike  la h k o  p o sta 
n e  n a d ležn o  ali vsaj n ezan im ivo . K onč

n o  n is m o  m i  k o t  naša n a ro d n a  s k u p n o s t  
p red laga te lji ta k šn ih  in  d ru g a čn ih  ža l vse  
ostrejših  u krep o v  v  o d n o su  do  p r iš lek o v  o z i
rom a tujcev. Tudi n iso  bile opažene in  zabe
le že n e  n e jev o ljn e  in  n es trp n e  izjave naših  
ljudi, k i bi se obračale na prise ljence z  ostri
m i  očitk i in  ob tožbam i. In  vendar n i  m o g o če  
m irn o  in  nep riza d eto  m im o  vsega, kar del 
p o litik e  večinskega naroda govori in  tud i o d 
loča p r i ure jan ju  sk u p n eg a  d ružbenega  
življenja , v  ka terem  prise ljenci v  državnem  
m erilu  predstavlja jo  v e č  k o t  6%  ce lo tnega  
preb iva ls tva . Ker v  sk u p n o  d ru žb e n o  
živ ljen je  spadam o vsi, torej tud i m i  k o t  s lo 
venska  narodna  sku p n o st, se nas t. i. tu jci še 
ka ko  tičejo, p o se b n o  če se v  p o g le d u  n a n je  
uveljavljajo pristop i, k i  rušijo  o sn o v n e  člo
veške vredno te  in  s tem  tem elje  družbe v  ce
lo ti. V  m is lih  im a m o  p rip ra vo  trile tnega  
načrta zdravstvene oskrbe v  naši deželi, torej 
v  FJK, k jer  je  p o n o v n o  dvign ila  glas Severna  
liga rekoč, na j n eza ko n iti priseljenci n e  bi b i
li d e ležn i p o ln e  zd ra vstven e  nege, ke r  so s 
sv o jo  n e z a k o n ito s tjo  kršilc i za ko n a  in  k o t  
taki p o d vržen i ka zen sk em u  p o sto p k u . D oce
la nespre jem ljivo  je  že  za trjevanje n a ved en e  
po litike , da so  n eza k o n iti p rise ljenci p o o se 
b ljen i kr im in a lc i in  m a n j k o t  jih  bo, bo lj bo  
naša družba varna. V  dokaz navajajo p o d a 
tek, da je  p rise ljen cev  v  zaporih  v e d n o  več, 
po za b ijo  pa  poved a ti, da je  m e d  n jim i dve

tre tjin i zaprtih  p ra v  zaradi m anjkajočega d o 
voljenja  za b ivan je in  n e  zaradi siceršnjega  
krim ina lnega  dejanja. Tu se je  ze lo  o d lo čn o  
oglasila Italijanska ško fovska  konferenca , da 
so n a m reč  krim ina lna  dejanja kar en a ko m er
n o  porazdeljena  m e d  p riš leke  in  d o m a čin e  
Italijane, vrh tega pa je  S ve t Evrope po zva l tu 
d i Italijo , n a j n e  p ošilja  p r is e lje n c e v  za 
re še tke  sa m o  za to , k e r  n im a jo  u s tre zn ih  
d o ku m e n to v . Po m n e n ju  n eka terih  izv e d e n 
ce v  je  določba, da je  b iti n eza ko n iti prise lje
n e c  k a zn ivo  dejanje, v  b istvu  rasistična. Kaj 
bi torej la h k o  rekli o  zam isli, na j takšn i "pre
s to p n ik i"  n e  bi bili d e ležn i p o ln e  zdravstve
n e  n eg e?  T ukaj gre že  za d o b e se d n o  
odrekan je č lovečnosti d o lo č en im  p o sa m e z
n ik o m  in  sk u p in a m , in  kadar gre  za 
odrekanje č lovečnosti, takšno  zn iža n je  ravni 
družbe prizadeva pravzaprav vse. P ustim o  ob  
strani dejstvo, da je  to  sm r t vsakršne in tegra
cije in  razum evajočega  sobivanja , p o m is li
m o , da bi se z  odrekan jem  človečnosti dru
g im  v  resnici m i sam i razčlovečili, kar bi im e 
lo  za p o sled ico  slabšanje p ra v  vseh o d n o so v  
in  za n esljivo  p o g reza n je  v  b re zču tn e  in  že  
kar n e s trp n e  razm ere. T rdno  je  treba za to  
upati, da p re d lo g  te vrste n e  bo p ro d rl in  da 
bodo  do  zdravljenja im e li pravico  p ra v  vsi, k i 
živ ijo  m e d  na m i. Še bo lj k o t  upati pa  je  tre
ba delovati, se p ravi ja sno  in  g lasno  p o z iv a 
ti, n a j n e  p re k o ra č im o  tis te  m e je , k o  se v  
d ružbo  p r ič n e  naseljeva ti m ržn ja  s sv o jim i 
razkro jeva ln im i n a m en i.

Janez Povše

S E D A J PA Sl NA HITRO 
ZAKLJUČILI PROSLAVO 
O S  DNEVU KULTURE...

...KER S E  SO 
ČEZ PET MINUT ZAČEL 
GRANDE FRATELLO !
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Ob slovenskem kulturnem prazniku Slovencev v Italiji

Govor prof. Tatjane Rojc
congiugnitore", egli scrive, "de li 
mieigenitori che con (esso)parla- 
vano (...) perche' manifesto e ’ lui 
essere concorso a la mia genera- 
zione". La parola rappresenta 11 
nostro aspetto p iu ' intimo, per
che ' con questa parola i nostri ge- 
nitori si sono amati nel concepir- 
ci, dunque. None'possibile inten- 
dere questa terra senza la compo-

sistono la lealta' e il rispetto del- 
1'altro".
Perche dunque una ricorrenza che 
celebri la cultura, n e ll’anniversa- 
rio della m orte del poeta France 
Prešeren con cui ebbe inizio la let- 
teratura slovena moderna? Lo 
spiega Boris Pahor: "Non c 'e ' dub- 
bio, 1'affermazione letteraria di un 
popolo n o n e ' gia ' di per se stessa

S poštovano občestvo, cenje
n i gostje, dragi prijatelji! 
Čast, da nekdo razmišlja ob 

enotnem  Slovenskem kulturnem  
prazniku Slovencev v  Italiji pred
stavlja svojevrstno odgovornost: 
da namreč povzameš smisel, ki ga 
ima (ali nima) ta večer za vse nas. 
Ni potrebno, da obnavljamo, kar 
je negativnega. S tem se spopada
m o  vsak dan. Lahko razmišljamo 
za danes. In za jutri: "Stati inu ob
stati ", je zapisal Primož Trubar. To 
je izhodišče. Kako naprej? 
Družba, skupnost posameznikov, 
ki se le s težavo domeni, katere so 
njene prioritete, je družba, ki si je 
ne m orem o privoščiti. Kakor si ne  
m orem o privoščiti, da si ne bi p o 
gledali iz oči v  oči in določili, kdo  
je kaj. Osnova naj bo znanje. Iz 
znanja bodo nastale ideje. Ne vsi 
za vse, ampak vsi za nekoga, ki je 
nositelj ideje. To pa tudi pomeni, 
da zbor, na katerem sm o spet da
nes, lahko propozitivno razmišlja 
in zaradi tega potegne za seboj 
najžlahtnejše slovenske ustanove 
in n jene predstavnike: važne so 
ideje. Če im am o ideje, bom o naš
li način, da jih bom o uresničili. Tu 
pa se jasno zastavi in  postavi 
vprašanje, kaj pravzaprav je ku l
turna identiteta.
Ne m orem o živeti v  utvari, da se 
bo svet odprl našemu maloštevil
nem u narodu, če m i sami ne bo
m o  prepoznavali govorice sveta in 
m u  v  njegovi govorici predstavlja
li sebe: kultura n i "kompendij ne
naravnih življenjskih rešitev", je 
zapisal Kocbek. In dodal: "V tako 
imenovani pravi kulturi sm o raz
vijali zapoznele sublimate". Kar 
tudi pom eni, da sm o dejanje sa
m o  p o  sebi posredovali drugim, 
da si nism o postavili vprašanja o 
tem, kako pravzaprav želimo, da 
nas tuji, drugi ali bližnji, vidijo, po  
čem naj nas prepoznavajo. 
Prevečkrat sm o tujcem-v našem  
primeru svojim sosedom, ponuja
li samo poskočno glasbo in ob nji 
reference iz preteklega časa, brez 
konkretnega vpogleda in smisla za 
načrtovanje, in neko bolestno hre
penenje po  univerzalnosti: morda 
ne znam o prevrednotiti vrednote 
iz preteklosti, ne znamo, katera so 
pravila, da se ko t državljani tuje 
države in ko t Slovenci, torej v  svoji 
dvojni vlogi, prepoznavam o in

nente slovena, 
presente da oltre 
dodici secoli. Mol- 
ti sono stati colo- 
ro che hanno pa- 
gato un debito al- 
to per la propria 
coerenza, la fedel- 
ta ' alla propria 
identita ': ricorro- 
no in questo 2010 
i novan fann i dai 
prim i incendi na- 
zionalisti delle ca- 

Fo,oJMP sedi cultura slove- 
ne nel 1920, e si ricordino anche 
le prim e vittime an tifasciste in Eu- 
ropa, i quattro fucilati di Basoviz- 
za, condannati a morte dal Tribu
nale speciale fascista nel 1930. 
Dira' Fulvio Tomizza: “.. devo sal- 
dare la mia necessaria molteplici- 
ta ' con il cemento della coerenza, 
costi pure essa solitudine, silenzio, 
rinuncia, dimenticanza. Soltanto 
cosi' la frontiera p u o ' rovesciarsi 
in oasi di pace (...), dove accanto 
alle reliquie di antichi idiomi per-

predstavimo večinskemu narodu, 
s katerim živimo.
Miroslav Košuta razmišlja o "po
dobi družbe na eni in  na drugi 
strani meje, ki nas je doslej delila 
in k i morebiti kljub vsemu ne bo 
nikoli zabrisana. V ljudeh, ne na 
zemljevidu. Pregloboko je zareza
la. In prevelika so pričakovanja 
tako imenovanih zamejcev in pre
plitka je izkazana skrb tako im e
novane m atične domovine. Res 
pa je, da pol stoletja meje nikakor 
n i mogoče odpraviti čez noč".
V teh besedah mislim, da je srž ce
lotnega problema: na eni strani 
sm o mi, Slovenci, ki živimo v  dru
gi državi, na drugi strani je sloven
sko narodno in državno telo, ki 
nas večkrat ne prepoznava za tiste, 
ki sm o pravi ambasadorji sloven
stva v  svetu. Mislim, da danes 
nihče od nas, še najmanj pa samo
stojna slovenska Država, ne more 
in  noče razmišljati zgolj o idealih 
in  prepustiti individualni iniciati
vi posam eznikov naloge, ki jih  
morajo prevzeti nase institucije. 
Politika je v  najplemenitejšem po 
m enu tista, ki naj se oslanja na po 

di, prežeti z  grenkobo preteklega, 
ampak, nasprotno, razumeti, kako 
tudi grenkoba spomina na trpko
st preteklih dni in preteklih totali
tarnih sistemov postane os, okoli 
katere naj se vrti n o v  čas. Sloven
ci v  Italiji sm o bolj kakor resnični 
asimilaciji stalno izpostavljeni 
subtilni kulturni kolonizaciji. Lev 
Kreft je za postopek dekoloniza
cij e pred kratkim ponudil tri rešit- 
vene možnosti: prva m ožnost je 
rušenje, torej brisanje tujega spo
mina, ki ne samo, da etično ne  
predstavlja slovenske karakteri
stike, am pak je dejansko neiz
vedljiva. Druga je prevzem elitnih 
nadzornih prostorov, kar prav  
tako ne odpira, razen v  izjemnih  
primerih, veliko m ožnosti za rea
lizacijo. Tretja, edina m ožna in  
sprejemljiva, ki jo ponuja Kreft, je 
dekolonizacija, ki prepreči, da bi 
m o č vladala v  proštom  in času in 
k o t mdra pritiskala na ljudi. 
Srečko Kosovel je zapisal: "Moje 
življenje je moje, slovensko, evro
psko in večno". In tega načela bi 
se lahko večkrat spomnili.
Mi sia concesso un pensiero per

lis, na potrebo družbe, ki naj jo  
osmišlja.
Iz izkušnje vemo, da se bom o  
lahko prebili v  zavest in podzave
st drugega s sodelovanjem: 
soočenje z  dmgim  lahko straši, ker 
pom eni izhod izgetizacije in torej 
konfrontacijo, ki nikakor n i pre
prosta, če nismo prepričani v  svoje 
sposobnosti, lahko pa vzraste v  iz
ziv, da se brezkom prom isno  
vprašamo, kaj želimo: ne moremo  
namreč živeti ko t nekakšni apatri

gli ospiti di lingua italiana che, for- 
se, con difficolta ’ comprendono  
una celebrazione, dedicata alla 
cultura: la Repubblica slovena e ' 
forse 1 'unico Stato ad aver adotta- 
to la Giornata della cultura come 
festa Nazionale proprio per la va- 
lenza che la cultura, intesa innan- 
zitutto come cultura della PARO
LA, del VERBUM, rappresenta. L 'i- 
dioma materno, che Dante sceglie 
nel Convivio com e lingua dotta 
persottenderneFimportanza, "fu
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una garanzia di sopravvivenza (...) 
Acche' un popolo sopravviva, so- 
prattutto se e ' numericamente esi- 
guo, bisogna che ciascuno dei suoi 
mem bri -  e ' Kafka che lo constata 
-  prenda su di se in carico una par- 
te della sua letteratura". 
Avtonom nost misli je odraz avto
nomnega subjekta in-kakor vidi
mo- je edino upanje v  tem, da 
priznavamo subjektu to avtonom
nost, ki je možna samo v  um etno
sti. To velja za vsakršno form o  
umetnosti, torej za vsakega um et
nika posebej. Ta svet je veličasten 
mozaik, metafora neskončnih  
možnosti, ki so nam  na voljo. No
coj razmišljamo in praznujemo: 
praznujemo sebe, vsakogar izmed  
nas. Praznujemo znano in nezna
no, preteklost ko t razpoznavnost, 
sedanjost ko t zavest, prihodnost 
ko t upanje. Predvsem pa ko t načrt. 
Nedaleč od  tu, v  Štivanu, se 
začenja slovensko morje. Izgublje
no  slovensko morje s svojim kam
nitim  Bregom, ki ga m onum en
talno opisuje tudi Srečko Kosovel

v  svojem zapisu o m itu  Lepe Vide: 
"Naša obal se m i zdi tako kreme
nita, tako težka in bela, tako za
molkla; (...) morje ni več morje, 
ampak kristal, in bela obal je ko t 
bela roka, ki ga hoče zaseči. (...) 
Ob tej obali je stala nekoč lepa Vi
da. Njeno telo z  obalo, njena duša 
z  morjem (...)".
Brez mita bi ne bilo Prešerna, niti 
Gregorčiča, bi ne bilo Cankarja, 
Gradnika in Grudna, verjetno tu
di Kosovela ne, vsaj takega, kakrš
nega poznamo, kjer beseda, kljub 
-  izm om  in avantgardi, kljub re
volucionarni misli, ostaja nedo
takljiva, ker je odraz skupnosti in 
naroda. In torej beseda ko t pojem, 
ki nikoli n e  izgubi svoje seman
tike, ne postane zgolj igra, kar po 
novno  potrjuje, da se Slovenci 
nikakor ne prepoznavamo v  teri
torialni zamejenosti, ampak v  
svojem jeziku: Sprachbewustsein 
je naša temeljna odlika in oblika 
naše narodne biti. Zato sm o zave
zani besedi in je beseda - in z  njo 
književnost ko t besedna um etno
st, razpoznavni znak našega zgo
dovinskega in  kulturnega ob
stajanja, kar je potrdil tudi Milan 
Kundera, ko je govoril o sloven
skem narodu v  trenutku, ko je bi
la osnovana samostojna slovenska 
Država. In v  kar so verjeli Primor
ci pred devetdesetimi leti, ko so 
začeli goreti naši Narodni domovi. 
Primorski ljudje so se, prvi v  Evro
pi, uprli načrtu narodnega genoci
da, in leta 1930, torej pred osem- 
sedetimi leti, so v  Bazovici padle 
prve žrtve, katerih p o t Vekoslav 
Španger označuje k o t "vzvišeni 
cilj". Tako verjamemo Edvardu 
Kocbeku, ko piše:
"Narod n i m očan takrat, ko ne  
more skočiti iz svoje kože, ker ima 
svoj izvirni jezik za obrambno  
obliko, pač pa je močan takrat, ko  
m u postane jezik suveren in tako 
rekoč osvojevalen izraz, ki z  njim  
popolnom a sproščeno občuje s 
svetom. Vsak narod se mora prej 
ali slej poistovetiti s svojim  je
zikom , da m u  postane neza
m enljiv in kongenialen izraz, nje
gova najintimnejša resnica, njego
va narava".
Naj bo naš praznik, ki so si ga or
ganizatorji omislili v  znamenju je
zika in morja, potrditev upanja v  
na videz še tako brezupnem času. 
Naj bo to morje, katerega širino in 
prijateljstva prinašamo ko t razpoz
navni elem ent osrednjemu slo
venskemu kulturnemu prostoru, 
čim bolj prisotno v  vseslovenski 
zavesti.

v m u m n m m  i

NUK V LJUBLJANI Pogovor Draga Jančarja s tržaškim pisateljem in razstava

Boris Pahor: Meja kot usoda

V Narodni in univerzitetni 
knjižnici (NUK) v Ljublja
ni so v četrtek, 4. fe

bruarja, bližnji kulturni praznik 
obeležili z dvojnim  poklonom  
pisatelju Borisu Pahorju. Pogo
voru na tem o Meja ko t usoda, ki 
ga je imel s Pahorjem pisateljski 
kolega in  prijatelj Drago 
Jančar, je sledilo odprtje 
tržaškem u pisatelju posveče
ne razstave. Pahorjevim bese
dam  je sledila polna Velika či
talnica NUK.
Kot poroča STA, sta se Pahor 
in  Jančar v zadnjem letu javno 
pogovarjala že večkrat. Veže ju 
dolgotrajno prijateljstvo, ki se
ga v leto 1968, ko sta si pisa
telja v n jim a nenak lon jen ih  
časih nudila vzajemno m oral
no podporo. V zadnjem  letu 
je Pahor končno tudi v Slove
niji dobil status prave zvezde, 
o čem er je pričala polna Ve
lika čitalnica NUK. Tisti, ki n i
so prišli pravočasno, in  teh ni 
bilo malo, so ves čas pogovo
ra stali, nekoliko m lajši so se 
povzpeli na mostiče, speljane z 
ene na drugo stran čitalnice. Na 
koncu je Pahor m ed bliskanjem 
fotoaparatov podpisoval knjige. 
Pahor je še vedno v izraziti formi

in ni bilo opaziti, da je imel pisa
telj lansko leto, kot je dejal, v tuji
ni kar 150 nastopov, na katerih, 
sploh italijansko m ladino, ved
no znova opozarja na nekatera 
spregledana zgodovinska dejst
va. Tudi pri n jih  obstaja meja, 
preprosta, m ed lažjo in  resnico,

človek je postal nič, šlo je za pra
vo kafkovsko m etam orfozo, je 
dejal Pahor.
Fašizem tudi italijanski intelek
tualci, kot je Umberto Eco, inter
pretirajo kot nekaj obrobnega. 
Toda zakaj se ne vprašajo, kako je 
sistem deloval v Furlaniji Julijski

za katero se Pahor bije že vse 
svoje življenje. V pogovoru z 
Jančarjem  je ponovno spom nil 
na usodo tržaških Slovencev v 
času fašizma. Italijani so Sloven
ce imenovali za stenice. Evropski

krajini? Pahor upa, da bodo nje
gov odgovor Ecu objavili v Cor- 
riere della Sera.
Pahor tudi nikoli ne bo sprejel 
italijanskih krilatic, da so fojbe 
njihov holokavst. Holokavst je

bil le eden in  o ju
dovski usodi se je 
veliko govorilo. To
da, je nadaljeval 
Pahor, potrebno se 
je zavzeti tud i za 
vse politične za
pornike, ki so m o
rali delati do smrti.
Na vse to, na tanko 
mejo m ed
življenjem  in 
sm rtjo, m ed ujet
ništvom  in svobo

do, je potrebno 
vedno znova 
opom injati, kaj
ti nobenega za
gotovila ni, da 
se d iktature ne 
vrnejo.
Glede na to, da 
je pogovor po 
tekal v NUK, ki 
hrani 2,5 milijo
na knjig, je 
Jančar prijatelja vprašal, kakš
na bo usoda te pisne zapušči
ne? Jo bodo znanstveniki 
km alu preučevali kot nekoč 
dinozavre? Pahor, ki kljub vse
m u stavi na optimizem, je od
vrnil, da upa, da bodo Sloven
ci obstali. Pa ne le kot Vojvodi

na Kranjska, temveč z vsem, kar 
sodi zraven. Če jezik gre, smo 
fuč, je še dodal Pahor, ki je ves 
čas pogovora asociativno 
prehajal s tem e na temo, a se je 
vedno znova vrnil k bistveni

točki razmišljanja - ohranjanju 
nacionalne identitete. 
Ravnateljica NUK Mateja Komel 
Snoj je pred odprtjem  tridelne, 
kronološke razstave Boris Pahor: 
meja k o t usoda o Pahorju dejala, 
da bi lahko postal žrtev zgodovi
ne, pa je postal n jen  glasnik, 
m edtem  ko je m inister za Slo
vence v zam ejstvu in  po svetu 
Boštjan Žekš podal nekaj svojih 
misli o meddržavni meji, etnični 
meji in meji vpliva. Vse se zdijo 
zelo prepustne, a vendarle ob

stajajo.
Žekš je zaskrbljen, kako neam bi
ciozni so Slovenci, denim o v pri
m eru meje vpliva. Gorica in  No
va Gorica bosta km alu postali 
eno mesto, ali bo to bolj sloven
sko ali italijansko, je odvisno od 
vpliva. Slovenci pa nič. Pasivno
st, podložnost in neam biciozno
st Slovence določajo na več rav
neh, in  še dobro, da im am o 
Pahorja, ki nam  kaže pravo pot 
ter opozarja na resnico, je skle
nil Žekš.
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Poslanica Benedikta XVI. za 18. svetovni dan bolnikov - 11. februarja

"Bolniki, darujte svoje 
trpljenje za duhovnike!"

pljenjem, marveč sposobnost tr
pljenje sprejeti in v njem zoreti, v 
njem najti smisel po zedinjenju s 
Kristusom, ki je trpel z neskonč
no ljubeznijo" (št. 37).
Že drugi vatikanski cerkveni zbor 
je opozoril na važno nalogo Cerk
ve, da se zanim a za človeško tr
pljenje. V dogmatični konstituciji 
o Cerkvi Luč narodov beremo: 
"Kristusa je poslal Oče za to ,' da bi 
oznanil blagovest ubogim, ... oz
dravil nje, ki so potrtega srca' (Lk 
4,18), da bi 'poiskal in  zveličal, kar 
je izgubljenega' (Lk 19,10). Podob
no Cerkev obdaja z ljubeznijo vse 
tiste, ki jih tare človeška slabost, še 
več, v ubogih in  trpečih spoznava 
podobo svojega ustanovitelja, 
ubogega in  trpečega; zato si priza
deva za lajšanje njihove bede in 
želi služiti Kristusu v njih" (C 8). 
To človekoljubno in  duhovno de
lovanje cerkvene skupnosti se je 
skozi stoletja izražalo v mnogošte
vilnih oblikah in  zdravstvenih 
strukturah in  ustanovah. Tukaj bi 
hotel spomniti na tiste, ki jih ne
posredno upravljajo škofije, in  na 
one, ki so se rodile iz velikoduš
nosti raznih verskih zavodov. Gre 
za dragoceno 'premoženje1, ki od
govarja dejstvu, da "Cerkevpotre- 
buje organizacijo kot predpo
stavko za urejeno občestveno 
služenje" (Bog je ljubezen, 20). 
Ustanovitev Papeškega sveta za pa
storalo zdravstva pred petindvaj
setimi leti pripada takšni vnemi 
Cerkve za svet zdravstva. Nujno je 
potrebno dodati, da se v sedanjem 
zgodovinsko-kulturnem trenutku 
še bolj zaznava zahteva po pazlji
vi in  razvejeni cerkveni prisotno
sti ob bolnikih, kakor tudi prisot
nosti v družbi, prisotnosti, ki je 
zmožna na učinkovit način spo
ročati o evangeljskih vrednotah za 
varstvo človeškega življenja na 
vseh stopnjah, od njegovega 
spočetja do njegovega naravnega 
konca.
Povzemam Poslanico ubogim, 
bolnim  in trpečim, ki so jo koncil
ski očetje na koncu drugega va-

Tretje predavanje za družine v Fogarjevi dvorani

Ali lahko Cerkev nudi 
kaj družini?

V soboto , 30. januarja , je 
v avdito riju  Fogar v Go
rici im el p redavan je  za 

d ru ž in e  G io rg io  Z an n o n i, 
v ika r d ek an ije  v R im in iju  in  
p ro feso r, d o c e n t cerkvenega 
prava, n a  un iverzi v B enetkah. 
P redaval je n a  te m o  N ajvišji 
h o r iz o n t ljubezn i. Povedal je, 
da je s te m  n as lo v o m  h o te l

p o u d ariti, da d ru ž in a  n e  sm e 
b iti, kot se žal dogaja danes, 
n e k a  lo te rija , k je r b o  kdo  
la h k o  im e l srečo ali ne. Ne 
sm em o  g ledati n a  po roko  kot 
n a  neko  p ro d ajo  oz irom a kot 
n a  neko  naključje, kjer le oko 
lišč in e  v p liv a jo  n a  u g o d e n  
izid. Da pa d ru ž in a  lahko  res 
zaživi in  zacveti, m o ra  im e ti

neko  predpostavko , se m ora  
nas lo n iti n a  nekaj "trdnega", 
im e ti m o ra  izhod išče  nek je  
"višje". Torej p rid ev n ik  n a j
višji se n an aša  n a  pogoj, b rez 
k a terega  d ru ž in a  n e  m o re  
o sta ti srečna.
G lavno  vprašan je  je zato  b i

lo: Kaj la h k o  n u d i C erkev 
d ruž in i?  To, kar človek in  tu d i 
d ru ž in a  najbolj iščeta - smisel. 
Brez sm isla d ru ž in a  tvega raz
pad . Sam o p o m is lim o  n a  "ž rt
v e”, ki jih  m o ra  d ru ž in a  n o s i
ti: vzgoja o trok, skrb za s ta n o 
van je , reševan je  težav, ki jih  
ne  m anjka, itd . Starši m orajo  
b iti gotovi, da im a  ta  n jihova

tikanskega cerkvenega zbora na
menili svetu: "Vi vsi, ki težo križa 
huje občutite,... vi, ki jokate,... vi, 
nepoznani trpini, opogumite se. 
Vi imate prostor v Božjem kraljest
vu, ki je kraljestvo upanja, sreče in 
življenja! Vi ste bratje trpečega Kri
stusa: in, če le hočete, skupno z 
njim rešujete svet" (Poslanica ubo
gim, bolnim  in trpečim; Koncil
ski odloki, str. 681 sl). Iz srca se 
zahvaljujem osebam, ki vsak dan 
"opravljajo služenje bolnim  in tr
pečim", in  sicer tako, da bo "apo
stolat Božjega usmiljenja, ki se mu 
posvečajo, vedno bolj ustrezal no
vim  zahtevam" (Janez Pavel II., 
apostolska konstitucija Dobri pa
stir, čl. 152).
V tem  letu duhovnikov je moja 
misel posebej usmerjena k vam, 
dragi duhovniki, 'služabniki bol
nikov', znamenje in orodje Kristu

sovega sočutja, ki m ora doseči 
vsakega človeka, zaznamovanega 
s trpljenjem. Vabim vas, dragi 
duhovniki, da si ne prizanašate, 
ko jim dajete skrb in tolažbo. Čas, 
ki ga prebijete ob preskušanem 
človeku, se razodeva rodoviten v 
milosti za vse druge razsežnosti 
pastorale. Končno se obračam na 
vas, dragi bolniki, in  vas prosim, 
da molite in da darujete svoje tr
pljenje za duhovnike, zato da bi 
mogli ostati zvesti svojemu pokli
cu in  da bi bilo njihovo služenje 
bogato duhovnih sadov v korist 
celotni Cerkvi.
S takšnimi čustvi prosim, naj pri
de nad bolnike kakor tudi nad ti
ste, ki jim pomagajo, materinsko 
varstvo Marije, ki jo kličemo 
Zdravje bolnikov.
Iz srca vam podeljujem apostolski 
blagoslov.

žrtev  sm isel. Brez te  p re d p o 
stavke n i prave po ti. D ružina 
n im a  v sred in i baricen ter. Kaj
ti zelo ža lo stno  b i b ilo , ko bi 
se m ož in  žena sta ln o  m učila , 
da b i d rža la  d ru ž in o  skupaj. 
D obra volja n e  zadostuje. M ož 
in  žena živ ita skupaj n e  zaradi 
o trok , am pak  m ed  n jim a je še 
nekaj tretjega, "skrivnost", ki 
daje sm isel. V d ru ž in i in  v člo
veku  sam em  n i p ravega rav 
no tež ja , to  n a m  ž iv ljen je  
dokazuje vsak d an . "N em irn o  
je človeško srce - pravi neka  tr 
d itev  sv. A vguština -, dokler ne 
počiva v teb i, o Bog” .

KN

Božji dar za življenje
Pastirsko pism o slovenskih škofov  
za postni cas 2010
Cerkev na Slovenskem v letu evharistične prenove 13. junija 
2 0 1 0  pripravlja slovenski evharistični kongres (SEK) v Celju. 
Posledično je  tudi letošnje pastirsko pismo slovenskih škofov 
nap isano  na tem o  evharistije v povezavi s  pripravo na omenjeni 
kongres, ki pomeni shod verujočih, ki s e  zberejo z n am enom  
č a š č e n ja  pri bogoslužju  kot tud i z n a m e n o m  poglab ljan ja  
te o lo šk e  misli o skr ivnost i  evharis t i je .  P a s t i r sk a  p ism a  so  
b e se d i la ,  ki jih škof je  nas lav lja jo  na  vern ike  ob  p o se b n ih  
p r i ložnost ih  in jih v do lo č en i  ce rk ven i  pokrajini n a e n k r a t  
nagovorijo z istimi vsebinskimi poudarki.
Škofje v prvem delu pastirskega pisma spregovorijo o tem , da 
priprave na kongres potekajo pod geslom Evharistija -  Božji dar 
za  ž iv l jen je .  B e s e d a  e v h a r i s t i j a  iz h a ja  iz g r š k e  b e s e d e  
eucharistein  in pomeni zahvalo. Jezus  s e j e  pri zadnji večerji, ko 
je  postavil evharistijo, zahvalil (Lk 22,19). Evharistija pomeni tudi 
ponavzočevanje spom ina  na Kristusovo sm r t  in vstajenje. Ko 
govorimo o evharistiji, mislimo na m ašno  daritev, sveto obhajilo 
in Jezusovo navzočnost v podobi kruha in vina. Za kristjana 
udeležba pri evharistiji pomeni s red išče  krščanskega življenja. 
S red išče  v sa k e  sv. m a š e  je  posvetitev  kruha in vina, ki po 
duhovnikovih posvetilnih b e se d ah  p o s tan e ta  Jezusovo telo in 
kri. Kristjani v podobi posvečenega kruha uživamo Jezusovo telo 
in po d  p o d o b o  p o s v e č e n e g a  v in a  p i j e m o  J e z u s o v o  kri. 
Opravljanje m aš n e  daritve oz. sv. m a še  je  zaupano  le škofom in 
duhovnikom , verniki pa so  pri tem  povabljeni k de javnem u 
s o d e l o v a n ju .  D uhovn ik i im a jo  pri o b h a ja n j u  e v h a r i s t i j e  
nenadomestljivo vlogo. Ob sklepu prvega dela pisma škofje laike 
vabijo k prevzemanju nalog v župnijskih in drugih občestvih, ki 
niso bistveno v e zane  na s lužbeno  duhovništvo, in k pomoči 
duhovnikom.
V drugem delu pisma spregovorijo o nedeljski sv. maši, k i je  za 
življenje p o sam ezn eg a  kristjana kot tudi župnijske skupnosti 
(žu p n i je )  s r e d i š č n e g a  p o m e n a .  V p rv e m  d e lu  sv. m a š e  
poslušam o dva ali tri odlomke iz Svetega pisma S tare  in/ali Nove 
zaveze. Središčno besedilo, ki ga poslušam o stoje, je  vzeto iz 
en ega  od štirih evangelijev. Sledi duhovnikova razlaga prebranih 
odlomkov, ki navzoče spodbuja  k dejavnem u življenju po veri. V 
drugem delu sv. m a š e  pripravi duhovnik darove kruha in vina, ki 
po posvetilnih b e sed ah  postane ta  realno navzoča Jezusovo telo 
in kri. Pri obhajilu v obliki posvečene  hostije prejmemo Jezusovo 
telo, ki za verujoče predstavlja vitalno življenjsko moč.
V sk lepnem  delu pisma škofje spodbujajo vernike k premisleku 
o razlogih za udeležbo pri sv. maši in osebni poglobitvi odločitve 
za  o d n o s  z živim B ogom , z ak l ju ču je jo  pa  s  p o v ab i lo m  k 
poslušanju radijskega misijona, ki ga bodo ob pripravah na SEK 
od 21. do 27. m arca 2 0 1 0  vodili na Radiu Ognjišče.

PAVEL IN TRI POBOŽNOSTI
Tri pobožnosti v  govoru na gori: miloščina, m o 
litev, post (Mt 6,1-18). Trije srednji od petih  ste
brov islama: Alah je edini - molitev, miloščina, 
post - romanje!
Štiri dejavnosti prve Cerkve vJeruzalemu: "Bili so 
stanovitni v  nauku apostolov in  bratski skupno
sti, v  lomljenju kruha in  m olitvah" (Apd 2,42). 
Štirje vogali Cerkve!
Molitev: “Zakaj B o g ... m i je priča, kako se vas 
neprenehoma spominjam  in v  svojih m olitvah  
vedno prosim, da bi se m i vendar že kako p o 
srečilo p o  Božji volji priti k  vam " (Rim 1,10).
"V upanju se veselite, v  nadlogi potrpite, v  m o 
litvi vztrajajte; s svetim i v  potrebah delite, go
stoljubje gojite" (Rim 12,12-13).
"Zraven pa ob vsakem času v  duhu m olite  z  
vsakršno m olitvijo in  prošnjo za vse svete; tudi 
zame, da bi m i bila dana beseda, kadar odprem  
svoja usta, da bi z  odkritostjo oznanil skrivnost 
evangelija" (Ef 6,18-19).
"Zahvaljujem se Bogu, kadarkoli se vas spom 
nim , in v  sleherni m olitvi vedno za vas vse pro
sim z  veseljem" (Flp 1,4). “Neprenehoma m oli
te" (1 Tes 5,17).
"Opominjam torej predvsem, naj se opravljajo 
prošnje, molitve, priprošnje, zahvale za vse ljudi, 
za kralje in vse oblastnike, da bom o živeli tiho in 
m irno življenje v  vsej pobožnosti in čistosti" (1 
Tim 2,1-2).
"Hočem torej, naj m ožje na vsakem kraju molijo,

povzdigujoč čiste roke, brez srda in  prepirljivo
sti" (1 Tim 2,8).
"Zakaj vsaka Božja stvar je dobra in nobena se ne  
more zametati, če se s hva
ležnostjo  uživa, posvečuje 
se namreč z  Božjo besedo in 
m olitvijo" (1 Tim 4,5).
"Tista, ki je res vdova in osa
mela, upa v  Boga in vztraja 
v  prošnjah in  m olitvah noč  
in dan" (1 Tim 5,5).
"On je  v  dneh  svojega 
življenja na zemlji daroval 
prošnje in m olitve s silnim i 
klici in solzami njemu, ki ga 
je mogel rešiti smrti, in bil je 
uslišan zaradi bogovdano- 
sti" (Heb 5,5).
"Po veri je umirajoči Jakob 
blagoslovil oba Jožefova si
nova in  m olil čez vrh svoje 
palice" (Heb 11,21).
Miloščina: “Tiste dni pa so 
izJeruzalema prišli nekateri 
preroki v  Antiohijo. Eden izm ed njih, p o  im enu  
Agab, je vstal in  p o  navdihnjenju naznanil, da 
bo velika lakota p o  vsem svetu, kar se je zgodilo 
ob Klavdijevem času. Učenci so sklenili, da bo 
vsak poslal, kolikor premore, v  podporo bratom, 
ki so v  Judeji. To so tudi storili in po  Barnabu in  
Savlu poslali starešinam" (Apd 11,27-30).
"In ko  so spoznali milost, ki m i je bila dana, so

Jakob in Kefa in  Janez, ki veljajo za stebre, poda
li m en i in Barnabu desnico vzajemnosti, naj gre
va midva m ed  pogane, sami pa m ed  obrezane; le 

ubogih naj bi se spo
minjala; in  potrudil sem  
se, da bi prav to izvršil" 
(Gal 2,9-10).
Tretje potovanje: "Kar pa 
se tiče zbiranja darov za 
svete, storite tudi vi tako, 
kakor sem  naročil Cerk
vam v  Galaciji. Vsak prvi 
dan v  tednu naj vsak iz
m ed  vas doma daje na 
stran in  nabira, kolikor  
m u  je mogoče, da se zbi
ranje ne bo opravljalo še
le tedaj, ko  pridem . Ko 
pridem, bom  tiste, k i jih  
boste potrdili, s p ism om  
poslal, da ponesejo vaše 
darove v  Jeruzalem. Čepa 
bo vredno, da bi šel tudi 
jaz, bodo šli z  m enoj" (1

Kor 16,1-4).
G m otno uboštvo prinaša duhovno  bogastvo: 
"Naznanjamopa, vam, bratje, o milosti Božji, da
ni cerkvam v  Makedoniji, da je v  m nogih stiskah, 
ki so jih  izkusili, obilica njih veselja in globoči
na n jih  uboštva obrodila preobilno bogastvo 
njih  radodarnosti. Kajti po  svojih močeh, 
pričam, da, preko svojih m oči so dajali iz  lastne

ga nagiba in so z  m nogim i prošnjami nas prosi
li milosti, da bi se smeli udeležiti podpiranja sve
tih; in ne le, kakor sm o upali, ampak dali so sa
m i sebe najprej Gospodu, nato pa p o  Božji volji 
vam " (2 Kor 8,1-5).
Post: Prerok Zaharija in  po st v  spom in na po- 
rušenje templja (Zah 7,1-6); prerokinja Ana 'ni 
zapuščala templja, ampak je s postom  in m olit
vijo Bogu služila no č  in d a n ' (Lk 2,37); vprašanje 
posta (Lk 5,33-39); farizej in  cestninar molita v  
templju (Lk 18,9-14).
"Ko so opravljali Gospodovo službo in se posti
li, jim  je Sveti Duh govoril: 'Oddelite m i Barna
ba in Savla za delo, za katero sem ju poklical'! Te
daj so se postili in molili, položili nanju roke ter 
ju odpustili" (Apd 13,2-3).
"In ko  sta jim  v  vsaki cerkvi po  m olitvi in postu  
postavila starešine, sta jih priporočila Gospodu, 
v  katerega so verovali" (Apd 14,23).
"Vničem er ne dajemo nobenega pohujšanja, da 
se naša služba ne bo grajala, marveč se v  vsem  
izkazujem o k o t Božji služabniki v  veliki po tr
pežljivosti, v  nadlogah, v  potrebah, v  stiskah, v  
ranah, v  ječah, pri uporih, v  trudih, v  prečutih  
nočeh, v postih" (2 Kor 6,3-5).
“M nogokrat sem bil na potih, ogrožen v  strugah, 
ogrožen od razbojnikov, ogrožen od rojakov, 
ogrožen od poganov, ogrožen v  mestu, ogrožen 
v  samoti, ogrožen na morju, ogrožen od lažnivih 
bratov; v  trudu in naporu, v  pogostnem  bedenju, 
v  lakoti in žeji, v  pogostnih postih, v  mrazu in na
goti" (2 Kor 11,26-27).

D ragi bratje in sestre! 
Prihodnjega 11. fe
bruarja, na bogoslužni 

spomin Lurške Matere Božje, bo
m o v vatikanski baziliki obhajali 
18. svetovni dan bolnikov. Po
srečeno sovpadanje s 25. obletni
co ustanovitve Papeškega sveta za 
pastoralo zdravstva daje še nov 
razlog, da se Bogu zahvaljujemo 
za doslej prehojeno pot na po 
dročju pastorale zdravja.
Z vsakoletnim svetovnim 
dnevom  bolnikov ima 
Cerkev dejansko nam en 
napraviti cerkveno sku
pnost v njenih najtanjših 
žilah občutljivo za po
m em bnost pastoralnega 
služenja v prostranem sve
tu zdravja, to je služenja, ki 
je bistveni del njenega po
slanstva, saj se vpisuje v 
brazdo samega Kristusove
ga odrešilnega poslanstva.
Kristus, Božji Zdravnik, "je 
hodil iz kraja v kraj ter de
lal dobra dela in ozdravljal 
vse, ki so bili pod hudičevo 
oblastjo" (Apd 10,38). Iz 
skrivnosti njegovega tr
pljenja, smrti in vstajenja 
črpa človeško trpljenje 
smisel in  polnost luči. Božji 
služabnik Janez Pavel II. v svojem 
apostolskem pismu O odrešenj- 
skem trpljenju zelo jasno pove: 
"Človeško trpljenje je doseglo svoj 
vrhunec v Kristusovem trpljenju. 
Hkrati je stopilo v popolnoma no
vo razsežnost in v nov red: poveza
lo se je z ljubeznijo..., s tisto lju
beznijo, ki ustvarja dobro, ko ga 
izpelje tudi iz zla, izpelje ga s po
močjo trpljenja, tako kakor je naj-

višje dobro odrešenja sveta izšlo iz 
Kristusovega križa, iz katerega ne
nehno jemlje svojo usmeritev. Kri
stusov križ je postal izvir, iz katere
ga vrejo reke žive vode" (št. 18). 
Gospod Jezus se je pri zadnji 
večerji, preden se je vrnil k Očetu, 
sklonil, da je umil apostolom no 
ge. Tako je prehitel naj višje 
dejanje ljubezni na križu. S tem 
dejanjem je povabil svoje učence,

naj si prisvojijo njegovo logiko lju
bezni, ki se daruje predvsem naj
manjšim  in najpotrebnejšim  
(prim. Jn 13,12-17). Po njegovem 
zgledu je vsak kristjan poklican, 
da v različnih in vedno novih oko
liščinah podoživlja priliko o 
usm iljenem  Samarijanu, ki je 
prišel do človeka, katerega so ro
parji pustili ranjenega in  napol 
mrtvega ob poti. "Ko ga je zagle
dal, se mu jev  srce zasmilil. Stopil

je k njemu, vlil olja in  vina na nje
gove rane in jih obvezal. Posadil 
ga je na svoje živinče, ga peljal v 
gostišče in  poskrbel zanj. Na
slednji dan je vzel dva denarja, ju 
dal gostilničarju in  rekel: 'Poskrbi 
zanj, in kar boš več porabil, ti bom 
nazaj grede povrn il'"  (Lk 
10,33-35). Na koncu prilike Jezus 
reče: "Pojdi in ti delaj prav tako!" 
(Lk 10,37) S temi besedami se

obrača tudi na nas. Spodbuja nas, 
da se sklonimo nad telesne in 
duhovne rane toliko naših bratov 
in sester, ki jih srečujemo na poteh 
sveta; pomaga nam  razumeti, da z 
Božjo milostjo, sprejeto in  živeto v 
vsakdanjem življenju, izkušnja bo
lezni in trpljenja lahko postane šo
la upanja. V svoji okrožnici Rešeni 
v upanju (Spe salvi) sem zapisal, 
da "človeka ne ozdravlja izogi
banje trpljenju, ne beg pred tr-
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(Usmiljenje deluje samo po iskrenosti)

Bila sta en o ...
Ste kdaj razmišljali o tem, 

kako se danes gleda na nor
m alno družino? Kakor koli 

boste obrnili ta stavek, boste 
prišli do spoznanja, da so verne 
družine kot družine, ki živijo sku
paj, lahko bi rekli celo cele 
družine, postale že marsikje izje
ma v sedanji družbi. Norm alno 
po večjih m estih pa tudi že m ar
sikje na podeželju je ločitev in 
ponovna poroka. To so nekakšne 
patcwork families -  zakrpane 
družine. Po drugi strani pa je 
postalo skoraj norm alno, da se 
ljudje ne poročajo več. Francozi 
poznajo celo poroko light, to je 
lažja poroka. To izbirajo pred
vsem zato, ker se velika večina 
boji norm alne poroke, ki av
tom atično prinese obveznosti in 
pri m arsikom  še polomijo. 
Glavni vzrok je v pom ehku
ženosti, razvajenosti, pa tudi v 
napačni vzgoji tistih, ki naj bi se 
poročili.
Velikokrat nas ljudje v ponovno 
poročenih družinah iznenadijo 
in  presenetijo. Živijo z izrednim 
čutom  za okolje in  s Cerkvijo, 
čeprav so na prvi pogled po tradi
ciji Cerkve nekje odpisani, imajo 
zelo dobre stike, še več, so celo v 
župnijah zelo aktivni, še zlasti pri 
karitasu, misijonskih akcijah, pa 
tudi pri takšni in  drugačni po 
moči. Veliko jih  je globoko 
vernih  in  ko tako skušajo svoj 
"zakrpani zakon” uskladiti s 
Cerkvijo, v tem  času veliko m oli
jo in z velikim zaupanjem v Bož
je usm iljenje se čutijo eno s 
Cerkvijo! Velikokrat dosti bolj kot 
marsikdo iz norm alne družine. 
Prve žrtve ločenih zakoncev so 
otroci. N orm alno je, da ima 
otrok očeta in  mamo, v takšnem 
stanju pa ima kar naenkrat teto, 
strica, očetovo prijateljico, 
m am inega prijatelja. Velikokrat

jih kličejo kar po im enu in  jih 
seveda tikajo, saj so del skupnos
ti, v kateri so se zaradi sile teže in 
razmer znašli... Velikokrat ločeni 
zakonci podzavestno ali celo za
vestno nalagajo brem e za
konskega spora ali skupne za
konske polomije na otroke, ki ti 
to tudi krepko občutijo. Otroci 
ločenih so največkrat nekakšni 
talci, s tem  pa se delajo zločini 
nad njimi, saj pri vsem 
tem  nim ajo nobene 
krivde!
Kadar se pogovarjamo z 
ločenim i in  ponovno 
poročenim i, jim  je ve
likokrat treba najprej za
staviti vprašanje:
"Kakšen je položaj vaših 
otrok? Se zavedate, da 
ste jim  z razhodom  
povzročili trpljenje ali 
celo krivice"? Tistim, ki 
se čutijo verne ali so 
cerkveno obrobni in so 
razvezani, naj bi se jim 
zastavilo tudi vprašanje:
"Ste za ta korak delali 
pokoro, ste prosili Boga 
odpuščanja"? Ne govo
rimo, kdo je kriv, ona ali 
on. Kriva sta oba, čeprav 
je krivda lahko pri enem  
večja, pri drugem m an
jša. Raziskave kažejo, da 
velika večina otrok 
ločenih staršev sanja, da 
se bo zakon njihovih staršev ob
novil. Na tem  bi se pri vsakem 
posam eznem  prim eru m orala 
graditi nadaljnja pomoč. Če sta 
zakonca počenjala neum nosti, 
naj bi najprej sama nosila za vse 
to posledice, ne pa drugi, še pose
bej ne njuni otroci. Vsaka zakon
ska ločitev je velikansko razdejan
je, pa naj se tega zavedamo ali ne, 
in  to ne samo pri možu in  ženi, 
am pak predvsem  pri otrocih,

vpliv pa ima tudi na okolje, kjer 
takšni zakonci živijo.
Takoj naj pripom nim , da Cerkev 
pri ločenih  n i brez usmiljenja. 
Vedno znova poudarja, da tu  
krivda obstaja in  da se partnerja 
morata truditi, da pride do m ed
sebojnega odpuščanja, čeprav 
bosta živela narazen in  si ustvar
ila nov dom. Vsi, ki spremljajo 
ločene, jim morajo vedno znova 
zastavljati vprašanje: "Ali ste po 
ločitvi storili vsaj en m ajhen ko
rak, korak naproti partnerju, svo
ji nekdanji ženi ali svojemu nek
danjem u možu? Nevsiljivo jim  
lahko tudi povemo, da obstajajo

družine, ki kljubujejo vsem 
krizam in pritiskom, ker so si za
vestno obljubili zvestobo in  za
kon sprejeli kot zakrament! 
(Sicer pa bi bilo to treba kričati 
na ves glas in  povsod, da bi slišali 
tudi tisti, ki sedijo na ušesih!) V 
naših sredinah m oram o poudar
jati, da so osebe, ki ohranjajo za
konsko zvestobo zato, ker zaupa
jo, včasih tudi upajo proti upan
ju, da je pom em bna zvestoba Bo

ga do nas. Nam ljudem  je Bog 
vedno zvest! Bog je zvestoba, in 
kdor ostaja zvest Bogu, zvestoba v 
njem  raste -  Nezvestob in  ločitev 
je prav zato toliko, ker ni pri 
poročenih  vere, ni zvestobe 
Bogu. O tem  bi morali več gov
oriti, ne pa se grem o na za
konskem pogorišču gasilce in  ve
likokrat podpiram o obstoječe 
stanje. Dogaja se celo, da takšne 
primere poveličujemo s takšnimi 
in  drugačnimi euforijami! Vsak, 
ne glede na to, kako je z njegov
im  zakonom, naj najprej pogle
da, kakšen je pred Bogom v svoji 
vesti, to je na dnu svojega srca, ne

pa, kakšen je drug pred njim! Bo
ga ne m orem o goljufati. Golju
fam o lahko sozakonca, okolje, 
velikokrat duhovnika -  istočasno 
pa goljufamo tudi samega sebe! 
Božje usmiljenje deluje samo, če 
je človek iskren! Dokler človek 
samo druge obtožuje, toliko časa 
se ga Božje usm iljenje ne do
takne! -  Kruto, pa vendar resni
čno! Kar velja za vse!

Ambrož Kodelja

Slovenci v Združenih državah

Rojaki iz ameriškega Bethlehema 
se borijo za svojo cerkev

Slovenska sku p n o st v 
nekoč cvetočem  industri
jskem  ce n tru  B ethlehem  

v am eriški zvezni državi Pensil
vaniji se še n i sprijaznila z od 
ločitvijo katoliške škofije Allen- 
tow n, da m ed številnim i d rugi
m i t. i. e tn ičn im i faram i zapre 
tu d i faro Sv. Jožefa ozirom a 
cerkev, ki so jo v začetku 20. 
sto letja  zgradili p rekm ursk i 
priseljenci.
Kot poroča Slovenska 
tiskovna agencija, je bila 
fara Sv. Jožefa ustanovlje
na leta 1913, tem eljn i ka
m e n  za cerkev so 
postavili nasledn je  leto, 
le ta  1917 pa je b ila  
posvečena. Cerkev je 
o p rem ljen a  z velik im i 
barvn im i vitraji, ki so jih 
darovali p riseljenci iz 
posam ezn ih  krajev Prek
m urja. Zadnja m aša je b i
la 13. julija 2008. Najbliž
ja slovenska katoliška 
cerkev za beth lehem ske 
Slovence je zdaj cerkev 
Sv. Cirila v New Yorku, ki 
jo vodi frančiškan pater 
Krizolog, sicer pa so prav 
frančiškan i zaslužni za 
začetek delovanja fare Sv. Jože
fa v Bethlehem u.
Profesor un iverze Lehigh 
S tephen Antalics, ki je najbolj 
ak tiven  v p rizadevan jih  za 
o h ran itev  fare in  cerkve, je v 
pogovoru za STA povedal, da so 
od loč itev  o zaprtju  m aja leta 
2008 sprejeli z velik im  ra
zočaranjem . Tedanji škof Allen- 
tow na, ki je bil pristojen tud i za

Bethlehem , Edward Cullen, se 
je odločil zapreti številne fare 
in  cerkve raz ličn ih  e tn ičn ih  
skupnosti m esta, kam or so se 
konec 19. in  po tem  naprej do 
sredine 20. stoletja priseljevali 
predvsem  delavci iz Evrope in  
se zaposlili v  železarni podjetja 
B ethlehem  Steel.
Železarna je zaposlovala n a  ti
soče ljudi, ki so izdelovali jeklo 
za g radnjo  vojaških  ladij,

m ostov in  stolpnic, kot je m ed 
d ru g im  tu d i Em pire State 
Building v New Yorku. Prisel
jence iz srednje in  v zh o d n e  
Evrope so sčasom a zam enjali 
priseljenci iz latinske Amerike, 
že lezarna p a  je zaradi pocen i 
jekla iz tu jine zašla v vse večje 
težave. V B ethlehem u je danes 
več ni. Ruševine so de lom a 
preu red ili v veliko igraln ico

Sands.
Priseljenci so vedno znali h itro  
poskrbeti za d u h o v n o  zado 
voljstvo in  tolažbo. Vsaka skup
nost si je v skladu z m ožnostm i 
postavila svojo cerkev, ki jih  je 
v severnem  delu  m esta skoraj 
to liko  kot s tanovan jsk ih  hiš. 
S lovenci v B e th lehem u so si 
postavili dve cerkvi, poleg  ka
toliške tu d i evangeličansko 
ozirom a lu teransko , ki deluje

brez strahu  p red  uk in itv ijo  in  
letos p raznu je  100. o b le tn ico  
ustanovitve.
P ro tireform acija v P rekm urju  
n i bila tako učinkovita kot po 
d ru g ih  delih  Slovenije in  
protestantska skupnost je osta
la živahna do danes. Luterans
ka cerkev Sv. Janeza je tako ed
ina  slovenska p ro testan tska 
cerkev v  ZDA, katere p red 

stavniki so se pridružili prizade
van jem  za o h ran itev  fare ka
toliških rojakov. Antalics je ra
zložil, da sedaj skušajo p re
pričati novega katoliškega ško
fa A llentow na Jo h n a  Barresa, 
da privo li v preoblikovanje 
cerkvenega poslopja v "sloven
sko svetišče".
A ntalics je povedal, da je v 
B eth lehem u in  okolici okrog 
2000 ka to lišk ih  slovenskih  
p riseljencev  in  n jih o v ih  p o 
tomcev, ki so z zaprtjem  cerkve 
izgubili tu d i p rostor za d ružen 
je, prireditve in  proslave. S svo
jim i prizadevanji seznanjajo tu 
di p redstavnike slovenske 
države in  Vatikana.
Slovenski priseljenci so po p ri

h o d u  v B e th lehem  celo 
do 60. le t prejšnjega sto
le tja  sprejem ali naziv  
"w indish", kar je bil stari 
nem šk i izraz za Slovane 
iz srednje Evrope, ki so ga 
kasneje prevzeli tu d i 
M adžari za po im enovan 
je Slovencev v svojem  
delu  avstro-ogrske 
m onarhije. Prvi priseljen
ci v  B eth lehem  so v 19. 
stoletju  ta  naziv  sprejeli 
in  je ostal ponekod  še vse 
do danes, saj se kasnejši 
rodovi priseljencev niso 
pritoževali, ker Slovenija 
kot država n i obstajala. 
Leta 1996 pa je prišlo do 
po b ra ten ja  m ed
m estom a M urska Sobota 

in  B eth lehem om , kjer vsako 
leto ob  slovenskem  državnem  
prazniku pred  m estno hišo dvi
gajo slovensko zastavo. D rušt
vo pob ra ten ih  m est je zelo ak
tivno  in  vsako leto p rihaja do 
obiskov na tej in  drugi strani At
lantika, v B ethlehem u pa red
no  gostijo slovenske glasbenike 
predvsem  v času velikega polet
nega festivala MusicFest.

Kratke
40. katehetski simpozij
Slovenski katehetski urad (SKU) pripravlja katehetski simpozij z 
naslovom Dajte jim vi jesti: Evharistija v ka tehe tovem  življenju, 
ki poteka v Celju od 7. do 12. februarja , od 14. do 19. februarja 
bo potekal na Mirenskem Gradu, v skrajšanih različicah pa tudi 
od 22 . do 24. februarja v Domu duhovnosti v Kančevcih in od 
7. do 10. m arca v Oazi miru na Ljubelju. Voditelji simpozija bodo 
Slavko Rebec na Mirenskem Gradu, Miha Herman v Celju, dr. 
Marija Sraka v Kančevcih, Vlado Pečnik in dr. Tadej Stegu pa na 
Ljubelju.
Katehetski simpozij, ki bo letos potekal štirideseto leto zapored, 
je  nam enjen  rednem u usposabljanju in izobraževanju katehetov, 
katehistov in katehistinj. Program simpozija s e  vsako leto sooča  
s  konkretnimi izzivi ča sa  in odgovarja na katehe tske  izzive. Odzivi 
u d e le ž e n c e v  kažejo, d a  p ridob ljena  sp o z n a n ja  in izkušnje  
u spešno  uporabljajo pri praktičnem poučevanju verouka.
Na tok ra tnem  simpoziju s e  bodo v dopoldanskem  delu zvrstila 
predavanja, ki bodo skuša la  poživiti ka tehetov osebni odnos  do 
ev h a r i s t i je  in ga  s p o d b u d i t i  k p r i s tn e m u  življenju iz nje. 
P o p o ld a n s k i  de l  bo  n a m e n j e n  d e l a v n i c a m ,  ki s e  b o d o  
osredotočile na načine uvajanja v slavljenje in čaščenje ,  razlago 
in razum evanje posam eznih  delov sv. m a š e  ter  izpopolnjevanje 
k a te h e ts k ih  sod e lav ce v .  Č a s  bo n a m e n je n  tud i izmenjavi 
izkušenj in druženju. O srednje  praznovanje  ob 4 0 .  obletnici 
katehetskih simpozijev bo 18. februarja  ob 1 8 .3 0  na Mirenskem 
Gradu.
Dnevni red simpozija in d o d a tne  informacije dobite na sed ežu  
S lovenskega k a te h e tsk e g a  u rada ,  Poljanska c e s ta  2, 1 0 0 0  
Ljubljana; tel.: 0 1  4 3 4 7 2 8 8 ,  e-pošta: sku@rkc. si; sp le tna  stran  
http: / / s k u .  rkc. si.

Prva obletnica delovanja vatikanske spletne 
strani Pope2you
Spletna stran  za mlade Pope2You (h t tp : / /w w w . pope2you. net/) 
j e  v so bo to ,  2 3 .  ja n u a r ja  2 0 1 0 ,  p raznova la  prvo oble tn ico  
d e lo v a n ja .  Gre za po r ta l  v pe t ih  jez ik ih ,  ki u p o ra b n ik o m  
omogoča, da  bolje spoznajo  papeža, njegovo delo in sporočilo 
s  pomočjo tehnoloških pripomočkov, kot so  Facebook, iPhone, 
Youtube in Flickr. Na njem si je  m ogoče ogledati video novice o 
papežu na YouTube in iPhone, poslati vir tualne razglednice po 
Facebooku s  
papeževimi 
fotografijami 
in sporočili ,  
d e l i t i  z 
drugimi 
fotografije in 
sporočila na 
socialni 
mreži Flickr 
t e r  si v id eo  
p o s n e t k e  iz 
Vatikana 
ogledati v živo.
Portal je  začel delovati v povezavi z lanskoletnim 4 3 .  svetovnim 
dn ev o m  s r e d s te v  d ru ž b e n e g a  o b v e šč a n ja  na te m o :  “Nove 
tehnologije, novi odnosi. Spodbujati kulturo spoštovanja, dialoga 
in prijateljstva”. Nove tehnologije najobširneje uporabljajo prav 
mladi, ki s e  jih je  zato prijel vzdevek “digitalna generac i ja”. Po 
b e sed ah  predsednika Papeškega  sveta  za sredstva  družbenega 
o b v e šč a n ja  n ad šk o fa  Claudia Maria  Cellija, ki j e  p obudn ik  
portala, želijo nove tehnologije uporabiti za “vzpostavitev novih 
oblik  o d n o s o v  z mladimi« in u resn ič i t i  p a p e ž e v o  željo po 
komuniciranju z mladimi te r  jim »posredovati sporočilo upanja  
in vesel ja”.

V vipavski dom bodo sprejeli 
104 starejše oskrbovance
Na spre jem  v dom starejš ih  občanov na Vipavskem ne bo treba  
več dolgo čakati.  Kot poroča STA, so  v Vipavi n am reč  odprli 
Center starejših Pristan, vendar bo zaradi n ad standardne  oskrbe 
in te m u  primernih cen  m ars ikdo  š e  vedno  raje počakal na 
sp re jem  v Dom sta re jš ih  o b čano v  v Ajdovščini. Novi C enter 
starejš ih  v Vipavi bo prva insti tucionalna ustanova za varstvo 
s tarejš ih  v Občini Vipava. O skrbovancem  bodo na voljo 10 4  
p o s t e l j e  v e n o  in d v o p o s t e l j n i h  s o b a h .  V se  s o b e  s o  
nads tandardne ,  saj imajo svoje sanitarije in kopalnico, nekate re  
pa tudi balkon ali izhod na terase .  Udobni in sodobno  opremljeni 
so  tudi drugi prostori, kot so  negovalne kopalnice, prostor za 
fizioterapijo, kuhinja in jedilnice ter  ostali skupni prostori za 
druženje. Center starejših Pristan s e  razteza na 6 0 0 0  kvadratnih 
metrih površin, za celotno investicijo pa s ta  družba Combic iz 
P od nan osa  in občina Vipava namenili od pe t  do š e s t  milijonov 
evrov.
Direktor Zavoda Pristan Martin Kopatin ocenjuje, da  bodo š e  to 
pomlad polne celotne razpoložljive zmogljivosti. Trenutno je  dom 
za se d e n  že približno 80-odstotno. Večina bodočih stanovalcev 
p r iha ja  iz lo k a ln e g a  okolja ,  n ek a j  pa  jih bo prišlo  tu d i  iz 
Notranjske, Ljubljane in zObale. Med njimi je  po ocenah  Martina 
Kopatina 6 0  do 7 0  odstotkov takih, ki potrebujejo vsakodnevno 
oskrbo, m ed  katero je  tudi zdravstvena nega.
Doslej je  bila čakalna  doba  za spre jem  v Dom starejših občanov 
Ajdovščina okoli leto dni. Čakajočih na spre jem  naj bi bilo okrog 
150 ,  vendar  je  aktualnih vlog okrog 50 , saj so  nekateri starejši 
oddali vloge “za rezervo". Poleg ajdovskega s ta  v Vipavski dolini 
š e  dva domova - v Gradišču nad  Prvačino in v Novi Gorici, kjer 
je  čakalna  do ba  prav tako največ leto dni, trenu tno  pa z enoto 
v P o d s a b o t in u  nudijo  o sk rb o  2 3 0  s t a n o v a lc e m .  N ovem u 
vipavskemu Centru starejših je  koncesijo podelilo ministrstvo za 
delo, družino in socialne zadeve. Hkrati jo je  podelilo tudi Zavodu 
Karitas - S am ar i jan ,  ki želi dom  s ta re jš ih  s  1 0 8  posteljami 
zgraditi v n epo s re d n i  bližini o b s to ječ eg a  a jdovskeg a  d o m a  
starejš ih  občanov. Gradnja pa s e  doslej š e  ni začela, saj je  eden  
izmed partnerjev v projektu konec lanskega leta šel v stečaj. 
Zato je  Zavod Karitas - Sam arijan  ministrstvo že zaprosil za 
kasnejši začetek  izvajanja programa.
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Kratke
Mednarodni simpozij ob stoletnici rojstva 
Ljubke Šorli v Kulturnem domu v Gorici
Univerza v Novi Gorici in Slovenski izobraževalni konzorcij Gorica 
(SLOV. I. K) prirejata ob stoletnici rojstva goriške pesnice Ljubke 
Šorli v petek, 19. t. m., v Kulturnem domu v Gorici celodnevni 
mednarodni simpozij z naslovom Uporno se m  viharjem kljubovala, 
na katerem bodo literarni strokovnjaki osvetlili lik in delo goriške 
književnice. Alenka Jensterle  Doležal, Denis Poniž, Irena Novak 
Popov, Milena Mileva Blažič, Tatjana Rojc, Vita Žerjal Pavlin, Zoran 
Božič, Barbara Pregelj, Zoltan Jan, Irena Avsenak Nabergoj, Ana 
Toroš in David Bandelj bodo od 9 .15  do 16.45, ko bosta sklepna 
diskusija in konec simpozija, razčlenili poezijo goriške ustvarjalke 
in osvetlili tudi njen lik.

Odkritje obeležja Primožu Trubarju
Ob petstoletnici rojstva Primoža Trubarja je  leta 2 0 0 8  Konzulta za 
vprašanja  m e s tn e  etn ične manjšine Občine Gorica predlagala

postavitev spo m in sk e  t a 
ble na Eckovo hišo (trg Ca
vour v Gorici), iz katere je 
le ta  1 5 6 3  pridigal s a m  
Primož Trubar. 
Organizacijsko plat pobu
de  si je  takoj prevzel odbor 
osrednjih slovenskih us ta 
nov iz Goriške: Svet sloven
skih organizacij, Slovensko 
kulturno gospodarska  zve
za, Kulturni dom, Kulturni 
cen te r Lojze Bratuž, Zveze 
s lo v e n sk e  kato l iške  pro
sv e te ,  Zveze s lo ven sk ih  
kulturnih društev iz Gorice. 
Slovenski občinski svetniki 
na Občini Gorica so  pobu

do od vsega začetka podprli in zvesto spremljali.
Postavitev  ta b le  s e  je  zavlekla dlje od n ač r to v an eg a  zaradi 
z am u de  pri prenovitvenih delih Eckove hiše. Slovesno odkritje 
obeležja bo v soboto, 20 .0 2 .2 0 1 0 ,  ob 11. uri na trgu Cavour v 
Gorici. Pri program u bo sodeloval združeni pevski zbor pod 
vodstvom Bogdana Kralja.

Regijsko tekmovanje na SCGV E. Komel
Te dni p o t e k a j o  n a  g l a s b e n i h  š o l a h  P r i m o r s k e  re g i j s k a  
tekmovanja, ki bodo nagradila najboljše učence  in jim odprla pot 
na državno tekm ovan je  TEMSIG. Višje kategorije pa s e  bodo 
predstavile brez predhodne selekcije na tekmovanja v osrednji 
Sloveniji , ki bod o  s red i  m a rc a .  L etos  tek m u je jo  n a s l e d n je  
discipline: k om orne  sk u p in e  s  pihali (GŠ Idrija), klarineti in 
saksofoni (SCGV Emil Komel), petje in oboa (GŠ Koper- podružnica 
Izola), klavir (GŠ Nova Gorica) in flavta (GŠ Postojna). SCGV Emil 
Komel je  organizator goriškega tekmovanja, ki je  bilo v sredo,
10., in danes ,  četrtek, 11. februarja, ob 9 .3 0  v Komorni dvorani 
Kulturnega centra Lojze Bratuž. Tekmovalo je  18  saksofonistov in 
13  klarinetistov, ki prihajajo z Glasbenih šol Idrija, Ilirska Bistrica, 
Sežana , Ajdovščina, Tolmin, Nova Gorica, Koper, Postojna, SCGV 
Emil Komel in z Godbeniške šole Vogrsko ter  Godbeniške šole 
Brkinska godba. Goriška g lasbena  šola s e  s  tem  aktivno vključuje 
v bogato zasnovano dejavnost Zveze primorskih glasbenih šol.

Srečanje treh slovenskih županov 
v Klepetalnici Goriškega loka
V Klepetalnici Goriškega loka so  v petek, 5. februarja, sedeli 
skupaj trije župani slovenskih občin na Goriškem. Pravzaprav dve 
županji, iz Sovodenj in Števerjana, ter župan Doberdoba. Z njimi 
s e j e  Livio Semolič pogovoril o številnih aspektih upravljanja, od 
financ do odnosa  do teritorija in jezika, pa tudi sodelovanja, širše 
vizije goriškega prostora in aktualnih političnih vprašanj. Posebna 
pozornost je  bila nam en jena  skupnem u omizju oz. koordinaciji 
m e d  t r e m i  u p r a v a m i ,  p r e d v s e m  k a r  s e  t i č e  s t o r i t e v  in 
uresničevanja zaščitnega zakona. Poudarjeno je  bilo, da bi bilo 
potrebno sodelovanje tudi med vsemi slovenskimi župani v FJK. 
Manjše uprave, kakršne so  slovenske, s e  vsakodnevno ukvarjajo 
s  krčenjem državnih finančnih dotacij. V nevarnosti je  zato ne le 
avtonomija, temveč tudi s a m  obstoj slovenskih enot.  Naša dežela 
šteje kar 2 3 0  občin, kar je  prav gotovo preveč, je  bilo rečeno. 
Združevanje slovenskih občin, npr. Sovodenj in Doberdoba, ni na 
dnevnem  redu, saj je  obstoj krajevnih uprav pom em ben  tudi za 
sa m o  identiteto naših vasi. Dejstvo pa je, da  manjše občine vedno 
težje shajajo  in sodelovanje te r  racionalizacija storitev kaj kmalu 
ne bosta dovolj za reševanje bilanc krajevnih uprav.

E H E I] Jolanda Devinar

Valentinovo 
nekoč in danes

Praznovanje sv. Valentina v 
Štmavru je del tradicije, ki so 
jo Štmavrci prejeli od prej

šnjih rodov in  jo posredujejo na
prej mlajšim rodovom. Del tradi
cije so nedvomno tudi štruklji, ki 
jih zna pripraviti prav vsaka gospo
dinja v vasi. Več o štrukljih je 
povedala gospa Jolanda Devinar, ki 
jih pripravlja že vrsto let.

Kdaj in kako ste se naučili 
pripravljati štruklje?

Tradicija praznovanja sv. Valenti
na je stara že približno tristo let, 
mogoče tudi več. Vedno je bilo 
tako. Štruklje sem se naučila 
pripravljati od mame, saj se re
cept predaja iz roda v  rod.

Ali obstaja več receptov za 
pripravo štrukljev?

Kdor se je priselil vštmaver, jih  
mogoče dela drugače, a pravi 
recept je samo eden. Nekateri 
dodajajo čokolado, toda ta ne  
spada v  štruklje. Nadev je ses
tavljen iz  desetih sestavin. 
Naštela jih bom le nekaj: orehi, 
lešniki, mandlji, rozine in  
razne arome (žganje, rum  in  
limona).

Pri pripravi štrukljev, ki se 
prodajajo med praznikom, 
ste vi glavna kuharica. Ko
liko časa že delate to? Koliko 
ljudi je pravzaprav potreb
nih, da pripravite toliko štrukl
jev?

Štruklje za društvo pripravljam že 
dvajset let, odkar je začelo dmštvo  
pripravljati praznik. Za tako veliko 
količino štrukljev je potrebnih

vsaj p e t ljudi. Vsak ima svojo nal
ogo: eden meša, drugi reže, tretji 
jih  zavije, četrti jih  cvre. Odkar 
sm o začeli, sva jih vedno pripravl
jali jaz in moja hčerka Valentina, 
vedno pa je prišel še kdo pomagat.

Kako ste zmogli vse to?
Tako veliki količini se je treba pri
lagoditi. Potrebni so pravi stroji, 
drugače se ne da. Prva leta sm o  
štruklje cvrli doma v  kozici na šte
dilniku, a potem  je cela hiša sm 
rdela po  cvrtju še vsaj osem dni. 
Nato sm o začeli cvreti na sedežu 
društva, ker so se tudi količine

povečale in  je bilo veliko dela. 
Kjer poteka delo, mora biti tudi 
prava temperatura. Prostor mora 
biti primeren, v  mrzlem  se jih ne 
da delati.

Koliko štrukljev pripravite po

navadi?
Pred kakšnim letom  sm o jih scvr
li tudi tisoč petsto in sm o vse pro
dali. Sedaj je  veliko m anj zani
manja. Mladi jih ne poznajo, ne 
zanimajo se zanje in imajo raje kaj 
drugega. Lani sm o prodali na 
primer veliko več piva, m edtem  
ko  so štruklji ostali. V preteklosti 
se to n i dogajalo, prej obratno. 
Večkrat se je godilo, da so na 
društvu štruklji zmanjkali in zato 
sm o hodili spraševat po  hišah, ali 
imajo še štmklje.

Kako je potekalo praznovanje, 
preden ga je začelo organizirati 
društvo?

Ko sem bila še mlada, to je pred 
kakšnimi petinpetdesetimi leti, je  
bila pri Juštini privada 'osmica'. 
Spom injam  se, da je Juština 
štruklje tudi pekla, ne le cvrla. 
Nosila jih je k  peku, da jih  je 
spekel. Spom injam  se, da jih  je 
nekoč naredila sto. Takrat se m i je

to število zdelo ogromno, a sedaj 
se m i to ne zdi več tako veliko -  
sama sem jih namreč vsako leto 
pripravljala m ed  osemsto in tisoč 
petsto. Nekoč pa se m i je zdelo ve
liko, a takrat tudi denarja n i bilo

veliko.
Štmaver je bil nekoč ves "črn", to
liko ljudi je bilo ko t mravelj. Za 
cerkvijo je bilo m nogo trobentic, 
ki so jih pobirale nune. Večkrat 
sta bila tudi burja in strašen mraz. 
Nekoč je tako pihalo, da je dvigo
valo kope sena, pri neki hiši pa je 
vzdignilo celo streho.
Ljudje so v  Štmaver hodili peš, ne  
pa z  motorji ali kolesi. Vsi so prišli 
sem, iz vseh krajev.

Kako gledate na praznovanje 
sv. Valentina sedaj?

Mlade to sedaj m anj zanima. Zdi 
se m i, da je p u s t pokvaril naš 
praznik. O tem sva se pogovarjala 
tudi s pokojnim  duhovnikom  Vo
jkom . Zaradi pusta je treba pre
m akniti datum praznovanja in  to 
ni prav, saj mora biti vse v  svojem  
času.
Nekoč je bilo lepše. Čeprav nism o  
im eli denarja, je bilo lepše ko t  
sedaj. Ljudje so bili bolj skupaj, 

sedaj pa je vsak po  svoje.
V preteklosti je  mašo  
darovalo več duhovnikov. 
To sedaj n i več mogoče; 
takrat je bilo bolj praznično. 
Dvajset le t sem gostila žup
nike, ki so prihajali sem. Pri
hajali so iz vseh krajev: Štev
erjana, Doberdoba ... V 
gosteh sem  imela tudi 
goriškega župana. Takrat je 
bil Scarano, to je bilo pred  
desetimi ali petnajstimi leti. 
Gospe Jolandi sem se zah
valila za pogovor. Postregla 
mi je tudi s kavo in doma 
pripravljenimi štruklji, ki so 
bili seveda zelo slastni. 
Bralce vabim, da se v  dneh 
med 18. in 21. februarjem 

oglasijo v  Štmavru, kjer bodo 
gotovo lahko okusili štruklje in 
tudi sami preverili, ali so res 
tako dobri. Sama zagotavljam, 
da so res odlični!

Slavica Radinja

Svetniki SSk v občini Gorica

O občinskem proračunu

V ponedeljek, 1. februarja 
2010, je potekalo redno 
mesečno srečanje izvolje

nih upraviteljev Slovenske skupno
sti v občini Gorica, ki je vzelo v pre
tres predvsem zadnji potek zase
danj v goriškem občinskem svetu. 
Sejo je vodil koordinator Bernard 
Špacapan. Trije občinski svetniki 
SSk so najprej predstavili potek 
odobravanja statuta EZTS-ja, ki je 
potekalo 21. januarja, in pri tem 
menili, da je bilo ravnanje pred
stavnikov svetniške skupine Oljke, 
kjer nastopajo svetniki DS in SSk, 
primerno in odgovorno. Kljub ne
katerim pomislekom, tako formal
ne kot vsebinske narave, je projekt 
EZTS-ja pozitivno naravnan. Goto
vo pa je, da bo potrebna velika po
zornost pri nadaljnjem poteku us
tanovitve, ki mora dobiti potrditev 
na državni in evropski ravni. Up
ravitelji SSk so pozitivno ocenili 
poseg občinskega svetnika Waltrit- 
scha, ki je spregovoril v slovenšči

ni, kljub temu da pravilnik tega ne 
dopušča. Prisotni so menili, da je to 
problematiko potrebno spet vzeti 
v resen pretres in jo postaviti na 
dnevni red goriškega občinskega 
sveta. Glede na to, da so v veljavi 
trije pomembni zakoni za zaščito 
Slovencev v Italiji (482/99, 38/01 
in deželni 26/07) in so nadrejeni 
statutu in pravilniku goriškega 
občinskega sveta, sta ta dva občin
ska akta očitno v nasprotju z vel
javno zakonodajo. Žal bi moralo 
do tega priti že v prejšnji mandat
ni dobi, ko je občinsko komisijo za 
statut vodila leva sredina.
Izvoljeni upravitelji SSk so obra
zložili, zakaj so negativno ocenili 
občinski proračun, ki ne predvide
va nič novega in primanjkuje no
vih postavk s konkretnim finan
ciranjem. Vsa predvidena javna 
dela pa imajo finančno postavko, 
ki je bila določena v prejšnjem 
mandatu župana Brancatija. Še 
posebno je zaskrbljujoče, da ni po

stavk, ki bi bile namenjene izvaja
nju določil za uveljavljanje upora
be slovenskega jezika v goriški jav
ni upravi. Pri tem je dejstvo, da je 
občinski proračun za leto 2010 do
živel negativno oceno sedmih ra
jonskih svetov, od ostalih treh pa se 
rajonski svet Placuta-Sveta Gora ni 
izrekel, dokaj zgovoren dokaz, da 
sedanja občinska uprava nima 
izdelane strategije, kako upravljati 
občinski teritorij. Kritično je bilo 
tudi mnenje glede tega, da ni bilo 
razloženo, kako bodo uporabljena 
sredstva, ki so bila odvzeta rajon
skim svetom. Mnenje izvoljenih 
upraviteljev SSk v goriški občini je, 
da se ta sredstva namenijo sociali. 
Dr. Špacapan je na srečanju pred
stavil spomenico glede goriškega 
zdravstva, ki jo bodo trije občinski 
svetniki predstavili občinskemu 
svetu v obravnavo. Spomenico pa 
naj bi poslali tudi občinskim svet
nikom v tri slovenske občine, da bi 
jo predstavili tamkajšnjim občin
skim svetom. Pri razpravi o zdrav
stvu je izstopalo dejstvo, da se v 
goriški pokrajini vedno bolj zman
jšujejo usluge v zdravstvu in ni pri
mernih protiukrepov za njihovo o-

hranitev. Vedno bolj vidna pa je 
potreba, da se ponovno vzpostavi 
sodelovanje z bolnišnico v Šempe
tru. V tem kontekstu so prisotni 
ocenili tudi, koliko je uveljavljena 
dvojezičnost v goriškem zdravstvu. 
Ugotovljeno je bilo, da je uporaba 
slovenščine zadovoljiva v uradih v 
ul. Vittorio Veneto, popolnoma pa 
je odsotna v goriški bolnišnici. Te
matika uporabe slovenščine v 
zdravstvu mora priti na dan v pris
tojnem organu, kjer so prisotni vsi 
župani desnega brega Soče in gori- 
škemu županu pripada predsedni
ško mesto. Na koncu zasedanja so 
izvoljeni upravitelji pozitivno oce
nili poseg predsednika Bojana Bre
zigarja, ki je s pismom opozoril de
želnega predsednika Tonda, da je 
namembnost Trgovskega doma v 
pristojnosti paritetnega odbora. Žal 
ta pom em bni organ za izvajanje 
zaščite slovenske narodne skup
nosti v Italiji ni bil v ničemer sez
nanjen z namerami, da bi EZTS 
imel tam sedež.
Prav tako je pohvalo poželo dejan
je predsednika rajonskega sveta v 
Štandrežu, ki je svoj honorar na
menil tamkajšnji šoli.

Šolsko središče v ul. Puccini

Predavanje o 
darovanju organov

Karlo Mučič (foto JMP)

V četrtek, 28. januarja, je v 
jutranjih urah na Poklic- 
no-tehničnem  izobraže

valnem zavodu v Gorici, med za
ro dn im  zborovanjem v sklopu 
zdravstvene vzgoje, potekalo zelo 
zanimivo predavanje o presajanju 
organov, ki ga je vodil profesor 
Karlo Mučič, predsednik sekcije 
ADO v občini Ronke-Trzič. 
Združenje darovalcev organov 
(ADO - Associazione Donatori di 
Organi) je v naši deželi nastalo le
ta 1976 v Vidmu in združuje v

glavnem sorodnike težko obole
lih, ali take, ki imajo, povsem pro
stovoljno, namen, v primeru na
gle smrti, darovati svoje nepoško
dovane organe in  s tem  rešiti živl
jenje sočloveku ali pomagati težko 
bolnemu, da spet zaživi. 
Zgodovina presajanja organov 
sega v leto 1954, ko je ekipi dr. J. 
Murraya, dr. J Merrilla in dr Har- 
risona v Bostonu (ZDA) prvič us
pela presaditev ledvic živega da
rovalca. Leta 1963 beležimo prve 
presaditve jeter.

Leta 1967 je pretresla ves svet 
novica o presaditvi človeškega 
srca. To je uspelo znanem u ki
rurgu dr. Christianu Barnardu v 
Južnoafriški republiki.
Profesor Karlo Mučič je poudar
il, da kljub napredku medicine 
in  medicinske tehnologije še 
vedno nim am o zdravil in  pri
pomočkov, s katerimi bi lahko 
pomagali vsakemu bolniku. Že 
dolgo pa vemo, da lahko neka
teri deli telesa umrlega človeka 
dobro nadom estijo okvarjeni 
organ ali tkivo hudo bolnega. 
Možganska smrt je dokončno 
oziroma nepovratno prene
hanje delovanja možganov. Ne
popravljivo okvaro možganov 
ugotavlja komisija zdravnikov spe
cialistov s kliničnimi testi in  medi
cinskimi instrum entalnim i pos

topki. Po ugotovljeni možganski 
smrti, ki pomeni smrt osebe, m o
ra zdravnik opustiti vsako vzdrže

vanje preostalih organov. Če pa 
je bil pokojnik darovalec, sme 
nadaljevati z vzdrževanjem 
organov zato, da ohrani njiho
vo delovanje za m orebitni 
odvzem in presaditev.
Vsi se zavedamo, da sta darova
nje in  presajanje organov ob
čutljivi in  zapleteni temi, saj 
imajo pri tem  poleg ožjih 
zdravstvenih elem entov po
m em bno vlogo tudi različna 
etična izhodišča. Vsi, predvsem 
pa mladi, se moramo zavedati, 
da z darovanjem organov ali 
tkiv lahko rešimo življenje na 
smrt bolnem u človeku na srcu, 
pljučih ali bolniku z okvaro 
jeter, za katerega medicina ni

ma več druge rešitve. Z darovan
jem pomagamo bolnem u na led
vicah, ki je vezan na aparat, da

spet samostojno zaživi. Darovanje 
roženice lahko slepemu povrne 
vid. Če bi se ljudje bolj zavedali 
pomembnosti darovanja organov, 
bi zmanjšali problem pomanjkan
ja darovalcev.
Predavanje prof. Mučiča se je kon
čalo z mislijo, da "je darovanje or
ganov velika odgovornost za po
sameznika in  pomeni preseganje 
tradicionalnega pojmovanja po
moči sočloveku. Dandanes, ko 
smo bolj kot kdaj prej odvisni 
drug od drugega, se ne moremo 
izogniti tem u človekoljubnemu 
dejanju - darovanju organov, ki je 
visokoetična oblika odgovornosti 
posameznika za sočloveka. Od
ločitev posameznika za darovanje 
organov je odraz njegovih vrednot 
in odnosa do soljudi".

Sara Bresdani

S - r i f i j l
U "ib' r !' ■' " J. _ V
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Na fotografiji so dijaki klasičnega liceja Primož Trubar, družboslovnega liceja Sim on Gregorčič in  
industrijskega tehničnega zavoda Jurij Vega: Martina Maraž, Silva Marinčič, Anida Talič, Martina 
Cocetta, Carlotta Tomsic, Erika Tomšič, Matia Ferletič, Aliče Mian, Ivana Paljk, Martino Bresciani, 
Alex Devetak ter Denis Subotič, zraven sta pokrajinski odbornik Marko Marinčič in  prof. Renza Pe- 
lesson. To so goriški udeleženci letošnjega Vlaka spomina. Dijake na večdnevnem  študijskem obi
sku taborišč Auschwitz in  Birkenau spremlja prof. Tomaž Susič, pa tudi nekdanja taboriščnika Ma
rio Candotto in  Vilma Braini. Več o  šestdnevnem potovanju v  kraje trpljenja v  prihodnji številki.

KCLB ZSKP /  Iskrivi smeh na ustih vseh

Zadnji, lepi srečanji z 
ljubiteljskim gledališčem

Dvana jsta  izvedba n iza 
veseloiger ljubiteljskih 
odrov Iskrivi sm eh  na 

ustih  vseh, ki je s štirim i p red 
stavam i n u d il pog led  n a  do-

igri, je nastop ilo  o sem in tride
set izvajalcev (!). Barviti vnosi 
doberdobskega narečja v knjiž
n o  besedilo  so uprizoritev  ko
m ično  začinili, da se je v dvora-

m ače in  širše ljubiteljsko gleda
liško prizorišče, se je izpela. Or
gan iza to rja , K u ltu rn i cen te r 
Lojze Bratuž in  Zveza slovenske 
katoliške prosvete, sta si gotovo 
želela, da b i niz vzbudil m alce 
več zanim anja pri gledalcih, saj 
je b ilo  n a  p rv ih  dveh  večerih  
število gledalcev bolj skrom no. 
Pogrešali sm o tu d i tiste, ki se 
radi ak tivno  ukvarjajo z ljubi
teljsko gledališko um etnostjo . 
Tudi z opazovanjem  in  spozna
van jem  dela skupin  izven d o 
m ačega d ru štv a  se p o rod ijo  
m arsikatere ideje, sugestije, ki 
so v ed n o  d o b ro d o šle  v u s t
varjalni vznesenosti.
V četrtek, 4. februarja, je b ilo  v 
veliki dvorani KCAB n a  tretjem  
srečan ju  z ljubiteljsko odrsko 
um etnostjo  p razn ično  in  vese
lo vzdušje, ker je b ila n a  spore
du  podelitev  p riznanj M ladi 
oder tis tim  skupinam , ki so 
svojo ustvarjalnost pokazale 
v prejšnji sezoni, pa tu d i za
to , ker so b ili oblikovalci 
večera otroci. Na od ru  so se 
nam reč v tekoče uprizorjeni 
predstavi, z jezikovno jasno
stjo izkazali č lan i otroške 
dram ske skupine SKD Hrast 
iz D oberdoba, ki so p o d  
m en to rsk im  in  režijskim  
vodstvom  an g až iran ih  u č i
teljic in  k u ltu rn ic  M ateje 
Č ern ič in  M arte  Ferletič 
u p rizo rili igrico  Vike Gro- 
bovšek Kaj se skriva za ve
lik im  treb u h o m ? V več kot 
p o lu rn i s p lesom  razgibani, ' 
tu d i scensko in  kostum sko d o 
delan i predstavi, ki se ob  k o n 
cu izkaže kot dom iselna  igra v

ni, ki so jo tokrat dobro  zased
li tu d i zelo m ladi gledalci, kar 
nekajkrat zaslišal glasen sm eh. 
Predstavo so p ridn i in  navduše
n i igralci najprej 
prikazali v dom ači 
dvoran i v d ecem 
b ru  ob p rihodu  sv.
M iklavža in  jo n a 
to  ob  isti p riložno
sti p o n o v ili v 
KCLB.
Preden se je v četr
tek odstrl zastor, je 
n a  o d ru  po tekala  
svečana podelitev  
p rizn an j M ladi 
oder. Natečaja, ki 
ga razp isu je ta  
ZSKP iz Gorice in  
Slovenska prosve
ta  iz Trsta, da bi 
spodbudili predv-

kot prejšnja leta. O draslo kate
gorijo je predstavljal le izredno 
p lo d o v it d ram sk i odsek  P ro
svetnega d ruštva  Štandrež, ki 
n ikdar n e  m iruje, saj so n jego

ve celovečer
ne predstave 
in  e n o 
dejanke tud i 
iz p re jšn jih  
sezon stalno 
n a  g osto 
vanjih . Priz
n an ja  je bil 
le tos d e 
ležen za p o 
stavitev ko
m edije  Bra
nislava 
N ušiča Kaj 
b o d o  rekli 
ljudje...? in  
enodejanke 
Ne joči,

Duško, obe v režiji Jožeta H ro
vata, pa tu d i za od lom ek  iz Pa
sijona v  režiji Em ila Aberška. 
Zelo razveseljiva pa je bila na

tak  in  Luca B rum at; O troška 
skupina SKD Hrast iz D oberdo
ba za prej om en jeno  igro Kaj se 
skriva za velikim  trebuhom ? V 
režiji M ateje Č ern ič in  M arte 
Ferletič. P riznanja sta podelili 
p red sed n ic i KCLB in  ZSKP, 
Franka Žgavec in  Franka Pado- 
van, po tem  ko ju  je n a  oder p o 
vabila  povezovalka večera, 
p r ik u p n a  licejka Liza Terčič. 
P riložnostne besede sta p rire 
d ite lja  to k ra t zaupala  m a tu 
ran tk i d ružboslovnega liceja S. 
G regorčič iz G orice, Stefanii 
Beretta, dom a iz Števerjana, ki 
se je, kot je sam a povedala, z 
g ledališkim  od rom  srečala že v 
ra n e m  o tro štvu  v  d o m ačem  
d ruštvu  in  se kot š tu d en tk a  z 
n avdušen jem  vpisala v g leda
liško šolo StudioArt in  po  treh  
le tih  dela z zn an im i režiserji in  
d ru g im i g ledališčn ik i p rejela 
tu d i d ip lo m o . U spešno je 1. 
2008 vskočila v  p redstavo  
D ram ske d ružine iz Števerjana 
Č rna kom edija v  režiji Franka 
Žerjala. M ed d rug im  je z zano
som  povedala: "N avdušenje za 
u stv a rja ln e  pro jek te, sp o zn a
vanje n o v ih  zgodb, nadg ra je
vanje osebne kulture in  tisti ču 
dežn i trepe t, ki te zagrabi 
vsakič, p reden  stopiš n a  oder, 
in  se te še m alce drži, p reden  
izgovoriš prve besede, saj razu
m ete... To je bilo  in  je še danes

Plesni prizor iz otroške predstave Kaj se 
skriva za velikim trebuhom? (foto DP)

Stefania Beretta (foto DP)

sem  v m lad ih  ljubezen do od r
skega ustvarjan ja , se je letos 
udelež ilo  nekaj m an j skupin

natečaju  M ladi oder u d e 
ležba o trošk ih  skupin, saj 
so le-te u p  p rih o d n jeg a  
gledališkega delovanja, v 
ZSKP včlan jen ih  društev. 
N agrajene so bile: Štan- 
dreška o troška skupina za 
igrico V pričakovanju  sv. 
M iklavža p o d  m e n to rs t
v om  D aniele  Puja; 
O troška dram ska skupina 
SKPD F. B. Sedej iz Šte
verjana, ki je v režiji Kristi
n e  Corsi postavila n a  oder 
igrico Lučke Susič Miklavž 
p riha ja ; O trošk i pevski 

zbor Vrh Sv. M ihaela za igrico 
Evro za prijatelja, ki sta jo n ap i
sala in  zrežirala Tatjana Deve

tisto , kar m i lepša življenje". 
Ljubiteljsko gledališče pa ji p o 
m e n i tu d i razvedrilo, ljubezen 
do slovenske besede, d ruženje 
generacij, doživljanje n o v ih  
izkušenj, pa tu d i odgovoren  
p ris to p  do dela in  k u ltu rn o  
odraščanje.
Tudi o n a  si je za zrele besede 
zaslužila to p lo  p loskan je 
občinstva , ki je seveda prav  
tako prisrčno nagrad ilo  nasto 
pajoče otroke.
Po že usta ljen i trad iciji je n iz  
Iskrivi sm eh  na u stih  vseh skle
n il d ram ski odsek PD Štandrež 
v nedeljo, 7. februarja, z novo 
predstavo, kom edijo G ugalnik 
N. N ovaka, ki so jo  igralci v 
režiji Jožeta Hrovata p rem ierno  
uprizorili n a  dom ačem  od ru  v 
soboto, 30. januarja, in  jo p o 
nov ili kot zadn jo  p redstavo  
abonm aja  Š tandrež 2009 v n e 
deljo, 31., ob  prisotnosti igralca 
B ineta M atoha, člana SNG N o
va Gorica, selektorja O b m o č
nega srečanja ljubiteljskih sku
pin , ki se potegujejo za jesen
ski n as to p  n a  L inhartovem  
srečanju. Gledalci, ki so tokrat 
prav dobro  zasedli veliko dvo
rano  KCLB -  m ed n jim i je bila 
igralka M inu Kjuder, p re jem ni
ca Borštnikovega p rstana 2009 

so se ob h u m o rn ih  situacij
skih, učinkovito  od ig ran ih  tre 
n u tk ih  prije tno  zabavali in  n a 
m e n ili isk reno  p loskan je  ko 
m edijan tom  dram skega odseka 
PD Štandrež, ki že 45 let nep re
trgom a žlahtnijo  gledališko ob 
zorje n e  sam o pri nas, am pak 
tud i v b ližn jih  in  daljn ih  krajih 
Slovenije. Lepo bi bilo, če bi se 
po  n jih  zgledovale tud i d ruge 
naše ljubiteljske skupine in  b i
le v svojem  delovanju  bolj vz
trajne in  redne.

Iva Koršič

O bvestila
V petek, 12. februarja 2010, ob  
18. uri, bo v osrednji dvorani 
K u l t u r n e g a  d o m a  v G o ric i  
tradicionalna Mala Prešernova 
p r o s l a v a  oz. D an  s l o v e n s k e  
k u l t u r e  z a  o t r o k e .  Na o d r u  
goriškega Kulturnega h ram a  s e  
bodo predstavili P lesna  skupina  
iz Tolmina in gojenci Dijaškega 
d o m a  iz G o r i c e .  P r i r e d i t e v  
prirejajo v skupnem  sodelovanju 
S lovensk i Dijaški d o m  S im on  
G reg o rč ič ,  K u l tu rn a  z a d r u g a  
Maja, Kulturni d o m  Gorica in 
Š p o r t n o  z d r u ž e n j e  D om  iz 
Gorice. Vstop je  prost.
D r u štv o  s lo v e n s k ih
u p o k o je n c e v  za G o r išk o  
sporoča , d a  bo za s rečan je  ob 
Valentinovem prazniku v soboto,
13. februarja ,  peljal av to bu s  v 
vas S lap  pri Vipavi ob 1 6 .4 5  iz 
D oberdoba, na to  s  Poljan, Vrha, 
iz Sovodenj, Š tandreža , Podgore 
pri špo r tn i  palači, n a to  izpred 
vage pri pevm skem  m ostu  in s  
trga Medaglie d'oro. Priporoča 
s e  točnost!
D r u štv o  s lo v e n s k ih
u p o k o je n c e v  za G o r išk o
sporoča , d a  bo ob dnevu žena  v 
nedeljo, 7. m arca ,  odpeljal na 
izlet na grad Brdo pri Kranju prvi 
avtobus ob 6 .4 5  s t r g a  Medaglie 
d'oro v Gorici, na to  s  postanki 
pri vagi ob p evm skem  mostu , v 
P odgori  pri š p o r tn i  p a la č i  in 
Š tandrežu  pred cerkvijo. Drugi 
av tobus  bo odpeljal ob 6 .4 5  iz 
D oberdoba, na to  s  Poljan, Vrha, 
iz S o v o d e n j  in Š t a n d r e ž a .  
Priporoča s e  točnost!
K ulturno društvo Sabotin  iz 
Š tm a v ra  prireja t r a d ic io n a ln o  
praznovanje  sv. Valentina, ki bo 
potekalo  na  s ed ežu  druš tva , v 
okraju Znarišče 4. V četrtek, 18. 
feb ru a r ja ,  bo kulturni v e č e r  z 
odprt jem  razs tave  Okno v svet. 
Nastopila  b o s ta  dom ači moški 
pevski zbor in komorni pevski 
z b o r  G rg a r .  V p e t e k ,  1 9 .  
f e b r u a r j a ,  b o d o  za  z a b a v o  v 
v e č e r n i h  u r a h  p o s k r b e l e  
skupine  Kanalje, Radiowave in 
T h e  M a f f .  V s o b o t o ,  2 0 .  
feb ru a r ja ,  bo ob  1 8 . 0 0  revija 
otroških pevskih zborov in ples s  
skupino Happy day. V nedeljo,
21. februarja ,  bo ob 1 4 .3 0  sv. 
m a š a  v štmavrski cerkvi, sledila 
bo zabava  na s ed ež u  d ruš tva  z 
b r išk im  k v in te to m  O sm in k a .  
Z a b a v a  s e  b o  o d v i j a l a  v 
ogrevanem  šotoru, gostje  bodo 
lahko pokusili s la s tn e  jedi z žara 
in d o m a č e  š tm av rsk e  štruklje. 
Prisrčno vabljeni!
V abim o vas na  o s e m d n e v n o  
p o to v a n je  z Novim g la s o m  v 
Romunijo od 18. do  2 5 .  m aja  
2 0 1 0  z o g l e d o m  M o ld a v i je ,  
B u k o v i n e  z z n a m e n i t i m i  
s a m o s t a n i  in T r a n s i lv a n i j e .  
Vpisovanje na upravi v Gorici in 
u r e d n i š t v u  v T rs tu  v s e  d o  
razpoložljivih m es t,  na jk asn e je  
do konca februarja. Akontacija 
pri vpisu 2 0 0  evrov.
Prodajam in na  Goriškem vam 
dostavim na dom  gozdna  drva. 
K m e t i j a  A le š  K o m ja n c ,  
Števerjan, tel. 0 4 8 1 3 9 0 2 3 8 .

Srečanje s starši učencev, ki s e  
bodo vpisali v nižjo s rednjo  šolo, 
bo potekalo v petek, 1 2 .2 .2 01 0 ,  
o b  17. uri v p r o s t o r i h  
ravnateljstva večstopenjske šole 
s  s lovenskim  učnim jezikom v 
Gorici v ul. dei Grabizio 3 8  v 
Gorici. U čencem , ki obiskujejo 
o s n o v n e  š o l e  g o r i š k e  
v ečs topen jske  šole, ni po trebno 
s e  v p is a t i  v prvi le tn ik  n ižje  
s redn je  šo le  I. Trinka, saj j e  vpis 
a v t o m a t i č e n .  Za u č e n c e ,  ki 
p r ih a ja jo  z o s n o v n e  š o l e ,  ki 
p ripada d rugem u ravnateljstvu, 
j e  v p is  n a  nižjo s r e d n jo  šo lo  
o b v e z e n .  V p isn a  p o la  bo  n a  
r a z p o l a g o  n a  r a v n a t e l j s t v u ,  
k am or je  u če n e c  n am enjen ,  od
2 2 .  d o  2 7 .  f e b r u a r j a  2 0 1 0 ,  
o d d a t i  p a  jo  j e  t r e b a  n a  
r a v n a t e l j s t v u ,  od  k o d e r  s e  
prepisuje, ki jo bo posredovalo 
naprej izbrani šoli.

Darovi
Ob nabirki za katoliški tisk, za
Novi g l a s :  ž u p n i j a  P e v m a  
Š tm aver 2 5 5 , 5 0  evrov.

Sožalje
Ob izgubi d rag e  m a m e  in no ne  
F ra n c k e  M u g h er l i  vd. Vogrič 
izrekata SKPD F. B. Sedej, pevci 
M e p z  in u r e d n i š t v o  
Š te v e r j a n s k e g a  v e s tn ik a ,  t e r  
š teverjansko župnijsko občestvo 
hčerki Anici, vnukinji Martini in 
v s e m  s o r o d n ik o m ,  o b č u t e n o  
sožalje.

RADIO SPAZIO 103
Slovenske oddaje
(od  1 2 .2 .201  O d o  1 8 .2 .2 0 1 0 )
R a d i j s k a  p o s t a j a  iz V id m a  
odd a ja  na  u ltrakra tkem  valu s  
f re k v e n c a m i za  Goriško 97.5,
9 1 .9  Mhz; za Furlanijo 1 0 3 .7 ,
1 0 3 .9  Mhz; za Kanalsko dolino 
9 5 . 7 ,  9 9 . 5  Mhz; za  s p o d n j o  
dolino Bele 9 8 .2  Mhz; za Karnijo 
9 7 . 4 ,  9 1 ,  1 0 3 . 6  M hz; n a  
internetu www. rad io sp az io l03 .  
it. S l o v e n s k e  o d d a j e  s o  n a  
s p o r e d u  v s a k  d a n ,  r a z e n  ob  
nedeljah ,  od 1 8 .3 0  do  1 9 .3 0 ,  
na  soboto  ob 15. uri. Spored: 
P e te k , 1 2 . f e b r u a r ja  (v s t u d iu  
Andrej Baucon): D om ače  viže in 
popevke - Zborovski kotiček - Iz 
k rščanskeg a  sve ta  - Zanimivosti 
v n a š i  o k o l i c i  - H u m o r  in 
obvestila.
S o bo ta , 13 . fe b ru a rja  (vodi Ezio 
G o sg n ach ) :  O kno v B enečijo : 
o d d a j a  v b e n e š k e m  in 
rezijanskem narečju.
Ponedeljek, 15 . feb ruarja  (v studiu 
Andrej Baucon): Lahka g la sb a  - 
'Z a  z n o r e t ’ in v ro č i  š p o r t  - 
Zanimivosti in obvestila.
T o re k , 1 6 . f e b r u a r ja  (v s t u d iu  
Matjaž Pintar): Utrinki v n a še m  
p ros to ru  - G la s b e n a  o d d a ja  z 
Matjažem.
S re d a , 1 7 . f e b r u a r ja  (v s t u d iu  
Danilo Čotar): Pogled v d u šo  in 
s v e t :  M a la  b o b n a r i c a ,

a jm an jša  čaplja - Izbor melodij, 
e tr te k , 1 8 . fe b ru a r ja  (v s tu d iu  

Niko Klanjšček): Zvočni zapis: 
p o s n e t k i  z n a š i h  k u l t u r n i h  
prireditev - G lasba iz s tu d ia  2.

KULTURNI CENTER LOJZE BRATUŽ 
SLOVENSKI CENTER Z A  G LA S B EN O  V Z G O JO  EMIL KOM EL 

ZDRUŽENJE CERKVENIH PEVSKIH ZB O R O V  
ZV E ZA  SLOVENSKE KATOLIŠKE PROSVETE

UPORNO SEM VIHARJEM 
KLJUBOVALA

S P O M I N S K I  VE ČER O B  1 0 0 - L E TN I C I  R O J S T V A  
P E S N I C E  LJ UBKE  Š O R L I

M ePZ Lojze Bratuž -  ž en s k a  z a s e d b a  
M ePZ  F.B. Sed e j  Š teverjan  

N a g o v o r  J a n e z  Povše 
Recitatorji

G orica, četrtek, 2 5 . februarja 2 0 1 0 , o b  2 0 .3 0  
Kulturni center Lojze Bratuž
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Bogata žetev Slovenske 
prosvete v letu 2009

SLOVENSKA PROSVETA
Splošen položaj slovenske narod
ne skupnosti v Italiji se je v 
zadnjem letu poslabšal, ker je ita
lijanska vlada že začela krčiti fi
nančna sredstva za kulturne 
dejavnosti, nam enjena naši sku
pnosti, in  napovedi za leto 2010 
so še bolj skrb vzbujajoče. Kljub 
tem u smo v letu 2009 izpeljali vse 
program irane pobude, ki so v 
naši skupnosti tudi doživele lep 
sprejem in pozitiven odmev: naj 
om enim o na prim er skupno 
Prešernovo proslavo, literarni na
tečaj Mladike, nagrado Vstajenje, 
delovanje Knjižnice Dušana Čer
neta, Študijske dneve Draga, za
ložništvo, poletni centri, gleda
liški tečaj za najmlajše, kulturne 
izmenjave s Koroško in drugimi 
manjšinskimi skupnostmi. 
Slovenska prosveta (SP) je krovna 
organizacija kulturnih društev in 
ustanov, ki delujejo na ozemlju 
tržaške pokrajine. V zvezo so po
vezana tako društva, ki delujejo 
na ljubiteljskem področju, kakor 
tudi ustanove, ki ljubiteljstvo že 
presegajo: tako so, na primer, čla
nice zveze tudi založba Mladika, 
Knjižnica Dušana Černeta ipd. 
Slovenska prosveta je tudi naj
večji uporabnik sedeža sloven
skih ustanov na Donizettijevi uli
ci, kjer imajo sedež Svet sloven
skih organizacij in  številne druge 
organizacije.
S svojimi članicami in sorodnimi 
organizacijami skrbi za redno de
lovanje in povezovanje slovenske
ga kulturnega življenja na Trža
škem.
V ta nam en prireja razne strokov
ne tečaje in natečaje:
- gledališki tečaj za najmlajše m e
seca junija (SP -  Radijski oder);

- natečaj Mladi oder (SP) za ljubi
teljske igralske družine;
- literarni natečaj Mladike za pro
zo in  poezijo;
- vsakoletno literarno nagrado 
Vstajenje za zamejske in  zdomske 
literarne ustvarjalce;
- literarni in  likovni natečaj za 
mlade (MOSP in SKK).
Primarna naloga Slovenske pro
svete in  njenih številnih včlanje
n ih  društev je skrb za slovenski je
zik, za ku lturno in  narodno 
osveščanje. Med najbolj vidne 
lahko uvrstimo naslednje pobu
de:
PREŠERNOVA PROSLAVA
Slovenska prosveta je v p one
deljek, 9. februarja, skupaj z 
Društvom slovenskih izobražen
cev pripravila vsakoletno Prešer
novo proslavo s kulturnim  pro
gramom in podelitvijo nagrad 37. 
literarnega natečaja revije Mla
dika ter priznanj Mladi oder 
2008. Slavnostni govornik je bil 
odvetnik Mitja Ozbič. Na večeru 
je pela Moška skupina Sv. Jernej z 
Opčin pod vodstvom Mirka Ferla
na. Z um etniškim  branjem so so
delovali recitatorji Radijskega 
odra.
Slovenska prosveta je leta 2009 na 
večeru DSI-ja podelila literarno 
nagrado Vstajenje. Komisija jo je 
podelila Marku Kremžarju za 
knjigo Časi tesnobe in  upanja in 
za življenjsko delo.
V Peterlinovi dvorani na Donizet- 
tijevi ulici je bilo v letu 2009 kar 
nekaj razstav slik in  drugih pred
metov. Slovenska prosveta je v 
pretekli sezoni sodelovala pri or
ganiziranju treh razstav v prosto
rih Peterlinove dvorane (Umet
niki za karitas, slikarke Cecilije 
Grbec, dokum entarne razstave

Ivan Rudolf in  padalci).
Med rednimi izmenjavami s slo
vensko manjšino na Koroškem so 
v tednu od 12. do 20. oktobra po
tekali Primorski kulturni dnevi 
na Koroškem. Kulturne dneve že 
štiriindvajset let redno prirejajo 
Krščanska kulturna zveza, Zveza

ga odra iz Trsta s predstavo Med
vedek Pu, z literarnim  branjem  
sta sodelovala pesnika Jurij Paljk 
in  Andrej Kralj. Kot je že tradicija, 
so se na ljudski šoli v Bilčovsu 
srečali gojenci glasbene šole s Ko
roškega, Emil Komel iz Gorice in 
Glasbene matice iz Trsta. Izvedli

strank SSk in EL v občinskih upra
vah, katere so se udeležili sloven
ski župani iz Koroške, Gorice in 
Trsta.
REVIJA MLADIKA in  založba, ki 
sta se pred leti osamosvojili, 
opravljata svoje delo v sodelo
vanju in  ob pom oči Slovenske 
prosvete, ki ju kot svoji članici 
podpira, tako kot tudi s Knjižnico 
Dušana Černeta, katera že več let 
deluje samostojno in  uspešno. 
DRUŠTVO SLOVENSKIH IZO
BRAŽENCEV
Delovanje Društva je bilo v pre
teklem letu nadvse pestro in  raz
noliko. V Peterlinovi dvorani na 
ulici Donizetti se je zvrstilo veliko

slovenske katoliške prosvete in 
Slovenska prosveta. Koledar pri
reditev je vsako leto bogat in  pi
san. Predstavili so se založba Mla
dika z delom  Eveline Umek Po 
sledeh fate m organe, Goriška 
Mohorjeva z delom Verene Koršič 
Zorn o primorskih poslikavah To
neta Kralja in  SKS Planika z znan
stveno publikacijo o slovenski go
vorici v Ovčji vesi v Kanalski do
lini, nastopili so igralci Slovenske

smo tudi srečanje odborov 
Krščanske kulturne zveze, SNI Ur
ban Jarnik, Zveze slovenske kato
liške prosvete in  Slovenske pro
svete, ki so si v spremstvu gosti
teljev ogledali bogate cerkvene 
poslikave slikarja Valentina Oma
na. Primorski dnevi na Koroškem 
pa so se končali v Tischlerjevi 
dvorani v Celovcu z okroglo mizo 
o pom enu prisotnosti predstav
nikov sam ostojnih političnih
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uglednih in  zanimivih gostov, ki 
so prispevali k nadvse uspešnemu 
letu s skupno skoraj 40 dobro obi
skanimi večeri. Smisel pone
deljkovih srečanj v Društvu slo
venskih izobražencev je tako izo
braževalne kot družabne narave. 
Večeri predstavljajo enkratno pri
ložnost, da se Slovenci v središču 
mesta srečajo in ohranijo vezi, ki 
bi jih naglica današnjega časa z 
lahkoto izbrisala. Ob tem  pa v

društvu predavajo ugledni gosti o 
najrazličnejših tem atikah. Vsak 
ponedeljek se zvrstijo kvalitetna 
predavanja na literarno, zgodo
vinsko, umetniško in  znanstveno 
tematiko ter iz aktualnosti. Ne gre 
pozabiti nekaterih razstav, ki jih 
je Knjižnica Dušana Černeta pri
pravila v sodelovanju z DSI, in  vr
sto predavanj in  srečanj na temo 
miru.
Društvo slovenskih izobražencev 
že štiriinštirideset let prireja poz- 
nopoletne Študijske dneve Draga. 
To srečanje predstavlja nekakšen 
organizacijski in  idealni višek se
zone Društva slovenskih izo
bražencev.
Tridnevno študijsko srečanje se je 
začelo s predavanjem  mladega 
goriškega intelektualca dr. Davi
da Bandlja z naslovom Mi se ima
m o radi in  s podnaslovom  Pre
gled in  vizija m edkulturnih, me
dosebnih in medliterarnih odno
sov med Slovenci v Italiji in  Slove
niji. Naslednjega dne je v Dragi 
predaval minister Republike Slo
venije dr. Boštjan Žekš z Urada RS 
za Slovence v zamejstvu in po sve
tu na temo Slovenci v zamejstvu 
in  po svetu po padcu meja, v ob
dobju globalizacije. V nedeljo zju
traj je po maši, ki jo je daroval 
msgr. Evgen Ravignani, imel pre
davanje dr. Edvard Kovač na te
m o Postkrščanska era ali vek no
vega krščanstva? Drago je 
zaključil dr. Matej Makarovič s 
predavanjem na sociološko tema
tiko Slovenija, Evropa in  globali
zacija.
Spremna prireditev Drage je bilo 
odprtje razstave fotografij Petra 
Cvelbarja Brezmejni študijski 
dnevi -  tri desetletja izrazov v so
boto, 5. septembra, v Bambičevi 
galeriji na O pčinah pa je bila 
predstavitev fotomonografije 
Alojz Rebula. Biografija v 
slikah/Biografija per immagini, ki 
jo je uredila Aliče Zen.
Kot v preteklih letih je bila DRA
GA 2009 povezana z DRAGO 
MLADIH, ki jo prirejata Slovenski 
kulturni klub ter MOSP (Mladi v 
odkrivanju skupnih poti).

FINŽGARJEV DOM

V pretekli sezoni je društ
vo prirejalo večinom a po 
eno predstavo ali preda

vanje na mesec. V novi, letošnji 
sezoni se je delovanje m očno  
okrepilo v pričakovanju izredne 
podpore Dežele Furlanije Julij
ske krajine, ki pa žal n i bila odo
brena. Kratek povzetek letošnje
ga delovanja:
- praznik slovenske pesm i in  be
sede, ki je bil posvečen A. M. 
Slomšku;
- skupina Tamara Petaros je n a
stopila z recitacijo na kulturnem  
prazniku društva Prijatejev;
- predstavitev zbornika openske 
župnije Naša beseda, ki izhaja

D ru š tv o  R o jansk i M a
r ijin  d o m  si je za d a l 
nalogo , da vsaj e n k ra t 

m e se č n o  p r ire d i e n o  p o b u 
do, ki je la h k o  k u ltu rn o -p ro -  
sv e tn i v eč e r  a li k o n c e r t.. .  
L ahko rečem o , d a  so vse la n 
ske p o b u d e  im e le  lep  o d ziv  
g le d e  n a  š te v ilo  s lo v e n sk ih  
p reb iv a lcev  v  R ojanu.
Z vrstili so se:
- P rešernovajp roslava  v  so d e 
lo v a n ju  s KSD R o jansk i Kr
p a n  in  G lasb en o  m a tico ;
- n a teč a j S fo to k a m e ro  v  ž i
va lskem  svetu , ki ga je d ru š t
vo  ra z p isa lo  za s lo v en sk e  
o sn o v n o šo lsk e  o troke;

ob podpori Finžgarjevega doma;
- gostovanje gledališke skupine 
MOSP s prem iero detektivke Kr
vava uganka za osem žensk;
- predstavitev rom ana Burjin čas 
avtorice Vilme Purič;
- ponovitev satirične komedije 
Bos (s) i v šoli v izvedbi skupine 
MOSP in  nastop  ansam bla 
Openski trio;
- m ladinska predstava M ary 
Poppins v izvedbi m ladih  Radij
skega odra;
- literarni večer z naslovom  Od 
Fate m organe do Amerike, ozi
rom a predstavitev osebnosti p i
sateljice Marije Nadlišek;
- Miklavžev večer z že om enjeno

- g o sto v a n je  O tro šk eg a  p e v 
skega zb o ra  A. M. S lom šek  iz 
Bazovice, ki je izvedel m usi- 
cal M oje pesm i, m o je  sanje;
- sk u p a j s KŠD R o jansk i Kr
p a n  sm o  im eli v  g o steh  dvoji
co  F ab riz io  P o lo jaz-A ljoša 
Saksida, ki sta  p o d a la  sa tir ič 
n i k ab a re t M o n o lo g  za dva. 
P evsko-g lasbena de javnost:
- R o jansk i ce rk v en i zbo r, ki 
d e lu je  v  d ru š tv u , je n a s to p il 
n a  Z bo rovsk i rev iji o p en sk e  
d ek a n ije  v  B o ljuncu ;
- b o ž ičn i k o n c e r t M lad in sk e
ga zb o ra  D o tik  iz K ranja;
- g o s to v a n je  O b rtn išk e g a  
m e ša n e g a  p ev sk eg a  z b o ra

igro M enjava na vrhu;
- začetniški in  nadaljevalni tečaj 
slovenščine za Italijane.
Kot je že b ilo  rečeno, se je jese
ni delovanje društva okrepilo z 
novim i skupinam i:
-otroški ansam bel U openska 
m ularija, ki ga vodi Aljoša Saksi
da;
- osnovnošolska gledališka sku
p ina, pod  vodstvom  M aruške 
Guštin in  Anke Peterlin;
- srednješolska skupina;
- razširjena in  starostno m ešana 
skupina.
M entor vseh gledaliških skupin 
je Lučka Susič.
Pozitivna lastnost letošnje sezo
ne je to, da so m lade animatorke 
prevzele skupine. Posebno pri 
delovanju  ansam bla se pozna 
velika zavzetost in  pom oč 
staršev.

N o tran jsk a  in  o k te t Bori. 
K u ltu rn i večeri:
- veselo  p ra z n ič n o  p o p o ld n e  
sm o  n a m e n il i  s re č a n ju  in  
d ru ž a b n o s t i  s ta re jš ih  o b č a 
n o v  s to m b o lo , ša ljiv im i p r i
zo ri in  p e tjem ;
- z d ru š tv o m  R ojanski K rpan  
sm o  p rire d ili večer R ojanski 
K rpan  v  d eže li z la to roga;
- srečan je  z d o m a č in i p ri k a 
pe lic i p ri L ajnarjih ;
- p re d a v a n je  dr. F ran ca  
Božjaka, izvedenca v  k o m p le 
m e n ta rn i  m e d ic in i n a  te m o  
B olezen n i po raz , tem v eč  k lic 
k  sp rem e m b i.
D ruge de javnosti:
- tečaj b o ž ič n ih  okraskov  p o d  
v o d stv o m  Ja d ra n k e  Sedm ak; 
-izda jan je  g lasila  M ed n a m i s 
č lan k i e tn o g ra fsk e , verske in  
zg o d o v in sk e  v se b in e , z in 
te rv ju ji in  k ro n ik o  iz R ojana.

MOSP

V društvu M ladi v odkri
vanju skupnih  poti so v 
preteklem  le tu  delovali 

naslednji krožki:
- likovni pod  m entorstvom  Ma
teja Susiča
- plesni pod vodstvom  Raffaelle 
Petronio
- gledališki pod  m en to rstvom  
Lučke Peterlin
- časnikarski
- m ednarodni
Poleg tega je b ilo  društvo soor
ganizator Drage m lad ih  in  glav
n i o rganizator Festivala Drage 
m ladih.

R adijski oder im a dve po 
dročji delovanja: kom er
cialno in  nekom ercialno. 

V prvo področje spadata prven
stveno snem anje radijskih iger 
in  sinhronizacija risank za slo
venski sedež RAL V drugo pa vsa 
ostala kulturna dejavnost.
Tudi v letu 2009 se je z velikim 
uspehom  nadaljevala pobuda, 
n am enjena predšolskim  in 
osnovnošolskim  otrokom  in 
n jihovim  družinam , tj. Gleda
liški vrtiljak. Gre za abonm ajsko 
sezono, ki vključuje sedem pred
stav. Vsaka od njih je uprizorje
na dvakrat (za red Sonček in  red 
Zvezda). Letos so kar tri izmed 
teh predstav nastale v produkciji 
Radijskega odra. Dve (Mary Pop
pins in  Snežno kraljico) so iz
vajali m lajši igralci Radijskega 
odra, eno (Mala morska deklica)

Ta jesen pa je bila po  svoje pre
lo m n o  obdobje v delovanju  
društva Mladi v odkrivanju sku
p n ih  poti. Poti nekaterih  najz
vestejših oz. vodiln ih  članov so 
se nam reč razšle. To velja predv
sem za do lgo le tno  m en to rico  
skupine, Bredo Susič, ki jo je za
pustila, da bi p repustila  delo 
vanje mlajšim, katerim  je prav
zaprav društvo nam enjeno. Po
leg tega so iz razn ih  razlogov 
razpadle nekatere skupine, kot 
je npr. likovna, kjer so m lade 
um etnice zaključile delovanje s 
skupinsko razstavo v NŠK, p o 
tem  pa so se razšle zaradi vpisa 
na razne oddaljene univerze. 
Plesna skupina se je v zadnjih  
časih reorganizirala in  se zdaj 
deli v dve m anjši skupini. Ča

pa so odigrali gojenci poletne 
gledališke šole. Predstave boga
tijo še sprem ne pobude. Ena teh 
je anim acija pred vsako predsta
vo, ko otroci pod vodstvom ani
matorke ŠC Melanie Klein rišejo 
in  izdelujejo predm ete iz le
penke. S pobudo je povezan tu 
di likovni natečaj z naslovom  
Moj najljubši gledališki junak. 
Ob koncu sezone je ob razglasit
vi zmagovalcev natečaja in  od
prtju  razstave vseh risbic Radij
ski oder priredil še eno izvena- 
bonm ajsko predstavo (Lili v 
cirkusu v izvedbi družinskega 
gledališča Kolenc).
V mesecu juniju je RO sodeloval 
pri organizaciji Male gledališke 
šole Matejke Peterlin, to je že 
uveljavljenega in  zelo uspešne
ga gledališkega tečaja za otroke 
od 6. do 12. leta starosti. Letos

snikarska skrbi predvsem  za 
članke v reviji Rast. Gledališka 
pa je postavila n a  oder k rim i
nalko Krvava past za osem  žen
sk in  satirično kom edijo Bos (s) 
i v šoli, vendar pa jo pri ponovit
vah teh  del ovira razkropljenost 
igralk zaradi študija n a  univerzi. 
V tem  le tu  bo  treba m arsikaj 
reorganizirati. To pa je sicer pre
cej tipičen pojav za skupine, ki 
so starostno om ejene (v našem  
prim eru  na starost od 18. do 35. 
leta). Pozitivno je, da m lade čla
n ice gledališke skupine sedaj 
vodijo skupine SKK (Patrizia Ju- 
rinčič naj mlajšo, H elena Pertot 
starejšo), d rugi dve (M aruška 
G uštin in  Julija Berdon) pa po 
m agata v Finžgarjevem  dom u 
na O pčinah.

se jih  je prijavilo kar 52. Pod 
m entorstvom  režiserke Alide 
Bevk, igralcev Radijskega odra in 
številnih pomočnikov, so naštu
dirali Andersenovo otroško igro 
v priredbi Lučke Susič Mala m or
ska deklica v dvojni izmeni. Igro 
so uprizorili ob koncu tečaja na 
O pčinah. Septem bra pa so po 
obnovitvenih vajah igrico pono
vili kot prvo v sezoni Gledališke
ga vrtiljaka.
Odrska igralska skupina Radij
skega odra je z raznim i predsta
vam i gostovala v zamejstvu in 
Sloveniji (na O pčinah in  v Desk
lah z igro M ary Poppins, na Ko
roškem, v Stični in  Steverjanu z 
igro Medvedek Pu). Decembra je 
gostovala z igro Snežna kraljica 
na prazniku otrok Združene 
Evrope v Parizu.
Člani društva so aktivno sodelo
vali na raznih ku ltu rn ih  večerih 
in  prireditvah ter nudili strokov
no pom oč pri pripravi proslav in 
predstav raznim krožkom, društ
vom  in šolam.

DRUŠTVO ROJANSKI 
MARIJIN DOM

RADIJSKI ODER
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MLADINSKI DOM SC MELANIE KLEIN
BOLJUNEC

V letu 2009 je zbor izpeljal 
globoko prenovo, katero 
ja najprej zaznam ovala 

zam enjava d irigen ta  in  nato  
prihod  številnih novih  pevcev. 
Povabili sm o prof. Ivana Sanci
na, ki vsako sredo sprejema po 
sam eznike, s katerim i do 
polnjuje običajne d ihalne vaje 
in  jim  razkriva pevsko tehniko. 
Prav tako je tru d  d irigenta 
M arka Sancina in  pevcev p rine
sel zadovoljive rezultate. Zbor se 
je predstavil n a  treh  velikih 
odrih : nastopal je n a  osrednji 
Prešernovi proslavi v Čedadu, 
Trstu in  Gorici. Glasbena m ati
ca, ki je b ila organizator prosla
ve, s katero je obeležila tudi 100 
o b le tn ico  n jenega delovanja, 
nas je povabila k sodelovanju. 
Zbor je im el več nastopov:
- Prim orska poje v Števerjanu
- na celovečernem  koncertu  v 
sklopu tržaškega festivala Ma- 
gn ificat (ob tej p riložnosti je 
Deželni sedež RAI posnel celo
večerni koncert, ki ga je že večk
ra t predvajal n a  valovih Radia 
Trst A)
Z M ladinskim  pevskim zborom  
Trst je tudi organiziral koncert 
na kraškem borjaču agriturizm a 
Bibc v Križu. Sezono je zaključil 
z nastopom  n a  predvečeru 40. 
tabora slovenskih pevskih zbo
rov v Šentvidu pri Stični. Pred
stavil se je s štirim i avtorskimi 
skladbam i in  vzbudil veliko en- 
tuziazm a s strani publike.
V p o le tn ih  m esecih  se je le 
občasno  združeval, zato pa je 
začel z rednim i vajami v začetku

septem bra.
V božičnem  času sm o v dveh 
tedn ih  izpeljali pet koncertov:
- v sodelovanju z Društvom  M a
rij Kogoj v sklopu revije Nativi- 
tas sm o organizirali koncert, na 
katerem  je sodeloval Ensemble 
La Rose iz Vicenze;
- društvo Krasno polje nas je go
stilo  n a  božičnem  koncertu  v 
cerkvi na Pesku;
- v sodelovanju s APZ Univerze 
n a  Prim orskem  sm o izpeljali 
koncert v Luteranski cerkvi;
- v cerkvi sv. Lovrenca v Skednju 
je potekala 18. Gallusova trad i
cionalna božična revija;
- leto 2009 pa sm o sklenili z n a 
stopom  n a  božičnici Glasbene 
m atice v cerkvi n a  Katinari.

M D Boljunec poskuša 
pripraviti po eno 
srečanje na mesec. 
Tako je imel lepo število srečanj 

z versko, kulturno in  razvedrilno 
vsebino:
-  vsakoletni božični koncert v 
župnijski cerkvi;
-  na dan slovenske kulture je b i
lo predavanje "Trubar v Trstu";
-  v sodelovanju z društvom  
"France Prešeren" smo gostili ek
strem nega sm učarja Dava Kar
ničarja;
-  na predvečer vaškega zavetnika 
smo organizirali Svetoivansko 
noč s kresovanjem in  kulturnim  
programom;
-  vrsto predavanj o Sveti deželi, 
Golem otoku, zvonikih v Bregu

in kamnosekih, življenju bratov 
Rusjan in  njihovem  prvem  pole
tu
V novem bru smo uvedli delavni
ce za otroke. Tam so se predšolski 
otroci pripravljali na Miklavže- 
vanje, ki je bilo 5. decem bra v 
Mladinskem domu. Ker se je po
buda izkazala za uspešno, smo jo 
podaljšali do božiča. Prav tako 
nam eravam o z delavnicami na
daljevati v letu 2010.
Leto sm o zaključili z izletom  v 
Ljubljano, kjer smo si ogledali ja
slice.
Precej dela in  stroškov smo im e
li s popravilom  stavbe, kjer ima 
Mladinski dom  sedež. Veliko pa 
smo utegnili p rih ran iti prav s 
prostovoljnim delom.

ž

KNJIŽNICA DUŠANA 
ČERNETA

Pri Knjižnici Dušana Černe
ta smo v letu 2009 še n a
prej opravljali svoje temelj

no poslanstvo m ed Slovenci v 
Italiji in  v svetu, ob tem  pa iz
peljali še nekaj posebnih podvi
gov. Naša knjižnica nam reč 
sploh ni konkurenčna drugim  
večjim sorodnim  ustanovam , 
temveč specializirana knjižnica, 
ki im a kljub svoji m ajhnosti 
svoje pom em bno mesto v vseslo
venskem  ku ltu rnem  prostoru, 
ker se ukvarja z zamejstvom in 
zdomstvom ter objavlja in  popu
larizira svoje izsledke.
Knjižničar, strokovna sodelavka 
in  člani odbora so nadaljevali z 
zbiranjem , nakupovanjem , iz
menjavanjem, katalogizacijo in 
popisovanjem knjig, periodike in 
drugih publikacij, ki so izšle med 
Slovenci v zamejstvu, zlasti v Ita
liji, in  po svetu, ali pa zadevajo 
splošno slovensko, m anjšinsko 
ali izseljensko problem atiko. V 
sodelovanju z Društvom sloven

skih izobražencev je KDČ prire
dila vrsto ku ltu rn ih  večerov s 
predstavitvam i knjig in  preda
vanji. Postavila je tudi nekaj pri
ložnostnih razstav in  nadaljevala 
z objavljanjem  posebne knjiž
ničarske rubrike v reviji Mladika. 
Glede razstav je treba povedati, 
da je knjižnica na razpolago d ru
štvom, ki bi želela kako manjšo 
priložnostno razstavo z našega 
delovnega območja, na prim er 
ob obletnici kakega našega lite
rarnega ustvarjalca. Ravno tako 
lahko o kakem  zamejskem ali 
zdomskem avtorju pripravi kako 
razstavo ali ogled knjig, zlasti za 
potrebe višjih srednjih šol. Sama 
knjižnica pa je redno odprta za 
obiskovalce od ponedeljka do če
trtka, po dogovoru tudi drugače. 
S posebnim  prispevkom  Urada 
za Slovence v zamejstvu in  po 
svetu je KDČ izpeljala poseben 
projekt, razširitev knjige Sloven
sko gledališče v Argentini, ki je 
nastala v KDČ, m ed rojaki, ki so

organizirano prisotn i v vseh 
večjih središčih Argentine. 
Knjižničar M arjan Pertot je n a 
daljeval s pripravo nove publika
cije, in  sicer o gledališkem delu 
primorskih izselj encev v Argenti
ni v predvojnem in povojnem ča
su, ki bo izšla v sodelovanju s Slo
venskim gledališkim m uzejem  v 
Ljubljani in  z založbo Mladika v 
Trstu.
Nadaljeval je tud i z zbiranjem  
gradiva za objavo bibliografskega 
pregleda slovenskega periodične
ga tiska in  drugih izdaj v Zahod
ni Evropi.
Pomembna novost zadeva usta
novitev oddelka KDČ za zgodovi
no  likovne um etnosti m ed Slo
venci v Italiji, za katerega je dal 
pobudo in  ga vodi slikar Edi 
Žerjal. Z velikim navdušenjem  je 
začel z zbiranjem podatkov, ka
talogov, vabil, kritik, izrezkov, 
posnetkov in  druge dokum enta
cije o ustvarjalnosti naših likov
n ih  umetnikov. Po začetni ure
ditvi gradiva bodo sledile še raz
stave in  publikacije.
Tik pred iztekom leta je KDČ v 
skladu s posebnim  razpisom  
Dežele Furlanije - Julijske krajine 
pripravila načrt za zahteven 
projekt predstavitve ustvarjalno
sti tržaškega pisatelja Alojza Re-
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bule italijanski javnosti. Deželna 
uprava ga je sprejela in  obljubila 
financiranje, za katerega upamo, 
da bo zadostno.
V načrtu  im am o predstavitev 
Alojza Rebule s trem i knjigami v 
italijanskem jeziku, ki naj pred
stavijo tri področja njegovega 
ustvarjanja: pisateljsko, esejistič
no in  teološko. Za sam natis in 
prom ocijo knjig želi KDČ najti 
partnerja v kaki veliki italijanski 
založbi, KDČ pa je zadolžena za 
izbor gradiva, prevod v italijan
ščino, avtorske pravice, ured
niško delo, dokum entarne in  
um etniške priloge ter sprem ne 
študije. Te bodo ob oznaki zna
čilnosti predstavljenega dela 
spregovorile ne samo o avtorju, 
temveč tud i o problem atiki in  
značilnostih naše skupnosti ter o 
širšem sporočilu Rebulovega ust
varjanja. Za pisateljski del smo v 
izredno bogati Rebulovi biblio
grafiji izbrali kratki rom an Nok
tu rn o  za Primorsko (2004), za 
prikaz esejističnega dela smo se 
odločili za izbor njegovih esejev 
in  referatov, ki jih jih je že izvir
no napisal v italijanščini, teo
loško misel pa bom o predstavili 
s starejšo, a znam enito  zbirko 
teoloških in  filozofskih meditacij 
Smer - Nova zemlja (1972).

SKD IGO GRUDEN

Slovensko kulturno društvo 
Igo Gruden redno goji na
slednje dejavnosti:

- trije pevski zbori: mešani pevski 
zbor, dekliški zbor Kraški slavček 
in  otroška pevska skupina
- gledališka skupina mladih
- šahovski krožek
- likovne razstave
- rekreativna telovadba
- tečaji slovenščine
- tečaji angleščine
- mladinski krožek
- filmski večeri
- prireditve

Za obveščanje članov tiskamo 
vsako leto bilten-zgibanko z na
slovom Su cj 'li naši mosti. 
Mešani zbor Igo Gruden vodi Mi
ra Fabjan, sodeluje priložnostno z 
drugimi zbori v večjih projektih. 
Dekliški zbor Kraški slavček je 
najbolj reprezentančna pevska 
skupina našega društva in trenut
no je najboljši pevski sestav na 
Tržaškem, saj je prejel na tekm o
vanju pevskih zborov Primorske 
zlato priznanje. Imel je celo vrsto 
nastopov, revij in  tekmovanj. Ob 
praznovanju desetletnice obstoja

je izdal brošuro Ob desetletnici 
delovanja.
Otroški-mladinski zbor je n a 
m enjen otrokom  od 3. razreda 
osnovne šole do 2. nižje srednje. 
M ladinska dramska skupina je 
začela z vajami septembra. Vodi 
jo Gregor Geč in  pripravlja igro 
Plešasta pevka.
Likovne razstave smo prirejali v 
veliki društveni dvorani, v Rado- 
vičevi sobi in  v kavarni Gruden. 
Razstavljali so: Claudia Raza, De
metrij Čej, Vladimir Klanjšček, 
Metka Erzar, Katerina Kalc, Megi 
Uršič Calzi. Za praznik sv. Roka je 
bila v dvorani etnografska razsta
va o vinarstvu in  kletarstvu, v Ra- 
dovičevi sobi pa smo razstavljali 
šahovnice z vsega sveta. Prav tako

smo priredili že tradicionalno 
prodajno razstavo Božični sejem. 
Tečaji rekreativne telovadbe so 
dveh vrst: ena je na podlagi teh
nik joge, druga po sistemu Pila- 
tes. Vsi tečaji potekajo dvakrat te
densko.
Šahovski krožek je nam enjen 
m ladim . Enkrat tedensko so se 
srečevali pod m entorstvom  prof. 
Borisa Fabjana.
Filmski večeri so se vrstili enkrat 
mesečno v sodelovanju z društ
vom Kinoatelje Gorica.
Poleg navedene redne dejavnosti 
je društvo priredilo celo vrsto pri
ložnostnih prireditev, koncertov, 
predstavitev knjig, gostovanja 
zborov, literarnih večerov, gleda
liških gostovanj, izletov...

V letu 2009 smo izvedli bo
gat program, nam enjen 
tako otrokom  kot odra

slim osebam.
Veliko pozornosti smo polagali 
ohranjanju in  bogatenju sloven
skega jezika. Priredili smo jezikov
ne delavnice za otroke in  odrasle. 
Izvedli smo delavnici Besedni rin- 
garaja in  Slovenske urice, ki sta bi
li nam enjeni otrokom od 3. do 7. 
leta starosti. Odvijali sta se na se
dežu društva.
Zaradi velikega povpraševanja 
smo organizirali tudi tečaj slo
venščine za odrasle. Priredili smo 
jih kar štiri, vsi so bili dobro obi
skani.
V mesecu januarju smo začeli z 
jezikovnimi delavnicam i „Slo- 
venski ABC". Projekt je bil na
menjen otrokom iz vrtcev prav na 
pobudo ravnateljev, da bi pom a
gali otrokom, ki izhajajo iz meša
n ih  zakonov.
Jezikovne delavnice smo priredi
li tudi v občinskih vrtcih z ita
lijanskim učnim  jezikom v okvi
ru projekta „Večina spoznava 
manjšino". Namen projekta je bi
lo približevanje slovenske kulture 
in  slovenskega jezika italijanskim 
otrokom.
Priredili smo dva tečaja za 
dojenčke v bazenu, in  sicer Prvi 
koraki in Skupaj.
Zaradi velikega povpraševanja 
smo se odločili za osemtedenski 
poletni center Pikapolonica v po
letnem  času.

Veliko staršev ima danes težave, 
dvome in vprašanja glede vzgoje 
otrok. V tam  nam en smo ponudi
li staršem predavanja z naslovom 
Biti starši danes, dvomi in 
vprašanja o dobri vzgoji.
V sodelovanju z dobrodelnim i 
društvi smo organizirali pobudo 
Skupaj v Trstu, ki se je odvijala v 
bivši ribarnici. Cilj pobude je bil 
vzpodbuditi socialno in kulturno 
življenje v Trstu. K organizaciji 
smo povabili tudi Tržaško knji
garno, založbi Mladika in  ZTT, 
dijakinje pedagoškega liceja 
Slomšek, Primorski dnevnik in 
kiparja Roberta Soaveja. Vzgoji
telji Čentra pa so uprizorili slo
vensko ljudsko pravljico o Povod
nem  možu bodisi v italijanščini 
kot slovenščini.
Na Barcolani smo pripravili dra
matizacijo pravljice Peter Pan, ki 
se je odvijala na zgodovinski ladji, 
na nabrežju.
Pobudo Rasti s pravljicami smo 
izpeljali na gradu sv. Justa. Kot cilj 
je imela spodbujati branje pravljic 
znotraj družine.
Spoznajmo telo in  naše gibe je 
projekt, katerega je sprejelo kar 
trinajst vrtcev in  je trajal približno 
500 ur. Seveda je bil nam enjen 
otrokom za preprečevanje more
bitn ih  težav, ki se lahko pojavijo 
pri percepciji prostora, časa, rav
notežja, ritma...
ŠC je skozi vse leto nudil svojim 
članom klinično pedagoško sve
tovalnico za strokovni nasvet.

SKD BARKOVLJE

Lahko trdimo, da smo bili v 
letu 2009 delavni. Nudili 
sm o č lanom  in  p rija

teljem  več kakovostnih večerov 
in  pobud:
- dan  slovenske kulture pod  n a
slovom „Dragi Prešeren" v so
delovanju z učenci osnovne šo
le Finžgar;
- in te rv ju  s prof. Borisom 
Pahorjem;
- in te rv ju  z dom ačinko  N oro 
Jankovič;
- počastitev spom ina n a  msgr. 
Škabarja, po  katerem  se im e
nuje vrtiček  ob po rtiču  v 
Barko vij ah
- pom ladanski sejem;
- prazn ik  pokušnje dom ačega 
k ru h a  in  vina, katerem u sm o 
dodali še pokušn jo  ekstrade- 
viškega oljčnega olja;
- likovna delavnica za otroke, ki 
jo je vodila Magda Starec Tavčar;
- počastitev padlih  na dom ačem  
pokopališču;
- gostovanje am aterske skupine 
s Kolonkovca z igro Srčni mrk;
- razni koncerti gojencev Gla

sbene m atice in  zaključne šol
ske prireditve učencev osnovne 
šole in  m alčkov iz vrtca;
- gostovanje pravljične igrice 
M avrična ribica;
- gostovanje Studia art s predsta
vo M irandolina;
- razstava Smeri: grafike, ilustra
cije in  tekstilije je razstavljala 
M agda Tavčar;
- razstava N ote spom ina, ki je 
nastala ob ureditvi novega arhi
va;
- pohod  po dom ačih  klancih, ki 
ga vsako leto vodi M arinka Per
tot. Pohod nosi im e po dom ači
n u  Zoranu Starcu;
- polaganje venca in  počastitev 
padlih, predvajanje film a Trst je 
naš;
- V. m ednarodna m ladinska de
lavnica v sodelovanju z D rušt
vom  prijateljev m lad ine v Ko
pru;
- božični sejem;
- ob  sodelovanju  Združenja 
staršev iz Barkovelj sm o povabi
li gledališče Kolenc s pravljico 
Rojstni dan miške Minke.

DRUŠTVO MARIJ 
KOGOJ

D ruštvo Marij Kogoj ima 
svoj sedež pri sv. Ivanu v 
M arijinem dom u.

V njem  delujeta dve samostojni 
sekciji, in  sicer svetoivanski cerk
veni pevski zbor in  sklad Marta 
Požar, ki skrbi za vrednotenje 
n aro d n ih  noš in  ljudskega iz
ročila.
Pobude:
-  v župnijski cerkvi blagoslov 
plošč, ki spom injata na kroni, ki 
sta bili na Marijini podobi z de
tetom . Ti sta bili odstranjeni ob 
restavracijskih posegih.
-  koncert M ešanega pevskega 
zbora ŠTANDREŽ s solisti. Kon
cert je nastal v počastitev sklada
telja Stanka Jericija. D irigent je

bil David Bandelj.
-  vsakoletni koncert ob prazno
vanju farnega zavetnika sv. Iva
na. Na celovečernem  koncertu 
sta se predstavila priznani MePZ 
Lojze Bratuž pod vodstvom Bog
dana Kralja in  MPZ Sv. Jernej 
pod vodstvom Mirka Ferlana;
-  vsakoletni božični koncert. Na 
celovečernem  koncertu  "S PE
SMIJO V BOŽIČNI ČAS" sta se 
predstavila MePZ Jacobus Gallus 
pod vodstvom Marka Sancina in 
pa Ensemble La Rose iz Vicenze 
pod vodstvom Jose Borgo.
-  M usikal "Moje pesm i, m oje 
sanje" v izvedbi OPZ A. M. 
Slom šek v priredbi in  režiji 
Zdenke Kavčič Križmančič.
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Kratki
Maša v spomin na Ubalda Vrabca v rodiški 
cerkvi
Zadnji dnevi božičnega  č a s a  v sak o  leto privabljajo v rodiško 
cerkev  Sv. Trojice pevce  in pevke zd ru že n e g a  zbora  ZCPZ iz 
Trsta, d a  počastijo spom in  na skladatelja ,  zborovodjo, javnega

kulturnega delavca  in p e d a g o g a  Ubalda Vrabca. Letos so  tako  
v nedeljo, 3 1 .1 .2 0 1 0 ,  počastil i že 18. obletnico njegove smrti.  
Sv. m a š o  je  daroval rodiški župnik  Iztok Mozetič, nagovor, 
ug lašen  na nedeljski evangelij, j e  podal d iakon Boštjan Fegic. 
Pre tresen i od sm rti  zborovodje, sk lad a te l ja  in ustanovitelja  
ZCPZ Zorka Hareja, ki je  umrl v sob o to ,  3 0 .  ja n u a r ja ,  so  pod 
vodstvom  zborovodje Edija R ace ta  in ob  orgelski spremljavi 
Tomaža Simčiča ten k o č u tn o  zapeli pevci in pevke zd ruženega  
zbora. Po m aši so  pevci, m ed  katerimi je  bilo tudi precej tistih, 
ki so  prepevali pod vodstvom U. Vrabca, obiskali š e  pokojnikov 
grob. /  JB

Ekološke bombe v globinah kraških jam
Deželni svetn ik  S lovenske  sk u p n o s t i  Igor G abrovec j e  pred 
kratkim s  sve tn išk im  v p ra š a n je m  na takojšnji odgovor avlo 
D e ž e ln e g a  s v e t a  s e z n a n i l  s  p r o b l e m o m  o n e s n a ž e n o s t i  
k rašk eg a  podzem lja  z nafto  in drugimi kemikalijami. Deželni 
svetn ik  je  po seb e j  podčrta l  primer j a m e  pri Bazovici, ki j e  
bila nekoč  g loboka 7 5  m, v s e d e m d e s e t ih  letih pre jšn jega  
s to le t ja  pa  s o  jo  uporabili kot o d lag a l iš če  za o n e s n a ž e n o  
zem ljo , ki s o  jo  o dv aža l i  iz ok o lice  n a f tn ih  rezervoar jev ,  
poškodovanih  v a te n t a tu  proti družbi Siot. Deželna uprava  je  
komaj leta 1 9 9 9  zače la  č iščen je  o m e n je n e  j a m e ,  de la  pa so  
s e  zaustav ila  pred ko ncem , tak o  d a  j e  š e  d a n e s  na  d nu  j a m e  
p ra v o  j e z e r o  n a f t e .  Na v p r a š a n j e  d e ž e l n e g a  s v e t n i k a  
Gabrovca je  pristojni deželni odborn ik  Elio De Anna odgovoril 
z daljšim poročilom.
V svoji repliki je  G abrovec poudaril dejs tvo, d a  si kra jevne  
up rave ,  od občin  p reko  pokraj in  in pa v s e  do  d eže le ,  n e  
morejo zatiskati oči pred ta k o  hudim  in perečim  problem om . 
“N e v a rn e  o d p a d k e  v j a m a h  n ih č e  n e  vidi, ka r  pa  š e  n e  
pom eni,  da  n e  obsta ja jo . Zlasti n e  pom eni,  da  n e  škodijo. Prej 
o b r a t n o .  S č a s o m  n e v a r n e ,  h u d o  s t r u p e n e  k e m ik a l i j e  
pronicajo v podzem lje  in s  te m  ogrožajo vo dn e  vire, s e  pravi 
n ap a ja l iš ča  za vodovode, in m or je”, j e  m n en ja  Gabrovec, ki 
j e  z a to  o d b o rn ik a  in torej Deželo pozval, naj n e m u d o m a  
u s t a n o v i  s t a l n o  i n s t i t u c i o n a ln o  d e lo v n o  o m iz je ,  ki naj 
e v id e n t i r a  t o č n e  r a z s e ž n o s t i  p r o b l e m a  in p o i š č e  s v e ž a  
d ržavna  in ev ropska  f in a n č n a  s red s tv a  za njegovo reševanje .  
Z G abrovčevim  p re d log om  o d b o rn ik  De A nna p o p o ln o m a  
so g la ša .  Pri t e m  je  G abrovec  po seb e j  pozval deže ln o  upravo, 
naj nikakor ne  išče g rešn ih  kozlov v lastnikih zemljišč, na 
katerih  s o  j a m e .  Ti, t ak o  Gabrovec, v večini primerov nimajo 
n o b e n e  m o ž n o s t i ,  d a  bi j a m e  p r im e rn o  zaščiti li  ali c e lo  
zastražili, in s o  za to  prej žrtve-oškodovanci kot pa krivci.

MLADINSKI KROŽEK 
DOLINA

M ladinski krožek je v 
43. le tu  delovanja 
doživel sprem em be 
na ravni odbora, saj so aprila 

potekale volitve. Nov odbor 
sestavljajo predvsem  m ladi, s 
sam o predsednico  Cecilio 
Kocjančič na čelu. To daje 
krožku nov zagon za 
prihodnost.
Leto se je začelo z organizacijo 
otroškega pustovanja na 
pustn i ponedeljek, katerega se 
je udeležilo  veliko število 
otrok. Krožek je nadaljeval s 
prirejanjem  družabnosti za 
otroke osnovn ih  in  srednjih  
šol do konca maja. Dne 25. 
aprila so člani krožka šli na 
rom anje v Novo m esto. 
M ladinski krožek sodeluje pri 
organizaciji vsakoletnega 
vaškega praznika -  M ajence, 
in  sicer pri ljudskem  
ocenjevanju v in  v sodelovanju 
z občino Dolina, v svojih 
prostorih  pa gosti razstavo 
otrok osnovn ih  šol iz Brega. V 
m aju je prav tako sodeloval z 
občino  pri praznovanju  sv. 
Socerba na Socerbu.
Zadnja naloga pred po le tn im

prem orom  je b ilo  praznovanje 
vaškega zavetnika sv. Urha s 
sveto m ašo in  trad ic ionaln im  
koncertom  Pihalnega orkestra 
Breg.
Jeseni so odborn ik i začrtali 
dve novi dejavnosti: tečaj 
m odernega plesa za otroke 
osnovn ih  šol, ki ga vodi 
dom ačinka Federica Samec, in  
tečaj latinskoam eriškega plesa 
pod  vodstvom  plesne šole 
Alexander iz Tržiča.
Na trad icionalnem  
m artinovanju  so letos 
nastopili dom ači m oški pevski 
zbor Valentin Vodnik, m ladi 
harm on ikar Erik Kofol in  
m ladinski zbor Tončka Čok iz 
Lonjerja.
D ecem bra je krožek sodeloval 
s p rosvetnim  društvom  
Mačkolje pri organizaciji 
m iklavževanja v M ačkoljah in  
na božičnem  sejm u v 
Boljuncu. Tu so tudi nastopile 
učenke tečaja m odernega 
plesa. Uspeh novih  dejavnosti 
in  rast včlan jen ih  v m ladinski 
krožek sta dva spodbudna 
podatka za delovanje v letu 
2010 .

SPD MACKOLJE

SPD Mačkolje je tud i v pre
teklem  letu im elo kar pe
stro delovanje. Na sporedu 

so bile naslednje prireditve:
- predstavitev publikacije o msgr. 
Ivanu Tulu ob 50-letnici njegove 
sm rti in  odprtje priložnostne 
razstave knjig, fotografij in doku
m entov iz njegove zapuščine
- gostujoča predstava, komedija 
Kaj bodo rekli ljudje...? v izved
bi dramskega odseka PD Štan- 
drež
- Praznik češenj (Melodije zele
n ih  dni - ponarodele narodno
zabavne viže v glasbi in  besedi; 
sodelovala sta publicist Saša

M artelanc in  mladi harm onikar 
Marko M anin s svojim triom)
- praznovanje zavetnika sv. Jer
neja na prireditvenem  prostoru 
na "Metežici"; člani društva so 
poskrbeli za prijetno družabno
st, ki je sledila popoldanski pro
cesiji, sveti m aši in  blagoslovu 
vozil in voznikov
- praznovanje 60-letnice MePZ 
Mačkolje s predstavitvijo nove 
zgoščenke Izvir; prireditev je po
tekala v prostorih prodajno-raz- 
stavnega središča na Dolgi kroni
- razstava fotografij Petra Cvel
barja Brezmejni Študijski dnevi - 
Tri desetletja izrazov Drage v

prostorih Torklje 
- tradicionalni koncert božičnih 
pesm i MePZ Mačkolje pred pol
nočnico v vaški župnijski cerkvi. 
Praznik češenj
Vaški praznik, ki že štiri dese
tletja in  več poteka v Mačkoljah 
zadnji konec tedna v maju in je 
doživel že 47. izvedbo, p red
stavlja najpom em bnejšo društ
veno dejavnost v pom ladn ih  
mesecih in obsega tako organi
zacijske in  upravne posle kot tu 
di urejanje in  posodabljanje pri
reditvenega prostora "na Meteži
ci" . Praznik je uspel v vseh svojih 
vidikih: bil je predvsem prijetno 
druženje. Obiskovalci so lahko 
sprem ljali bogat ku ltu rn i p ro
gram, zaplesali ob glasbi, poteši
li svoje okuse z izvrstnimi jedmi, 
pijačam i in  seveda... sladkim i

češnjami. G lavnina kulturnega 
program a pa se je odvijala zadnji 
dan Praznika, ko je bila na vrsti 
prireditev Melodije zelenih dni. 
Praznik češenj je že zdavnaj pre
rasel okvire vaške prireditve tako 
po številu obiskovalcev kot po 
zahtevnosti sam ega prirejanja. 
Res številni sodelavci s svojim 
prostovoljnim  delom  pripom o
rejo k dobrem u počutju in  zado- 
volj stvu vseh gostov, ki so v glav
nem  iz vrst večine, in to  kljub te
m u da poteka vse oglaševanje 
izključno v slovenščini. Velja si
cer poudariti, da se v zadnjih le
tih  veča tudi število obiskoval
cev iz Slovenije, predvsem  iz 
bližjih krajev ob meji - s tem  pa 
je povezana tud i skrb prired i
teljev za oglaševanje v širšem pri
morskem prostoru.

DRUŠTVO SLOVENSKIH IZOBRAŽENCEV | Filip Fischer

Zlo se lahko še 
enkrat ponovi!

zgodovinski klin", je dejal Fisch
er, ki je svojemu predavanju dal 
provokativen naslov Že spet o 
shoah?! ali Obhajanje paradigme 
zla. Ob dnevu spomina se nam 
reč vrstijo številne spominske 
svečanosti, ki so večkrat izraz 
hladnih  institucionalnih obvez
nosti in  cenenih retoričnih besed: 
v teh dejanjih se temelj spomina 
na holokavst razvodeni. Morda je 
tak poplitven odnos zgolj primer 
"varovalnega sistema", ki ga člo
vek vključi vsakokrat, ko si težko 
razlaga izvor in  razsežnost trage
dij, kakršna je bila shoah. Večkrat 
se razmišljanju o takih pogromov 
izognemo zato, da bi ohranili no
tranji mir. Tako početje je bilo 
značilno zlasti za generacije, ki so 
na lastni koži okusile tragedijo 
druge svetovne vojne.
Filip Fischer je v svojem navajan
ju spregovoril o usodi slovenskih 
Židov, ki so bili žrtve holokavsta. 
Glavnina slovenske židovske 
skupnosti je bila v Prekmurju, 
kjer je pred drugo svetovno vojno 
živelo 460 Židov. "M nogi so se

nasilju skušali izogniti tako, da so 
ob prestopu v evangeličansko ve
ro spremenili svoje židovske pri
imke, vendar jim to ni služilo, saj 
so nacisti temeljito prekontroli- 
rali rodovnike posameznega čla

na". Večina prekmurskih Židov je 
končala v Auscwitzu: od 387 se jih 
je vrnilo 65. Preživeli so se zaradi 
novih okoliščin v dom ovini 
odselili v ZDA, Kanado in Izrael. 
Danes šteje židovska skupnost v 
Sloveniji 500 članov. Iz Trsta, ki 
je bilo do Židov izredno rasis
tično, je v taborišča odšlo dva ti
soč Židov, od katerih se je polovi
ca vrnila domov.
Predavatelj je om enil še ljudi, ki 
niso bili judovskega porekla in  so 
tud i za ceno lastnega življenja 
zaradi človekoljubnih nagnjenj 
pomagali Židom med nacizmom: 
v Sloveniji je bilo t. i. pravičnikov 
m ed narodi šest.
Fischer je še zaželel, da bi se zlasti 
mlajše generacije s pomočjo vz
gojiteljev na pravi način poglo
bile v središčno tragedijo pretek
lega stoletja, saj, "kar se je nekoč 
zgodilo, se lahko še enkrat 
ponovi"!
"Če dojeti je nemogoče, poznati 
je potrebno”, je o nasilju pred dru
go svetovno vojno in med njo de
jal italijanski taboriščnik in  pisa

telj Primo Levi. In ravno Levijeva 
razmišljanja so ob besedilih Borisa 
Pahorja dopolnjevala Fischerjevo 
navajanje: odlomke sta brali Na- 
dia Roncelli in  Alenka Hrovatin.

Igor Gregori

H olokavst je zloglasen pri
m er anti-zgodovine: 
tako zlo se nam reč po

stavlja proti prepričanju, da zgo
dovina sledi nenehnim  razvojn
im  smernicam: holokavst iznev
eri torej sam pom en človeškega 
napredka. Holokavsta in  shoah se 
zato ne da razložiti z običajnimi 
miselnim i vzorci, obeh pojmov 
se je mogoče lotiti le z globljo in
telektualno in  čustveno opremo. 
Filip Fischer, eden redkih sloven
skih tržaških Židov, je na večeru 
Društva slovenskih izobražencev 
vponedeljek, 1. februarja, - na ka
terem se je predsednik DSI Sergij 
Pahor spomnil prof. Zorka Hare
ja - občinstvu Peterlinove dvorane 
s pronicljivim podajanjem snovi 
ponudil kopico iztočnic, na pod
lagi katerih je lahko vsak slušatelj 
poskušal razumeti, od kod in  če
m u tako zlo.
Holokavst in  židovska shoah pre
segata torej golo zgodovinsko 
kronološko implikacijo: gre za de
janji, katerih geneza je v člove
kovem čutenju, zaradi česar 
postaneta izraza univerzalnih di
menzij. Njuno dojemanje zahte
va zato analizo nekaterih stalnih 
dinamik človekove biti.
Prvič: v vsakem izmed nas sobiva
ta dobro in  zlo (človek odloča, za 
katero lastnost se bo vsakič opre
delil); drugič: človek se smrti ne 
more izogniti, lahko pa jo priza- 
deja drugemu; tretjič: v človeku 
sobivata vse oblike prijateljstva in

ljubezni; četrtič: človek se lahko 
prepusti toku večine ali lahko 
svoje življenje osnuje na zavest
nem  zasledovanju osebnih 
prepričanj; petič: kategorije ljudi, 
ki so drugačni od nas, lahko spre
jemamo ali pa zavračamo.

Najtežje je nam reč 
presoditi lastno oseb
nost na podlagi teh 
aksiomskih opredeli
tev, razumeti, ali smo 
nagnjeni k dobremu 
ali k slabemu: šele na
to lahko prestopimo 
k drugi fazi razisko
vanja holokavsta, to 
je k njegovemu zgo
dovinskemu okviru.
"Dobro m oram o poznati doga
janja v 20. stoletju, dejanja 
nemškega Reicha in  nasilje zoper 
Žide in  druge kategorije, ki jih je 
nacifašizem preganjal. Vse to 
m oram o obesiti na objektivni

Slovensko stalno gledališče

Prepotrebna pobuda 
za mlade Tržačane

Premiera nove produkcije 
SSG, ki bo 22. februarja v 
Mali dvorani Kulturnega 

doma, bo zanimiva zaradi več ra
zlogov. Tržaška m ladina bo kot 
drugod po Italiji ob Dne
vu spom ina na eksodus 
deležna običajne šovis- 
nistične retorike, po ka
teri bom o Slovenci in 
Slovani enačeni najhu
jšim zločincem, kar jih 
zgodovina pozna.
Uprizoritev, ki jo je SSG 
pripravila po naročilu 
tržaške pokrajine oz. 
njenega odborništva za 
civilno zaščito, promoci
jo društvenega delovanja 
in  politike m iru, bo 
skušala vsaj na krajevni 
ravni povrniti zgodovins
ki resnici nekoliko dosto
janstva.
Gledališki načrt z dolgim 
naslovom O "Poročilu mešane

zgodovinsko-kulturne komisije" 
oziroma: Dialog med kuharico v 
gostilni in  njeno pom očnico o 
vprašanjih brez vsakega bivan- 
jeskega pom ena je nam reč na-

da k razmišljanju o zgodovinsko- 
ku ltu rn ih  vprašanjih krajevne 
večkulturnosti; skratka da bi mla
di imeli tako temelje za spozna
vanje dogodkov polpretekle 
zgodovine.
Tržaški režiser Franco Pero' je 
tako predlagal razmislek o 
zgodovini, aktualnosti in o še ved
no  perečih vprašanjih dvojez
ičnosti v Trstu na osnovi poročila 
mešane italijansko - slovenske 
komisije: režiser pa tematiko

menjen učencem višjih srednjih 
šol tržaške pokrajine kot spodbu-

obravnava na povsem izviren 
način, in  sicer v obliki dialoga

med kuharico v gostilni in  njeno 
pom očnico (vlogi si bosta delili 
Lara Komar in  Tatiana Turco): 
kramljanje postane tako neobre- 
menjujoč način za posredovanje 
poglavitnega dokum enta mlade
m u občinstvu, na podlagi katere
ga bodo mlajše generacije lahko 
v prihodnje razmišljale o odnosih 
m ed slovensko in italijansko nar
odno skupnostjo.
Predstavo bodo igrali izmenično v 
slovenskem in tržaškem narečju, 

glede na ponovitve, ki bodo 
enkrat nam enjene italijanskim 
drugič slovenskim dijakom. Po 
premierni uprizoritvi, ki bo v 
Kulturnem dom u nam enjena 
italijanskim študenotm , bo 
predstava v prvih dneh meseca 
marca romala v gledališče v 
parku Sv. Ivana in bo nam enje
na slovenskim višješolcem; kot 
pa so pristojni zagotovili na 
predstavitveni tiskovni konfer
enci v četrtek, 4. februarja, v 
prostorih tržaške pokrajine, bo 
načrt (po osm ih tržaških 
ponovitvah) deležen tudi 
prave turneje v Gorici, Novi 
Gorici in  v Kopru, kjer bo 
nagovarjala študente itali

janske manjšine v Sloveniji.
IG
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PETERLINOVA DVORANA Žalna seja

Poslednji pozdrav 
prof. Zorku Hareju
Prof. Zorko Harej je bil v svo

jem življenju zadovoljen z 
vsako vokalno skupino, ki je 

bogatila slovensko zborovsko stva
rnost.
Kako bi drugače začeli žalno sejo v 
njegov spomin, če ne s pesmijo, ki 
je bila v njegovem dolgem in pol
nem življenju sijajno vodilo v 
vedrih in težkih časih?
To nalogo je prevzel devin
ski zbor Fantje izpod Gr
made, ki je pod vodstvom 
dolgoletnega zborovodje 
Iva Kralja zapel Koso Janeza 
Evangelista Gašperšiča in 
Mi sekamo, ki jo je na bese
dilo Alojza Kocijančiča na
pisal ravno Zorko Harej.
"Tako smo se prof. Hareju 
želeli oddolžiti za drago
ceno prijateljstvo, ki ga je 
vedno gojil do naših 
pevcev, in da bi takoj 
poudarili, da je bil Zorko 
Harej z vsem svojim srcem 
še najbolj zapisan glasbi in kot skla
datelj zlasti zborovskemu petju", je 
uvodoma dejal Marko Tavčar, ki je 
prof. Hareja nasledil kot predsednik 
ZCPZ.
Podobnega mnenja je bila tudi do 
kotička polna Peterlinova dvorana, 
ki je svoje sožalje ponesla Neli, so
progi pokojnega, in dragemu sinu 
Marku.
Tavčar je podčrtal številne lastnosti, 
ki so odlikovale prof. Hareja: ostali 
govorniki ter Harejevi prijatelji in 
sodelavci pa so pobližje spregovo
rili o njegovih posameznih de
javnostih.
Dorica Žagar se je pokojnega spom

nila iz let, ko je bil referent za dram
ski odsek na slovenskem radiu v 60. 
letih. "Spoznala sem izredno tanko
čutnega, občutljivega in globoko 
čutečega človeka, človeka širokega 
pogleda", ki je spodbujal k pisanju 
naše domače zamejske avtorje, da 
bi s svojim delom napisali izvirno 
radijsko igro, ki bi se dogajala v 
naših krajih in bi prikazala naše lju-

govoril pokrajinski tajnik SSk 
Peter Močnik in poudaril 
izredne človeške lastnosti, s ka
terimi je pokojni razpolagal v 
delu pri stranki in kot pokrajin
ski odbornik: "Tudi v politiki 
ga je vedno oplajala njegova 

kulturna razsežnost".
V neprecenljivo vlogo, ki jo je prof. 
Zorko Harej imel pri ZCPZ, se je 
poglobil njegov prijatelj in dolgo
letni sodelavec Humbert Mamolo, 
ki ga je prof. Harej sicer učil v prvih 
povojnih letih. Humbert Mamolo 
se je prisrčno spomnil organizaci
jskih korakov, ki so leta 1963 prived
li do ustanovitve Zveze in obudil
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di, naše zanimivosti in zgodovino. 
Dorica Žagar je spomnila še na odd
ajo Radio za šole, ki jo je prof. Harej 
kot odgovoren tudi za mladinske 
oddaje z veliko vnemo pripravljal. 
Pokojni je službo na radiu nastopil 
po mnogih letih poučevanja na 
slovenskih šolah, ki so v hudih 
povojnih razmerah vlivale naši 
tedanji mladini čut do jezika in nar
odnosti. Njegovi nekdanji dijaki 
klasičnega liceja so se mentorja v 
pisnem sporočilu spomnili kot 
"kultiviranega, globokega, dobros
rčnega, občutljivega in velikega pev
ca", skratka "kot velikega Slovenca". 
O Zorku Hareju kot politiku je spre-
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spomine na uspešno dejavnost 
ZCPZ: poletne seminarje in božični 
koncert v stolnici sv. Justa ter boga
to publicistično dejavnost Zveze: 
"Glava in srce vsega tega bogatega 
dela je bil prav Zorko Harej. Predla
gal in vodil je posamezne izdaje 
notnih publikacij, publikacij glas
benih zbirk in zbornikov". Prof. 
Harej je ključno vlogo imel tudi pri 
tolmačenju smernic II. Vatikan
skega koncila o cerkveni glasbi in 
njeni vlogi pri bogoslužju, "Zorkov 
nastop je bil merodajen in prežet z 
vsestranskim znanjem", je dejal 
Mamolo in sklenil z besedami 
pokojnega, ki so najbolje orisale nje

govo osebnost in njegovo občutlji
vost: "...vse, kar je bilo doslej stor
jenega, si iskreno želim, da nove 
moči, z novim zagonom nadaljuje
jo po nakazani poti".
Prof. Harej je bil tudi dolga leta duša 
zbora v srbsko pravoslavni cerkvi sv. 
Spiridona: pop Raško Radovič se je 
Hareja spomnil kot osebo, ki je s 
svojo omiko in glasbenim znanjem 
ustvaril med pevci različnih narod
nosti plodno prijateljstvo: "Znal je 
ljubiti glasbo in tako slaviti Boga kot 
malokdo".
Žalno sejo v spomin na Zorka Hare
ja so sklenile besede predsednika 
SSO Draga Štoke. "Njegova oseb
nost, njegova vera v človeka, priza
devnost za razvoj naše narodne 
skupnosti je bila pristna in globoka. 
Ves trud, ki ga je vložil v to smer, je 
in bo obrodil sadove, ki bodo našim 
zanamcem v veselje in ponos". 
Poslednji pozdrav častnemu predse
dniku ZCPZ pa so tržaški prijatelji 
dali na pokopališču pri sv. Ani. 
Pogrebno bogoslužje je ob somaše
vanju slovenskih duhovnikov - g. 
Antona Bedenčiča, g. Franca Poha- 
jača, g. Marija Gerdola, g. Oskarja 
Simčiča iz Gorice - vodil g. Dušan 
Jakomin, spremljalo pa ga je petje 
Združenega zbora ZCPZ pod vod
stvom Edija Raceta, ob orgelski 
spremljavi Tomaža Simčiča, ter 
mešanega zbora srbske pravoslavne 
skupnosti pod vodstvom Ane Kaire. 
Prof. Zorka Hareja so nato odpeljali 
v Žabnice, od koder je doma njego
va žena Neli, in ga pokopali na 
tamkajšnjem pokopališču. Obred je 
vodil žabniški župnik g. Dionisio 
Mateucig in brat Ambrož s Svete 
Gore. Pel je mešani zbor poko
jnikovih sorodnikov iz Dornberka, 
ki ga je vodil Jožko Harej. Ta je v 
imenu družine spregovoril ob 
odprtem grobu in obudil spomine 
na pokojnega strica.

IG

NARODNI DOM ] Ob dnevu slovenske kulture

Poklon slovenskim
skladateljem

Glasbeniki ob  dnevu  kul
tu re  je že trad ic ionalna 
pobuda, ki jo G lasbena 

m atica  že več le t p rire ja  ob 
Dnevu slovenske kulture v Nar
o d n e m  d o m u . "To je bil 
zgodovinski sedež naše šole", 
n am  je povedal ravnatelj GM 
Bogdan Kralj. "To je p oseben

večer, n a  katerem  predstavim o 
sk ladbe izk ljučno  slovensk ih  
avtorjev, bodisi zam ejskih u st
varjalcev bodisi um etn ik o v  iz 
m a tič n e  d o m o v in e" , je dejal 
Kralj in  poudaril, da je žarišče 
le tošn jega p ro g ram a u sm e r
jen o  v počastitev  dveh  oseb 
nosti, "ki sta b ili m ed  drug im

profesorja naše g lasbene šole, 
in  sicer Vasilija M irka in  S tane
ta  M aliča. Skladbe, ki jih  danes 
predstav ljam o, sta g lasbenika 
nap isa la  za p o treb e  svojih 
učencev".
Poleg n as to p a  go jencev  G las
b en e  m atice je k u ltu rn i večer 
tem eljil tu d i n a  besedi; recita- 
torka M ira Fabjan je predstavi
la izbor poezij in  odlom kov iz 
zapisov skladateljev. "Spom nili 
sm o se goriške pesnice Ljubke 
Šorli ob sto letn ici n jenega ro
jstva in  M arijana Lipovška, ki 
se je ravno tako rodil p red  sto 
leti. Da bi pa poudarili m ednar

odno  raven naše glasbene šole, 
sm o se p o k lo n ili tu d i dvesto
le tn ic i C hopinovega rojstva". 
Na od ru  so se tako zvrstili go
jenci iz Trsta, Gorice in  Špetra, 
večer pa je odp rla  m lajša 
skup ina M ešanega m la d in 
skega pevskega zbora  Trst z 
ljudsk im a sk ladbam a iz Ko
roške in  Bele krajine ob sprem l
javi Jan a  Zobca n a  fagot in  
klavirski sprem ljavi M atjaža 
Zobca. O bčins tvu  se je n a to  
predstavila starejša zasedba zb
ora, ki je p o d  vodstvom  Alek
sandre  P erto t in te rp re tira la  
Trubarjev Prvi psalm .

Obvestila
Vabim o vas na o s e m d n e v n o  
potovanje z Novim glasom v Romu
nijo od 18. do 25. maja 2010 z ogle
dom Moldavije, Bukovine z zna-me- 
nitimi samostani in Transilvanije. 
Vpisovanje na upravi v Gorici in ured
ništvu v Trstu vse do razpo-ložljivih 
mest, najkasneje do konca febru
arja. Akontacija pri vpisu 200 evrov. 
Župljani iz Sočerge, ki že vrsto let 
živijo v Trstu, vabijo v četrtek, 18. feb
ruarja, ob 17. uri, v cerkev pri sv. Ja
kobu na bogoslužje v spomin na ne
pozabnega g. Marijana Živca. 
Škofijska komisija za pastoralo 
zakoncev in družine pripravlja tudi 
letos sklop srečanj. Odvijala se bodo 
pri Šolskih sestrah pri Sv. Ivanu s 
pričetkom ob 14.30. Kot je bilo že v 
preteklosti, s e  bodo končala ob 
17.00 s  sv. mašo. Spregovoril bo g. 
Marko Čižman na teme: Kaj je naj
večje v najinem zakonu (21.2.); Jaz in 
moja žena - moj mož (21.3.); Napočil 
je čas za dvorjenje (16.5.)

Sožalje
Ob izgubi cenjenega prijatelja Zorka 
Hareja izrekajo svojcem vsi s  Centra

Komel iskreno sožalje. Ostal bo med 
nami s pesmimi, ki jihje poklonil naši 
mladini.
Ob izgubi dr. Zorka Hareja izraža 
Združenje cerkvenih pevskih zborov 
- Gorica iskreno sožalje ženi, sinu in 
ostalim sorodnikom. Spominjali se 
ga bomo s  spoštovanjem in hvalež
nostjo.

Darovi
V incencijeva k onferenca iz 
Barkovelj daruje za potresence s 
Haitija 1.000 evrov in za Karitas v 
Ajdovščini 500  evrov.
Za potresence na Haitiju: v spomin 
na Milko Blažina in na Dragota 
Brana daruje Ivanka Simoneta 50 
evrov.
Za misijonarja Ernesta Saksido 
daruje N. N. 50 evrov.
Za slovenske misijonarje: v spomin 
na Nadjo P ahor Verri daru je jo  
Djomira in Tine Franceschi 30 evrov, 
N. N. pa 50 evrov; vspomin na Gabri
jelo Zavadlav daruje N. N. 100 evrov; 
Nada Martelanc 30 evrov.
Za cerkev na Pesku: namesto cvetja 
na grob Angeli Lukač por. Viler daru
jeta Marija in Jordan Capponi 25 
evrov.
Za zbor Fantje izpod Grmade: v
spomin na dr. Zorka Hareja daruje 
Jelka Terčon Šah 30 evrov.

ZAHVALA
Dne 26.1.2010je  mirno v Gospodu zaspala naša draga

IVANKA PAVLOVČIČ v d . PREMRU
Vsem, ki ste jo  pospremili na zadnji poti in ste na kate
rikoli način počastili njen spomin, iskrena hvala. 
Posebno se zahvaljujemo msgr. g. Dušanu Jakominu za 
obču ten pogrebn i obred in Šolskim sestram pri Sv. Ivanu 
v Trstu, ki so v zadnjih letih ljubeče skrbele zanjo.

Družina

Triletno izobraževanje mladih

Operater v gostinstvu

K am po končani nižji sred
nji šoli? Na to vprašanje 
skušajo najti odgovor tre- 

tješolci, ki bodo v juniju končali 
obvezno šolanje na nižji srednji 
šoli. Do 26. marca namreč se m o
rajo odločiti o nadaljnjem šolanju. 
Ena izmed možnosti, ki jo ponuja 
šolski sistem, je poklicno izobraže
vanje in  usposabljanje. Po konča
ni nižji srednji šoli dijaki lahko na
daljujejo študij tudi na zavodih za 
poklicno izobraževanje, ki so akre
ditirani pri Deželi FJK za to dejav
nost in jo izvajajo v sodelovanju z 
višjimi in srednjimi šolami.
Na socialnem podjetju Ad for- 
m andum  potekajo predvpisova- 
nja v izobraževalni program Ope
rater v gostinstvu, ki izuči za pok
lic kuharja ali natakarja. Ad for- 
m andum  se ponaša z dobro izku
šnjo na tem  področju: gostinska 
šola podjetja Ad form andum  de
luje neprekinjeno od leta 1990 in 
predstavlja odlično odskočno de
sko za mlade in ambiciozne profe
sionalce na področju gostinstva. 
Med drugim sta profil kuharja in 
natakarja zelo iskana poklica, še 
zlasti v Sloveniji.

Program je nam enjen mladim od
14. do 18. leta. Po prvem letniku, 
ki je skupen za vse udeležence, se 
dijaki odločijo za poklicni profil 
in se tako specializirajo za kuharje 
ali natakarje. Šolanje poteka v Tr
stu: na sedežu podjetja Ad forman
dum  je pouk v glavnem iz sploš
n ih  predmetov, medtem ko v Go
stinskem učnem  centru na Ferne
tičih poteka praktični del. Zato, da 
se dijaki še bolj približajo poklicu, 
je v drugem  in tretjem  letniku 
predvidena delovna praksa v go
stilnah in  restavracijah. Ob koncu 
triletnega programa prejmejo 
dijaki kvalifikacijo kuharja ali na
takarja, veljavno na deželni, držav
ni in  evropski ravni. Kako poteka 
pouk v gostinski šoli, bodo dijaki 
lahko odkrili na dnevu odprtih 
vrat, ki bo v petek, 12. februarja, 
od 12. do 17. ure. Gostinski učni 
center bo pustno obarvan. Vrata 
šole bodo odprta vsem, ki so zain
teresirani za poklic kuharja in na
takarja. Vabljeni so predvsem 
dijaki in  njihovi starši. Za dodat
ne informacije je na razpolago 
koordinatorka programa Anama
rija Milič (tel. 040 566360).

Foto Kroma

OPČINE 1 Sklad Mitja Čuk

Razstava Roberta in 
Zdenka Hlavatyja

Sklad Mitja Čuk je poskrbel 
za posebno slovesno odpr
tje nove razstave v Bam- 

bičevi galeriji, ki je bila hkrati 
počastitev  praznika slovenske 
ku ltu re in  predstavitev u m e t
nin, ki bodo do konca februarja 
na ogled v razstavni dvorani na 
O pčinah . Akvarele Roberta in  
Zdenka Hlavatyja je predstavil 
u m e tn o stn i zgodovinar Mirko 
Juteršek, ki je v nagovoru  os
vetlil glavne etape življenjske in  
um etniške poti obeh  ustvarjal
cev. Robert Hlavaty je živel na

O pčinah  in  je bil po  poklicu 
zobozdravnik, sin pa se je šolal 
v  Ljubljani in  je postal arhitekt; 
ni novost, da se um etniška žili
ca lahko razvija v družinskem  
krogu, prav gotovo pa je redkost 
ustvarjalna energija Zdenka, ki 
se je resneje posvetil slikarstvu 
pri osem desetih letih  in, kot je 
sam povedal, nam erava nadalje
vati vsaj do 115. le ta starosti. 
Oče pa je že v m ladih  letih sledil 
klicu um etnosti, najprej po zgle
du m orskih m otivov Alberta Sir
ka, potem  s postopnim  p reho

dom  v abstrakcijo, ko je postal 
bolj prepoznaven vpliv Lojzeta 
Spacala. Razstava v Bambičevi 
galeriji, ki jo je postavila Tatjana 
Lesjak, prikazuje razvoj Hlavaty- 
jevega stila, obenem  predstavlja 
um etnost sina Zdenka, njegovo 
izhajanje iz očetovega nauka in 
oblikovanje samosvojega stila, v 
katerem  im a opazovanje narave 
in  tud i urbanega okolja glavno 
vlogo, čeprav v m inim alistični 
slikarski govorici. Slikar je na 
odprtju  tudi sam spregovoril o 
svoji um etnosti, ki dobi navdih 
v globokem  občudovanju  m o 
jstrov im presionistične struje, in  
je pojasnil, da n i začel risati, da 
bi u m e tn o st postala poklic ali 
zaradi slave, temveč iz preproste
ga veselja. V veliko veselje m u  je 
b ilo  tudi, da je lahko doživel 
postavitev razstave v kraju, kjer

je b il njegov oče doma.
M ed razstavljenim i slikam i je 
Prešernov portre t opozarjal na 
dvojno praznično priložnost, saj 
so navzoči počastili z um etn ina
m i članov družine Hlavaty tudi 
slovensko um e tn o st nasploh. 
Ob dnevu kulture je spregovo
rila Jelka Cvel
bar, ki je pode
lila Prešernovi 
poeziji vlogo 
svetilnika v m e
gli "sodobne, si
ve plehkosti" 
sveta, ki nas 
navdaja z m alo
dušnostjo  in  
tesnobo.
Nam esto ru tin 
skega doživlja
nja sitne obvez
nosti proslav bi

m orali nam reč začutiti zavest in 
odgovornost slovenskosti v 
skupnih, zgodovinskih, d ružin
skih in  osebnih spom inih, ki jo 
osmišljajo. Iz takega doživljanja 
slovenske kulturne dediščine iz
haja nam reč etična vrednota n o 
tranjega m iru, ki bi nam  m orala

biti vodilo. Besede govornice in 
gostov je dopolnila še glasbena 
govorica z nastopom  mešanega 
pevskega zbora Mačkolje, ki ga 
začasno vodi Samuela Bandi, ko
prskega tubista Roka Vilharja in 
pianistke Vesne Zuppin.

PAL

Foto Kroma
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Naložba v kulturno delo z mladimi je največje bogastvo

Dočakali so odprtje nove 
Glasbene šole Tolmin

Glasbena šola T olm in že 
vabi nad arjen o  m lad i
n o  n a  kar 900 m 2 

površin , do  spom ladi pa 
bo d o  oprem ili in  u rad n o  
od p rli še v ečnam ensko  
d v o ran o  n a  d o d a tn ih  
200 m 2  površine. Doslej 
se je GŠ T o lm in  stiskala 
n a  revn ih  75 m 2 površi
ne... in  v razn ih  zasebnih  
"učiln icah".
V ja n u a rju  se je p o u č e 
vanje glasbenega pouka v 
T olm inu  preselilo  v novo 
stavbo  g lasbene šole. 
Zanjo so odšte li kar 1,7 
m ilijo n a  evrov. F inanci
ran je je zn a tn o  p o d p rlo  
M inistrstvo za šolstvo. V 
šoli poučujejo  sedem naj
st različnih  glasbil, za ka
te re  je največje za n i
m anje, in  solo petje. Večji 
p ro sto ri in  nov i uč ite lji so 
om ogočili letos vpis kar tristo  
štiridese tim  u čen cem . Zaradi 
velikega za n im a n ja  pa b o d o  
odprli tu d i po u k  baleta, saj se 
iz obm očja  kar nekaj šolarjev 
in  dijakov vozi k tem u  pouku  
drugam . M nogi občani, ki de
la te šole n iso  sprem ljali prav 
pod robno , so b ili skeptični, kje 
bodo  našli toliko učiteljev, toda 
že prej je b ilo  jasno, da je tovr
s tn e  p o n u d b e  veliko  tu d i v 
širšem  m ed n aro d n em  prosto 
ru. Sodelujejo tu d i s slovenski
m i g la sb en im i učite lji iz Be
nečije.
Zgodovinsko g ledano  im a Gla
sbena šola Tolm in p o m em b n o  
vlogo ku ltu rnega  poslanstva v 
svojem  okolju. U stanovljena je 
b ila  leta
1951 iz po treb e  po  n ač rtn em  
glasbenem  izobraževanju, ki jo 
je narekovalo pestro in  razno 
liko g lasbeno  delovanje v d o 

tedan jih  d ruštv ih  (pevski zbor, 
tam burašk i zbor, p ih a ln i orke-

Podbrdo...
D anes n a  šoli poučujejo  devet

ster). N jen prv i ravnatelj je bil 
Janez Žnidar, n jena prva redna 
u čn a  m oč pa je b ila  učiteljica 
M irjam  Battisti. Sprva je šola 
delovala  v p ro s to rih  SKUD v 
ulici Petra Skalarja št. 4, v letu  
1952 pa so šoli dodelili p ro sto 
re n ek d an jeg a  sam o stan a  oz. 
kap lan ije  n asp ro ti župnijske 
cerkve, ki so šoli služili vse do 
preselitve v Šolski cen ter jeseni 
1. 1977, kjer v sk ro m n ih  p ro 
storskih pogojih  in  v pričako
vanju  začetka gradnje nove gla
sbene šole delujejo še danes. 
D olga leta je šola im ela le po  
enega ali dva redna  učitelja, si
cer pa si je pom agala z zunan ji
m i sodelavci. Iz sk rom nih  raz
m er v p rv ih  dvajsetih  letih , ko 
je b ilo  vp isan ih  povprečno  60 
učencev  v vsakem  šolskem  le
tu, se je šola počasi kadrovsko 
okrep ila  in  se v tre tjem  dese
tle tju  delovanja s svojim i o d 
delki razširila v Bovec, Kobarid,

orkestrskih in stru m en to v  (vio
lino, flavto, klarinet, saksofon, 
rog, trobento , pozavno in  tu b o  
ter tolkala), klavir, harm oniko , 
kitaro, harfo, citre in  kljunasto 
flavto ter petje.
N a šoli de lu je ta  dva orkestra 
(p ih a ln i in  b ig  b an d ), p o 
stavljajo pa se pogoji za h a rm o 
n ikarsk i orkester. Im ajo  tu d i 
več k o m o rn ih  skup in . Vsako 
leto  pripravljajo več nastopov, 
sodelujejo z d rug im i g lasbeni
m i šolam i ter z d rug im i javn i
m i u stan o v am i v  T o lm inu  in  
okolici. P onosni so n a  uspehe 
u čen cev  n a  tekm ovan jih , 
p redvsem  pa jih  radosti dejst
vo, da se vsako leto kdo odloči 
za študij glasbe.
Povezujejo se tu d i v Zvezo p ri
m orsk ih  g lasbenih  šol z n am e
n o m , da b i dv ign ili kakovost 
dela skozi različne oblike d elo 
vanja in  sodelovanja.

Miran M ihelič

Grajsko nase lje  in stari del m es ta  (4)

GORICA, NJENE ZANIMIVOSTI IN NJEN ČAS Mariza Perat
Naselje okrog gradu, v katerem je danes nastanjen 
večji del goriških muzejev, je s prevzemom mestnih 
pravic 1.1307 postalo "gornje mesto". Tu je svoj se
dež imela mestna uprava. Zato je bilo samo po se
bi umevno, da so si novi meščani zaželeli v svojem, 
pravkar ustanovljenem mestu imeti tudi svojo

cerkev, saj je Gorica takrat spadala pod župnijo sv. 
Štefana v Solkanu, ki je torej goriška pražupnija. 
Tako sta leta 1398 Ivan in Mihael Rabatta, potom 
ca ugledne toskanske rodbine, od papeža Bonifacija 
IX. izprosila dovoljenje, da v "gornjem mestu" da
sta zgraditi cerkvico. Ta je bila dograje
na leta 1414 in  je bila posvečena Sv.
Duhu (nadškofijski arhiv, Videm).
Medtem se je tudi naselje pod gradom 
ali "dolnje mesto" širilo in postajalo ve
dno bolj pomembno, saj sta se tu ved
no  bolj razvijali obrt in  trgovina. Že le
ta 1210 je tu na glavnem trgu, imenova
nem  tudi "trg plemičev", današnjem tr
gu Cavour, stala kapela, posvečena sv.
Hilariju in  Tacijanu. Leta 1342 je goriški 
grof Albert IV. naprosil oglejskega pa
triarha Bertranda, da bi v omenjeni ka
peli smel postaviti nov oltar in v zvezi s 
tem  ustanoviti beneficij, to je cerkveno 
službo, povezano z določenim i 
dohodki za preživljanje duhovnika, ki 
bi opravljal službo božjo.
Leta 1365 je grofica Katarina v kapeli 
sv. Hilarija in Tacijana dala postaviti nov

oltar v čast sv. Ani in  sv. Leonhardu (nadškofijski 
arhiv, Videm). V bližini so goriški grofje postavili še 
kapelo sv. Ahacija, med obema kapelama pa je bi
lo pokopališče. Proti koncu XIV. stol. so obe kapeli 
povezali.
Tu je bila še palača deželnih stanov (današnja kve
stura), nasproti nje pa je bilo občinsko poslopje. Na 
bližnjem trgu sv. Antona je stal skromen samostan 
manjših bratov, ki naj bi ga bil ustanovil sv. Anton, 
ko je obiskal naše mesto. O tem poroča tudi prvi go
riški zgodovinar p. Martin Bavčer (1595-1668), ko 
pravi, da je sv. Anton malo pred smrtjo obiskal Go
rico in tu dal postaviti samostan manjših bratov s 
kapelico sv. Katarine, device in mučenke. Svetnik 
naj bi zatem odšel v Trst, kj er je prav tako dal posta
viti samostan.
O prihodu sv. Antona v naše mesto ter o frančiškan
skem samostanu poroča tudi Ivan Marija Marušič, 
j ezuit in Bavčerj ev učenec. Ta zgodovinar ima zaslu
go, da je svoja poročila opremljal z risbami in tako 
marsikatero zanimivost otel pozabe.
Ob samostanu je stala cerkev, posvečena sv. Anto
nu. Tu so si goriški plemenitaši začeli postavljati 
hiše. Mnogi izmed njih so v omenjeni cerkvi bili

pokopani.
Leta 1745 so staro 
cerkev porušili in  
zgradili novo. Do
končali so jo leta 
1753. Za časa reform 
cesarja Jožefa II. je le
ta 1785 bil samostan 
ukinjen, redovniki 
pa so se preselili v Tr
st. Cerkev je bila po
rušena leta 1817. 
Danes nas na nek
danji samostan in  
cerkev spominjata 
stebrišče ob trgu sv. 
Antona in  cerkvica, 
posvečena temu 
svetniku.

/dalje
N ekdanja  cerkev sv. Antona in trg 

Schonhaus, dan es trg  sv. Antona

Obvezne za vožnjo po slovenskih avtocestah

Doslej prodanih približno 250.000 
letnih vinjet za 2010

D ružba za avtoceste v Re
publiki Sloveniji (Dars) 
je v decem bru lani pro

dala prib ližno  130.000 le tn ih  
vinjet za leto 2010, v letošnjem 
letu pa po prvih ocenah že pri
bližno 120.000. Kot poroča Slo
venska tiskovna agencija, je Dars 
tako po  prvih podatkih od 1. de
cem bra lani, ko je stekla prodaja 
letn ih  vinjet za leto 2010, ki so 
m odre barve, skupaj prodala pri
bližno 250.000 letn ih  vinjet. Ce
stninski nadzorniki so od 1. ja
nuarja letos do vključno 17. ja
nuarja izdali skupno 1688 plačil
n ih  nalogov. Globa za tiste, ki ni- 
majo vinjet in  uporabljajo cest
ninske ceste, znaša od 300 do 
800 evrov, skladno z zakonom  o 
prekrških pa je globo m ogoče

poravnati v polovičnem  znesku, 
in  sicer v roku osm ih  dn i od 
pravnom očnosti plačilnega na
loga dalje.
Veljavnost le tn ih  vinjet za leto 
2009 (oranžne barve) se izteče 
31. januarja. V letu 2009 so ob 
850.000 prodanih  le tn ih  vinje
tah  prodali skoraj 900.000 pol
le tn ih  vinjet, ki pa od 1. julija la
n i niso več v prodaji. Polletne 
vinjete so nadom estile mesečne 
in  tedenske vinjete; p rodanih  je 
bilo približno 645.000 mesečnih 
in  1,38 m ilijona tedenskih  
vinjet. Skupaj so tako prodali 
3,765 m ilijona vinjet. Po ocenah 
je Dars lani s prodajo vinjet iz
tržila 107 m ilijonov evrov (brez 
DDV), letos pa od prodaje vinjet 
načrtuje prilive v višini 113 m i

lijonov evrov (brez DDV).
V letu 2009 so cestninski nadzor
niki Darsa izrekli 51.889 kazni, s 
čim er je bilo zbranih približno 
7,8 m ilijona evrov. Ob tem  v 
Darsu poudarjajo, da je znesek iz 
naslova izrečenih kazni p rih o 
dek državnega proračuna in  ne 
Darsa. Ocena lanskih prihodkov 
od cestn in jenja tovorn ih  vozil 
znaša 130 m ilijonov evrov (brez 
DDV), za letos pa Dars iz tega na
slova načrtu je 135 m ilijonov 
evrov (brez DDV) prilivov. 
Posojilne obveznosti družbe so 
lani znašale približno 155 milijo
nov evrov. Na približno tej ravni 
so načrtovane v skladu s predlo
gom  letnega načrta  razvoja in  
obnavljanja avtocest tudi za le
tos.

Urad RS za Slovence v zamejstvu in po svetu

Zaskrbljen ob okrnitvi 
Slovenskih utrinkov

V uradu vlade za Slovence v 
zamejstvu in  po svetu so 
izrazili zaskrbljenost nad 

okrnjenjem  edine oddaje na 
madžarski televiziji v slovenščini. 
Državni sekretar v om enjenem  
uradu Boris Jesih je ob tem  izrazil 
pričakovanje, da bodo madžarske 
oblasti prisluhnile manjšinskim 
organizacijam in  om ogočile 
predvajanje oddaje v takem obse
gu kot doslej.
Kot je Jesih poudaril v izjavi za 
STA, v uradu za Slovence v zamej
stvu in  po svetu ne morejo prista

ti na to, da je razlog za krčenje od
daje Slovenski utrinki varčevanje. 
"Kriza, ki jo občutim o tudi pri 
nas, še najbolj vpliva na položaj 
najbolj ranljivih skupin v družbi, 
in  manjšine to nedvom no so", je 
ob tem  poudaril Jesih. Dodal je 
še, da so take poteze tudi v na
sprotju tako z dogovori na ravni 
obeh vlad, ki so bili sprejeti ko
nec novembra lani, kot tudi s sk
lepi mešane komisije, ki je sredi 
novembra lani zasedala v Lenda
vi. Madžarska televizija je z no 
vim  letom m očno okrnila edino

I FEEL...SLOVEEENIJA!

oddajo v slovenskem jeziku, ki je 
nam enjena porabskim  Sloven
cem, Slovenske utrinke. Ust
varjalcem oddaje, ki jo pri
pravljajo že 17 let, na sporedu pa 
je vsakih 14 dni, so sredstva 
zmanjšali kar za polovico. Razlog 
za krčenje oddaje, ki je sedaj pol
na arhivskih posnetkov, naj bi bi
lo varčevanje, porabski Slovenci 
pa se bojijo, da je to le izgovor in 
da bodo oddajo s časom ukinili. 
Madžarski prem ier Gordon Baj- 
nai je sicer še konec novembra la
ni, ko sta se ob Blatnem jezeru 
sešli slovenska in  madžarska vla
da, zagotovil, da Slovenskih 
u trinkov ne bodo okrnili. Na 
Madžarskem bodo sicer 11. apri
la parlamentarne volitve, na kate
rih Bajnaijevim socialistom glede 
na javnomnenjske raziskave sla
bo kaže.

Problem je politika, ne

Slovenija se v h itrem  tem pu bliža svojevrstnemu 
rekordu: prav v teh dneh presega "čudežno" mejo 
100 tisoč brezposelnih. Nezaposlenost se je v lan
skem letu zvišala za 53%, BDP je upadel za 8,5%, 
javni dolg pa je narasel za celih 55%. Kriza je na 
višku, vladi pa je po dveh mesecih usklajevanj (od 
predstavitve prvega osnutka) in  skoraj po desetih 
mesecih od prvih javnih znotraj koalicijskih spo
rov okoli državnega premoženja končno le uspe
lo predstaviti svoj predlog, kako premagati krizo. 
Seveda je bilo ob tem  pom em bneje prej sprožiti 
državljansko vojno znotraj 
Desusa in  "odstopiti" Erjav
ca, da sta se po poletnih pote
gavščinah okoli NLB-ja lahko 
vsaj pred kamerami poenoti
la Golobič in  Kresalova. To 
dogajanje je trajalo skoraj pol 
leta in  po pravici še sploh ni 
zaključeno, saj je preiskoval
na komisija Golobiča in posojila njegove Ultre še
le začela preiskovati. Kriza se je m edtem  kot raka
sta rana razraščala po celotni državi, od Primorske 
(Mip, Iskra avtoelektra) do Pomurja (Mura), sko
zi Koroško (Prevent Global), Gorenjsko (Gorenje), 
Savinjsko regijo (Steklarska nova), Dolenjsko (Vi
no  Brežice), da primere, ki so zaradi obsežnosti 
(Laško in  Istrabenz) stresli sam o prestolnico, 
sploh ne omenjamo.
Logično je sicer, da je recesija tudi Slovenijo m oč
no prizadela, čakati pa je bilo hitrejšo reakcijo vla
de predvsem zaradi strukture samega slovenske
ga gospodarstva, ki ga na številnih ključnih m e
stih še vedno obvladuje država. Skratka, naloga, ki 
si jo je morala prevzeti slovenska vlada, n i bila sa
m o koordinacija izhoda iz krize posam eznih pri
vatnih podjetij, ampak konkretnejše (samo) reše
vanje pred potopom. Davkoplačevalce so v tem  
prim eru dvakrat zvlekli na led: njihov denar so 
menedžerji državnih podjetij najprej požgali v 
svojem pohlepu, država pa je nato ta ista podjetja, 
ki so bila "prevelika, da bi bankrotirala", spet reši
la z davkoplačevalskim denarjem. Tak prim er je 
bilo sodelovanje m ed NLB (kjer je država največji 
delničar) in  Pivovarno Laško: najprej je ljubljan
ska banka pivovarjem odobrila kredite v višini več

I FEEL
LOVE

sto milijonov evrov, ki jih Šrot ni bil sposoben od
plačati. Ko je Šrotova insolventnost postala jav
na, so se delnice Laškega malodane izničile: konec 
julija lani je laška delnica veljala le še 28 evrov, 
m edtem  ko je še v začetku 2008 kotirala v višavah 
88 evrov in  je v prvih mesecih lanskega leta velja
la še okoli 40 evrov. Bankrotirani Šrot je svoj raz
vrednoteni delež "vrnil" NLB-ju. Ljubljanska 
banka pa m ora v vlogi večinskega lastnika laške 
pivovarje danes spet postaviti na noge.
Sistem slovenskega gospodarstva še vedno temelji 

na obdobju tranzicije, na 
nejasni vlogi, ki naj bi ga v 
tržni ekonom iji imela drža
va. Izhodna strategija, načrt 
m inistra Gasparija, ki je bil 
javnosti predstavljen prejšnji 
teden, ima kot cilj konsolida
cijo slovenskega gospodarst
va z znižanjem javnofinanč

nega primanjkljaja. To pom eni, da bi morala Slo
venija prihraniti 1,2 milijarde evrov v treh letih 
oz. 400 milijonov na leto. Med predvidenimi uk
repi zaseda pom em bno mesto tudi prodaja držav
nega premoženja, ki naj bi v državno blagajno po 
pisanju Financ prineslo nekaj manj kot milijardo 
evrov. Na vrsti naj bi najprej bila prva slovenska 
zavarovalnica, Triglav, takoj za tem  pa danes opu- 
stošene Slovenske železnice. Glede na izkušnje iz 
prejšnjih let je sicer ta odločitev pozitivna: spet pa 
je na mestu vprašanje, kako se bo prodaja izved
la. Tudi Pivovarna Laško in  Istrabenz sta bili nam 
reč do prejšnjega junija na prvi pogled povsem 
zasebni podjetji (večinski lastnik Laškega je bilo 
podjetje Infond holding, pri Istrabenzu pa 
podjetje Maksima holding), za katerimi pa se je 
dejansko skrivala politika (in več stomilijonska 
nezavarovana posojila pri državnih bankah).
In za vsem tem  se skriva tudi pravi problem  slo
venskega gospodarstva: dokler Slovenija ne bo 
sposobna za sabo pustiti vseh negativnih 
ostankov tranzicijske ekonom ije in  povezav s 
strankarsko politiko, tudi nobena izhodna strate
gija, pa še tako dodelana, ne bo nikakor pom aga
la.

Andrej Čemic



N O V I

GLAS Sloveniia
  ̂M------- 11. f e b r u a r j a  2 0 1 0

Zimzelena veličina pesnika dr. Franceta Prešerna

Bodo obljube vlade držale?
Med m nogim i dogodki, 

ki so se zgodili v pre
teklih dneh, je zagoto
vo bil najpom em bnejši 8. febru

ar, Slovenski ku ltu rn i praznik. 
Nam enjen je dr. Francetu Prešer
nu, geniju slovenske poezije, ki 
je del naše kulture in  s tem  ses
tavina narodnostne istovetnosti 
Slovencev. Gledališki um etniki iz 
Slovenije in  tu jine so pod pes
nikovim  kipom  v Ljubljani 
priredili tradicionalni recital z 
naslovom  Prešernove poezije. 
Začel se je z recitacijo slovite 
Zdravljice, ki je tudi h im na 
slovenske države. Tudi letos so 
zaslužnim kulturnikom  in um et
nikom  podelili Prešernove n a 
grade in  priznanja.
Govorniki iz različnih okolij in 
prepričanj so na proslavah nava
jali svoja m nenja o pesniku in 
stanju slovenske kulture, glede 
na čas in  razmere, v katerih živi
mo. Prvakinja slovenske gledal
iške um etnosti Milena Zupančič 
je v pogovoru, objavljenem v re
viji Vzajemnost, dejala, "da je 
veličina dr. Franceta Prešerna tu 
di v tem, da je po eni strani s svo
jimi mislimi večen, po drugi pa 
silno pom enljiv  in  aktualen v 
vsakem času". Naš pesnik je imel 
odgovoren in  skrben odnos do 
slovenskega jezika. "Kraljica gle
daliških odrov", kot so M ileno

Zupančič poimenovali, pa meni, 
"da je skrbi za slovenski jezik 
sedaj veliko, veliko premalo".
Na osrednji proslavi v Novi Gori
ci, ki je bila nam enjena tudi 30- 
letnici ustanovitve tamkajšnjega 
kulturnega doma, je govoril nek
danji predsednik države M ilan 
Kučan. Poudaril je tudi, "da Kul
turni dom  v Novi Gorici, tam ka
jšnje Slovensko narodno gledal
išče in  ku ltu rno  življenje na 
Goriškem nadaljujejo tradicijo 
bogatega ku lturnega življenja 
Primorcev, ki ga ni moglo zatreti 
niti četrtstoletno italijansko fašis
tično nasilje".
Aktualni pa so 
bili v prejšnjih 
dneh tudi odzivi 
in  ukrepi za pre- 
m aganje gospo- 
darsko-finančne 
krize v Sloveniji.
Vlada je sprejela 
t. i. izhodno stra
tegijo zoper kri
zo, posebej za 
znižanje javnega 
dolga. Slednje 
naj bi dosegli s 
splošnim  varče
vanjem ter racio
nalizacijo v javnem sektorju, kjer 
naj bi vsako leto odpustili 1.600 
uradnikov in  drugih uslužben
cev. Predvidena je nadalje proda

ja dela državnega premoženja. S 
sprem em bam i zakonov na po 
dročju zdravstva in  upokojevan
ja bi vlada zm anjšala pravice, 
razne olajšave in  druge ugodnos
ti, ki jih je doslej priznavala drža
va. Z novimi ukrepi naj bi država 
vsako leto prihranila okoli 400 
m ilijonov evrov, v naslednjjih  
treh najbolj kritičnih letih torej 
skupaj m ilijardo 200 milijonov 
evrov. Proračunski primanjkljaj 
Slovenije, ki sedaj znaša 5,7% 
bruto domačega proizvoda, bi po 
zatrjevanju vlade postopno 
znižali na 1,6%, to je na raven, ki 
jo zahteva EU.

*

Predsednik vlade Borut Pahor je 
v svojem značilnem  optim isti
čnem slogu zatrdil, da bo vlada 
sedanjo krizo premagala in  nato

Slovenijo popeljala m ed n a
jrazvitejše države na svetu. V 
opozicijskih strankah so takšne 
napovedi sprejeli s pridržki. V 
tem tednu bo o strategiji za izhod 
iz krize v Sloveniji na izrednem 
zasedanju razpravljal parlament. 
Notranja ministrica Katarina 
Kresal bi se opravičila t. i. 
izbrisanim
Ljubljanski nadškof in  m etropol
it dr. Anton Stres je v intervjuju, ki 
je bil objavljen v Sobotni prilogi 
Dela, 6. februarja, odgovoril tudi 
na vprašanje, kakšno je njegovo 
stališče do odlikovanja, ki ga je 
predsednik države podelil nek
danjem u šefu tajne policije 
(UDBE) Tomažu Ertlu. Dejal je: 
"To, kar moti, je dejstvo, da je bil 
odlikovanec na čelu zelo repre
sivnega policijskega sistema, ki je 
služil totalitarnem u kom unis

tičnem u režimu in  teptanju 
človekovih pravic v Sloveniji". 
Notranja m inistrica Katarina 
Kresal pa je užalila velik del 
slovenske javnosti. V pogovoru 
za Soboto, prilogo m aribor
skega časnika Večer, 30. januar
ja, je povedala, "da predsednik 
države in  predsednik vlade ne 
vidita potrebe, da bi se opravi
čila za krivice, storjene izbrisa
n im  v im enu slovenske drža
ve". Zatem je izjavila: "Sama 
im am  od vseh najmanj zveze s 
problem om  izbrisanih. Če se 
nihče noče, pa se bom  izbri

sanim jaz opravičila za največjo 
m nožično kršitev človekovih 
pravic v samostojni Sloveniji".

Marijan Drobež

Kratke

zanjo se je sicer poslužil kakega 
songa iz že odigranih predstav -, 
marsikaj pa so v njej dodali tudi 
sami mladi igralci, ki se kritično 
ozirajo na dogodke okrog sebe in 
prav preko gledališke um etnosti 
najbolje izpovejo, kar jih žuli. Tu
di v tej predstavi, v kateri so igral
ci podrezali v šolsko življenje, kjer 
ni vse tako, kot bi moralo biti, pa 
tudi v politično realnost domače
ga kraja in  slovenske prestolnice, 
odigrava pom em bno vlogo gla
sba, katere avtorji so Matej 
Doljak, Matej Petejan in Luka Ma- 
nojlovič, že večkrat sodelavci 
AMO. Nanjo je kot vselej posreče
no ubrala koreografske korake Sa
ra Kenda. Eva Tomaševič pa je z 
odbranim i kostum i pokazala 
m odne okuse m ladih in  odraslih 
članov te naše pisane družbe. 
Asketsko, a dognano scensko po
dobo ji je dal Emil Aberšek, tudi 
s posrečenim i knjigami-stoli. 
Predstava, ki se izzivalno konča z 
video razstrelitvijo sporne skulp
ture na trgu oz. zeleni površini 
pred novogoriško občinsko pa
lačo, je doživela bučno odobra
vanje mlade publike. Z občudo
vanjem in iskrenostjo se je nanjo 
odzvalo tudi odraslo občinstvo, 
ki nedvom no ceni ustvarjalno 
delo m ladih  in  njihov trud, pa 
tudi vztrajnost Emila Aberška, ki 
m u delo z m ladim i rojeva kopi
co zadoščenja.
Uprizoritev čakajo sedaj ponovit
ve. Morda bo katera izmed njih 
poživila tudi zamejsko gledališko 
ponudbo.

IK

Za odločnejši in uspešnejši boj proti gospodarskemu kriminalu

V Sloveniji ustanovljen in že deluje 
Nacionalni preiskovalni urad

Slovenska vlada je ustanovi
la nov  organ za boj proti 
gospodarskemu kriminalu, 

zlasti proti njegovim najhujšim  
oz. najbolj zapletenim  in  prefin
jenim  oblikam. Im enuje se Na
cionalni preiskovalni urad, ki je 
pričel delovati 1. januarja letos. 
Iz velike skupine prijavljenih je 
posebna kom isija izbrala 25 
višjih krim inalističn ih  inšpek
torjev in  tri vodje preiskav. V

novem  Nacionalnem  preiskoval
nem  uradu bo ob polni opera
tivnosti delovalo 90 vrhunskih  
strokovnjakov in  kriminalistov. 
Ustanovitelji om enjenega nove
ga organa, dobil je vzdevek slo
venski FBI, zatrjujejo, da bo sled
nji deloval hitro, odločno in  ka
kovostno, tako da bo lahko vsak 
prim er gospodarskega krim inala 
hitro  zaključen in  predan v n a 
daljnji postopek javnim tožilcem

in  pristojnim  sodiščem. Navaja
jo, da bodo  v naslednjih  dveh 
le tih  predvidom a odkrili 20% 
več kaznivih dejanj, kot pa so jih 
odkrili v prejšnjih  obdobjih , 
število vloženih obtožnic pa naj 
bi v enakem  obdobju naraslo za 
30%.
Sodeč po u rad n ih  podatk ih  in  
poročilih v javnih občilih, v  Slo
veniji vse od osamosvojitve dalje 
niso dosegli kakega uspeha v  bo

ju zoper najvišje oblike gospo
darskega kriminala. Spodbudno 
je, da bodo  krim inalistični in 
špektorji raziskovali in  odkrivali 
tudi vire prem oženja v prim er
ih, ko so posam ezniki zelo hitro 
obogateli, n i pa jasno n a  kakšen 
način. Seveda je to napoved tre
ba sprejeti z vsem i pridržki in  
previdno, saj so se v Sloveniji že 
večkrat dogajale napovedi o od
krivanju virov prem oženja pri 
sum ljivih posam eznikih , toda 
krim inalistična policija se tega 
opravila dejansko ni nikoli lotila. 
Za vodjo Nacionalnega preisko
valnega urada je bil im enovan 
Robert Črepinko, ki je bil doslej 
pom očnik  direktorja uprave 
krim inalistične policije.

zoritvi pod budn im  očesom 
m entorja, pedagoga in  režiserja 
Emila Aberška. Aberšek se z mla
dimi uspešno ukvarja nad tride
set let in  pri tem  do sedaj ne kaže 
nikakršnih sledov ustvarjalne 
utrujenosti. Čim bolj minevajo 
leta, tem bolj zna prisluhniti mla
dim, njihovim željam in mislim 
ter v predstave AMO vlivati zme
raj več ostro kritičnih opazk na 
račun slovenske družbe in  seve
da krajevnih in  širših političnih 
krogov in  uperjati vanje ošiljene 
strelice, ki se rojevajo v njegovih 
mislih, pa tudi tiste, ki kot suge

stije in  pripombe 
odražajo razm i
šljanja njegovih 
m ladih varovan
cev. Kot je pove
dal Aberšek na ti
skovni konferen
ci pred zadnjo 
prem iero, je 
AMO, kot že 
marsikdaj, sedaj 
v vrtincu genera
cijske zamenjave, 
ko se že izkušeni 
m ladi poslav
ljajo, drugi pa se 
z zanim anjem  
vključujejo v gle
dališko delo. Da 

ti novi prilivi prinašajo v skupi
no novega zagona in  svežine, je 
pokazala ravno ponedeljkova pre
miera, na kateri so se kot zaok
rožena celota izkazali igralci, med 
katerimi je bila le peščica »vetera
nov«. Odrska lepljenka je nastala 
izpod peresa Emila Aberška -

Amaterski mladinski oder SNG Nova Gorica

Satirične bodice na 
rovaš današnje družbe

I zredno lepo in  praznično je 
bilo v ponedeljek, 25. ja
nuarja, v Slovenskem narod

nem  gledališču Nova Gorica. V 
prepolni dvorani je bilo nešteto 
mladih, ki so pozorno, večkrat s 
sm ehom  spremljali odrsko do
gajanje, katerega izvedba je pri-

boljša pota usm erijo le mladi, 
preden jih zavedejo hibe, razva
de in  izprijenosti odraslih članov 
tega razčlovečenega sveta, v kate
rem vladajo koristolovstvo, povz- 
petništvo, sebičnost in  še m ar
sikatera slaba lastnost. Prav zara
di vsega tega in  vse prej kot spod-

padla skupini 21 mladih igralcev, 
ki si v Amaterskem mladinskem 
odru (AMO) pod okriljem Slo
venskega narodnega gledališča 
Nova Gorica širijo gledališka ob
zorja, s tem  pa izostrujejo tudi 
svoje gledanje na današnji svet in 
družbo v njem, ki jo lahko na

budne slike prihodnosti je mlade 
strah. In ti občutki in razmišljanja 
so bili vzmet za nastanek predsta
ve z naslovom Včasih me je strah, 
s podnaslovom Satirične skice o 
našem vsakdanu z glasbo, ki so jo 
člani AMO iskrivo odigrali, odpe
li in odplesali na premierni upri-
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i l irskega g iban ja ,  S ta n k a  
Vraza. Njegovo pravo ime je 
bilo sicer Jakob Fras. Vrazov 
pesniški opus  v slovenščini 
j e  p r e c e j  o b s e ž e n ,  žal 
večinoma sa m o  v rokopisni 
obliki.
XXI. zimske olimpijske igre, 
ki s e  b o d o  p r i č e l e  1 2 .
februarja 2 0 1 0  v Vancouvru, 
so  prikazane na dveh znamkah. Znamka iz serije Folklora-maske 
to k r a t  p r ikazu je  p u s tn a k e ,  zn ač i ln e  z n a m k e  iz Mozirja na 
Štajerskem, ki imajo tam  dolgo tradicijo. Prvi pisni viri zatrjujejo, 
da so  bili mozirski pustnaki aktivni že leta 1891 . Pošta Slovenije, 
izdajatelj priložnostnih in rednih poštnih znamk, s e j e  odločila za 
natis nove serije znamk. Namenjena je  kitajskemu horoskopu. 
Prva znamka v novi seriji prikazuje tigra, saj bomo v to znamenje 
vstopili v letu 2010 , in sicer prav na valentinovo, praznik ljubezni 
in zaljubljencev.

Na območju Goričkega v  Prekmurju 
za  vsak ega  novorojenčka sadika jablane
V krajinskem parku Goričko v Prekmurju bodo začeli izvajati 
iz v i rn o  n o v o s t .  Za 
v sa k e g a  novorojenčka  
n a  t a m k a j š n j e m  
območju bodo posadili 
j a b l a n o  v p a r k u  oz. 
naravnem okolju. Tako bi 
vsak prihodnji prebivalec 
imel svoje drevo jabolk, 
ga lah ko  ob iskova l in 
spremljal njegovo rast in 
užival “sv o ja ” jabo lka .
O menjena novost naj bi 
ugodno vplivala tudi na 
o b i s k  n a r a v n i h  
posebnosti v krajinskem 
p a rk u  G oričko . S a m o  
neki objekt v parku že 
zdaj v sako  leto o b išče
več kot 2 0 .0 0 0  gostov iz vse Slovenije in tudi iz tujine.

V Sloveniji okoli 17.000 ljudi opustilo delo  
v  podjetništvu
F in a n č n o -g o sp o d a rs k a  kriza s e  v Sloveniji o d ra ž a  zlasti v 
naraščanju brezposelnosti. Ljudi brez dela je  čedalje več, število 
naj bi že preseglo 1 0 0 .0 0 0  oseb. Kriza na tako imenovanem trgu 
dela je  očitna skoraj v vseh panogah in dejavnostih. Inštitut za 
podjetništvo in m anagem en t malih podjetij je  s  posebno raziskavo 
ugotovil, da je  v lanskem letu kar okoli 17.000 oseb  opustilo delo 
v majhnih obrtnih ali drugačnih podjetjih. Najpomembnejši razlogi 
za njihov odhod naj bi bile f inančne težave in o se b n e  stiske. 
Vendar pa je  treba dodati, da je  vsak delavec ali uradnik, ki je  
podjetništvo zapustil, dobil novo zaposlitev v drugih gospodarskih 
ali drugačnih dejavnostih.
Seveda pa v Sloveniji kljub krizi š e  zmeraj ustanavljajo mala, 
srednja in večja podjetja, z različnimi lastninskimi statusi, vendar 
o tem  nimajo natančnejših podatkov.

Tudi v  Tolminu predstavitev knjige o junaški 
in tragični zgodbi primorskih padalcev
Knjigo č a sn ik a r ja  J o h n a  Earla (na sliki) z n a s lov om  C ena

domoljubja, ki opisujejunaško in 
t r a g i č n o  z g o d b o  p r im o rs k ih  
padalcev in je  nedavno izšla v 
s lo v e n s k e m  p rev od u ,  s o  2 9 .  
j a n u a r j a  p r e d s t a v i l i  tu d i  v 
T o lm in u .  Kot z n a n o ,  g re  za 
skupino primorskih Slovencev, ki 
sojih kot italijanske vojake zajele 
zavezniške enote, nato pa so j ih  
na njihovo željo in pripravljenost 
u s p o s o b i le  za  s o d e lo v a n je  v 
osvobodilnem boju v Sloveniji oz. 
t e d a n j i  J u g o s la v i j i .  T o d a  v 

domovini so  skrivnostno izginili in o njihovi usodi ni bilo skoraj nič 
razjasnjenega. Živa s ta  ostala sa m o  ed en  ali dva padalca, druge 
pa so  umorili in ti počivajo v neznanih okoljih. Med omenjenimi 
padalci jih je  bilo nekaj tudi iz Posočja. Knjigo Cena domoljubja 
s ta  ob prisotnosti avtorja, časnikarja Johna Earla, predstavila 
časnikarin  urednik knjige IvoJevnikarterzgodovinar BlažTorkar.

N ove znam ke Pošte Sovenije
Tudi z n a m k a  v p o ča s t i tev  s lo ven sk o -h rv ašk eg a  p e sn ik a  in 
pom em bnega  pripadnika ilirskega gibanja, S tanka Vraza 
Pošta Slovenije je  ob koncu m eseca  januarja  izdala novo serijo 
z n a m k ,  ki z a z n a m u je jo  z n a č i ln e  d o g o d k e  in o s e b n o s t i  iz 
preteklosti države. Voščilna znamka je  nam enjena  ljubezni oz. 
valentinovemu in je  izdana v obliki srca. Znamka sicer prikazuje 
zaljubljeni veverici. Sledi znamka s  prikazom ljudskih noš, tistih

moških in ženskih  prazničnih 
noš, kakršne so  Slovenci nosili 
leta 1891. To je  osm a znamka iz 
t e  s e r i j e ,  s a j  j e  P o š t a  z 
i z d a j a n j e m  z n a m k  z m otiv i  
l ju d sk ih  n o š  z a č e l a  že  le ta  
2 0 0 3 .  V s e r i j i  Z n a m e n i t e  
o seb no s t i  so  izdali znamko, s  
k a te ro  s o  za z n a m o v a l i  2 0 0 .  
o b le tn ic o  ro js tva  s lo v e n sk o -  
h rv a š k e g a  p e s n ik a  in e n e g a  
n a jpom em bnejš ih  pripadnikov



35 let Slovenske skupnosti g l a s

p o g o v o r Dr. Damjan Paulin

"SSk je kakor seizmograf 
za narodnostno skupnost'

11. februarja 2010

Sredi februarja, pred 35 leti, 
je bil v Gorici ustanovljen 
pripravljalni odbor za sklic 

prvega pokrajinskega kongresa 
stranke Slovenska skupnost. Ta je 
potekal 1. m arca istega leta in  
tako je tudi na Goriškem nastala 
zbirna stranka, ki je prevzela vlo
go Slovenske demokratske zveze. 
O zam etkih nove politične tvor
be sm o se pogovarjali z dr. 
Dam janom  Paulinom , ki je bil 
13. marca, na prvem  sestanku 
sveta SSk, izvoljen za tajnika.

Bili ste prvi, ki ste kot pok
rajinski politični tajnik vodili 
stranko Slovenska skupnost 
na Goriškem. Kako je do nje
ne ustanovitve sploh prišlo? 
Kdaj se je to zgodilo? Kdo ste 
bili med prvimi, ki ste o njej 
razmišljali? Kje ste se zbirali? 
Kdaj ste se odločili za ustano
vitev in kje?

Februarja 1947 so zavezniške si
le podpisale m irovno  pogodbo  
in  s tem  zapečatile usodo pri
m orskih Slovencev, ki sm o osta
li v  mejah italijanske države. M e
sec prej je  prišlo v  Gorici do usta
novitve Slovenske demokratske 
zveze, v  kateri so se zbirali Slo
venci, k i se niso strinjali s povoj
n o  kom unistično ureditvijo vJu
goslaviji, in  se odločno opredeli
li za demokratično in  pluralistič
n o  družbeno ureditev. S loven
sko demokratsko zvezo (SDZ) sta 
sestavljali dve kom ponenti: Slo
venska katoliška skupnost (SKS) 
in  Slovenska demokratska sku
p n o s t (SDS). Največ zaslug za 
ustanovitev SDZ imajo: dr. A n 
ton Kacin, dr. A vgust Sfiligoj, 
Slavko Uršič, Polde Kemperle in  
Ivan Krpan. Bili so težki časi. Po
litično udejstvovanje v  slovenski 
sam ostojni po litičn i stranki je 
zahtevalo pogum ne in odločne 
ljudi. K om unistični režim v  Ju
goslaviji je  brezpogojno podp i
ral sam o Slovence v  Italiji, k i so 
se opredelili najprej za slovensko 
levičarsko stranko in  nato za ita
lijanske levičarske stranke. Neka
teri so svoje pogum no  dejanje za 
demokratično ureditev plačali z  
življenjem . V vseh povojn ih  le
tih je SDZ vodila dosledno po li
tiko samostojnega nastopanja in  
si izbrala k o t sim bol lipovo veji
co, s katero se je  predstavljala na 
volitvah in  izvolila svoje pred
stavnike v  občinske svete v  Gori
ci, Doberdobu, Sovodnjah in  Šte- 
verjanu. Imela je  tudi svojega 
predstavnika v  goriškem  p o k 
rajinskem svetu.
Do ustanovitve Slovenske sku
pnosti je prišlo leta 1975. Ena od  
dveh ko m p o n e n t SDZ, Sloven
sko ljudsko gibanje (SLG), k o t se 
je preimenovala že prej om enje
na Slovenska katoliška skupno

st, se je  odločila za izstop  iz  te 
koalicije. Vzroki za tako odloči
tev niso bili politične, am pak ge
neracijske in  organizacijske na
rave. Pri S lovenskem  ljudskem  
gibanju je bilo veliko mlajših čla
nov, k i so želeli dati stranki 
krepkejšo organizacijsko struktu- 
ro in kapilarno razširiti n jeno ba
zo  na celo tno pokrajinsko  
ozemlje. SDZ je  bila preom ej ena 
v  organizacijski sestavi in  prema
lo učinkovita na podeželju. Pri 
Slovenski demokratski skupno
sti, k i sta jo  praktično vodila dr. 
A vgust Sfiligoj in  prof. Slavko  
Bratina, so se novi reorganizira- 
nosti upirali in  nasprotovali 
vsakim  sprem em bam  znotraj 
SDZ. Tako je prišlo do razhajanj 
in  do razdružitve. Slovensko  
ljudsko gibanje je  izstopilo  iz  
SDZ, k i je s tem  prenehala ob
stajati. Mladi so prevzeli vodstvo  
in  ustanovili n o v  po litičn i 
subjekt, Slovensko skupnost. Do 
predloga ustanovitve Slovenske 
skupnosti je prišlo na širšem zbo
ru som išljenikov, ki je  po teka l
15. februarja 1975 v  prostorih  
Katoliškega doma v  Gorici. Pri
sotnih je bilo skoraj sto simpati
zerjev nove politične stranke. Na 
zborovanju so priso tn i sprejeli 
predlog pobudnikov, da se skliče 
občni zbor Slovenske skupnosti 
1. marca 1975 v  prostorih Kato
liškega doma. Izvolili so tudi de
vetčlanski pripravljalni delovni 
odbor, ki je m edtem  vodil po li
tično delovanje in  pripravil obč
n i zbor. Z  občnim  zborom  se je 
SDZ form alno preosnovala in  
preimenovala v  Slovensko sku
pnost. Zasedanje je  potrdilo  te
m eljne usmeritve nove politične  
stranke dem okratičnih Sloven
cev na Goriškem, ki je združeva
la vse zavedne Slovence, k i so se 
zavzemali za ohranitev in  utrdi
tev  samostojnega političnega  
življenja naše skupnosti, za 
uveljavitev dem okratične druž
be, ki temelji na idejnem  in p o 
litičnem  pluralizm u. O bčnemu  
zboru je  sledilo sklicanje orga
n o v  SSk, ki so bili predvideni v  
novem  statutu. Najprej se j e  13. 
marca 1975 sestal pokrajinski 
svet SSk, ki je  izvolil predsednika 
in  podpredsednika sveta ter čla
ne ožjega odbora. Prvi predsed
n ik  sveta SSk je postal dr. Andrej 
Bratuž, podpredsednik pa prof. 
Rado Bednarik. V tajništvu pa so 
bili: politični tajnik dr. Damjan 
Paulin, podtajnik Marjan Terpin, 
blagajnik Stanislav Klanjšček ter 
odborniki: za krajevne uprave 
Marija Ferletič, za organizacijske 
zadeve dr. Karel Brešan, za propa
gando in  tisk Emil Valentinčič, 
za m ladino, šolstvo in  kulturo  
dr. Vladimir Šturm in za socialno 
in gospodarsko področje Roman

Di Battista. Pri reorganizaciji p o 
litične stranke je aktivno sodelo
vala mladina, kar je jasno razvid
no  tudi iz pisma Slovenskega ka
toliškega akademskega društva, 
naslovljenega na pokrajinski 
svet.

Kmalu po ustanovitvi pok
rajinskega tajništva je prišlo 
do ustanovitve deželnega. Kje 
in kdaj, zakaj se je to zgodilo?

Ustanovitev SSK v  Gorici je od

ločilno prispevala, da se je usta
novila tudi deželna SSk, k i je 
imela 24. maja 1975 svoj prvi 
deželni kongres v  Devinu. S tem  
kongresom  je prišlo do enotne  
slovenske sam ostojne politične  
organizacije v  deželi Furlaniji Ju
lijski krajini, k i se je  aktivno  
vključila v  deželno politično st
varnost. Potreba p o  deželni 
stranki je prišla posebno do izra
za p o  ustanovitvi dežele FJK, ki 
je postala dežela s posebnim  sta
tutom  prav zaradi prisotnosti na 
njenem  teritoriju slovenske na
rodnostne skupnosti. Dežela je 
od države prevzela več pristojno
sti na raznih področjih, tudi kar 
se tiče slovenske manjšine. Prve 
deželne volitve so bile leta 1964. 
Junija 1978, p o  ustanovitvi 
deželne SSk, je stranka nastopila 
s svojim znakom  lipove vejice na 
deželnih volitvah in  potrdila iz
vo litev svojega predstavnika v  
deželni svet. Istega leta je izvoli
la tudi svetnika v  goriški p o k 
rajinski svet.

Zakaj ste se pravzaprav odloči
li za ustanovitev politične 
stranke na etnični osnovi?

O dločitev za po litično  stranko  
na etnični osnovi je bila sprejeta 
že leta 1947, ko  je nastala SDZ. 
Ustanovitev SSk je samo potrdi
la in nadgradila to usmeritev, ki 
je bila edina m ožna za demokra
tične Slovence v  Italiji, ki so se 
zavedali, z  razliko od levičarskih 
strank, da je le samostojna slo
venska politična izbira tista, ki 
lahko pripom ore k  pravi uvelja
vitvi naše narodne samobitnosti. 

Politična linija SSk je ob usta
novitvi temeljila "na demok
ratičnih načelih v  priznavanju 
političnega pluralizma, na sa
m ostojnem  nastopanju Slo
vencev na vseh ravneh in na 
odklonilnem stališču do vseh 
ekstremizmov". Gre za smer
nice, ki so aktualne tudi da
nes...

Nekatera načela, k o t sta dem ok
racija in  pluralizem , so sicer 
splošna, a univerzalno priznana 
k o t osnova sooblikovanja civil
ne in  p o litične družbe. To jim  
daje pečat trajnosti in nem in lji
vosti v  času in prostoru. Ta nače
la kažejo sm er našem u delo
vanju in  so danes ravno tako 
veljavna, ko t so bila včeraj. Kdor 
se drži teh in  še drugih načel, ne  
m ore biti ekstremist.

Kakšni so bili začetki? Kakšne 
spom ine imate na tisto ob
dobje?

Vsak začetek je povezan z  do-

V ponedeljek , 1. fe
bruarja, je zasedalo go- 
riško pokrajinsko  ta j

ništvo Slovenske skupnosti, ki 
je svoje prvo  zasedanje v n o 
vem  letu  posvetilo najprej oce
n i po litičnega položaja v treh  
slovenskih občinah , v D ober
dobu, Sovodnjah ob Soči in  Šte- 
verjanu. Č lani tajništva so m e
nili, da se m orajo v teh  m esecih 
pobliže posvetiti stanju na teri
toriju, zato bo v  prihodn je pok
rajinsko tajništvo priredilo  se
stanke na področju treh  sloven
skih občin . Prva bo  n a  vrsti 
občina Sovodnje ob Soči. Poleg 
izvoljenih upraviteljev SSk b o 
do na sestanke povabljeni tudi 
člani sekcij in  som išljeniki SSk. 
Večja pozo rn o st javn im  u p ra 
vam  v teh  treh  slovenskih obči
n ah  je nadvse pom em bna, saj z 
dežele p riha ja  vse več zaskr
bljujočih vesti o zakonu, ki naj 
b i p rizadel p redvsem  m anjše 
občinske enote. Nekaj p o d o b 
nega se že dogaja v občin i Go
rica s p o s to p n im  uk in jan jem  
rajonskih svetov. Zdi se, da so 
n a  vrsti še m anjše občine, ka
m or spadajo tu d i vse tri sloven
ske občine v goriški pokrajini.

ločenim i težavami in  nedoreče
nostm i. Nastajanje SSk je  
spremljalo veliko m ladostne za
gnanosti v  prepričanju, da sm o  
napravi poti. Potrditev tega nam  
je prihajala od nekaterih sta
rejših in  zelo uglednih predstav
n ikov  naše skupnosti, ki so nas 
spodbujali in nam  marsikaj kori
stnega tudi svetovali.

Že v  prvih tednih je goriška 
SSk zabeležila precej pozitiv
nih posegov in dosežkov, in  
vendar je bila deležna "poro
gljivih opazk in  nevljudnih 
ocen", piše Katoliški glas 
(20.3.1975). Kakšne so bile te
daj razm ere v  slovenski go
riški skupnosti?

Kmalu p o  ustanovitvi SSk, junija 
1975, so bile na Goriškem, v  
občinah Gorica, Doberdob, Kr- 
m in, Sovodnje in  Števerjan 
občinske volitve, katerih se je 
udeležila nova stranka. Volilni 
rezultati so bili dobri in  SSk je 
potrdila prejšnje število izvolje
n ih  predstavnikov, dva svetnika 
v  Gorici in župana Stanislava 
Klanjščka v  Števerjanu. Posebno 
uspešen je bil nastop v  Krminu. 
SSK je  p o  vseh naših vaseh in 
krajih ustanovila sekcije in s tem  
privabila k  sodelovanju nove čla
ne. Aprila 1975 je prišlo do prve
ga sestanka m ed  predstavniki 
SSk in  goriško slovensko m ladi
no. Pobudo za sestanek je dalo 
Slovensko katoliško akademsko  
društvo (SKAD). Mesec kasneje je 
prišlo do širšega sestanka z  m la
dino. To so bili vsekakor prvi p o 
zitivnejši rezultati.
Glede "nevljudnih ocen" so te 
res prihajale z  raznih strani. Naj
prej iz  vrst predstavnikov SDS, ki 
se niso hoteli spoprijazniti z  dej
stvom , da SDZ ni bilo več in da 
so s tem izgubili tudi vsako po li
tično vlogo. Nevljudni so bili tu
di tisti Slovenci, k i so sodelovali 
v  italijanskih levičarskih
strankah in  so v  teh im eli le 
stranske vloge in  niso m ogli ali 
sm eli b istveno vplivati na 
vprašanja, ki so bila življenjskega 
pom ena za našo skupnost. Tudi 
slovenski dnevnik n i bil poseb
no  naklonjen novoustanovljeni 
SSk.

Očitno ste bili "trn v  pe- 
ti"...Komu?

Predvsem vsem  zgoraj navede
nim , pa tudi drugim italijanskim  
strankam, ki se niso strinjale, da 
bi SSk sodelovala pri upravi go- 
riške občine. Takrat so im eli ve
liko vlogo številni izvoljeni pred
stavniki istrskih beguncev, ki 
nam  niso bili posebno naklonje-

To narekuje stranki SSk odgo
vornost, da se postav i v b ran  
tem  p o m em b n im  ustanovam , 
ki so za našo narodno  skupno
st neprecenljivega pom ena. 
Pokrajinsko tajništvo je poseb
no  točko posvetilo bližajoči se 
35. o b le tn ic i ustanov itve 
stranke Slovenska skupnost na 
G oriškem . U stanovni zbor je 
potekal 15. februarja 1. 1975 v 
m ali dvo ran i Katoliškega d o 
ma. Takratna pobuda je im ela 
velik odziv, saj se je zbralo ve
liko število slovenskih volilcev, 
ki so podpirali sam ostojen poli
tičn i nastop in  organiziranost. 
Po m n e n ju  vseh  č lanov  p o k 
rajinskega tajništva je poslanst
vo SSk, ki od  svojega začetka 
goji v redno te  slovenstva, d e 
m okracije in  sam ostojnega n a
stopanja, še vedno zelo aktual
no  in  pereče. Ideološka raz
deljenost, ki še danes ločuje slo
vensko narodno  skupnost v Ita
liji, ne m ore o sta ti odp rto  
vprašanje, saj bo  to  še naprej ši
b ilo  tako občutek  p ripadnosti 
kot tu d i delovanje v ostali orga
n iz iran i d ružbi, kjer delujejo 
vzgojne, k u ltu rn e  in  šp o rtn e  
organizacije. V času h u d e  go 

ni. In teh je bilo veliko  v vrstah 
krščanskih dem okratov in socia
listični stranki.

Ima po vašem mnenju danes 
stranka še isto vlogo, kot jo je 
im ela v  začetku?

Mislim, da se n i veliko spremeni
lo. Bistvene vrednote, k i so bo
trovale nastanku SSk, so še danes 
veljavne. Spremenil se je politič
n i okvir, nastale so nove stranke, 
SSk pa je  ostala krepko ukore
ninjena v  naš slovenski prostor 
in čas. Bistvena vprašanja, s kate
rim i se ukvarja naša skupnost, 
zaščitni zakon, uveljavljanje slo
venskega jezika, naše šolstvo, 
razlaščanje slovenske zemlje, so 
še vedno odprta in  bo treba za 
njihovo rešitev zastavili še veliko 
energij.

Kako gledate na prihodnost 
stranke?

N ekdo je pred leti izjavil, da je  
SSk kakor seizmogra f  za narod
nostno skupnost. Taka ugotovi
tev je popolnom a pravilna, saj je  
SSk zelo  občutljiva za vsa 
vprašanja naše skupnosti in ved
no  ustrezno, pravočasno in  ener
gično reagira na vse izzive, pred  
katerimi se naša skupnost znaj
de. P rihodnost bo lahko samo  
potrdila tako vlogo stranke, v  ka
teri se bo prepoznavalo vedno  
več pripadnikov slovenske sku
pnosti. V deželah severne Italije, 
kjer im ajo m o čn e  etnične  
stranke, na Južnem  Tirolskem in  
v Dolini Aoste, imajo tudi ureje
ne razmere v  manjšinski skupno
sti in priznane jezikovne in  dru
ge pravice. Če hočem o tudi v  
naši deželi izboljšati zaščitno ra
ven, je treba, da okrepim o etnič
n o  stranko.

Tisti, ki oporekajo politični 
stranki na etnični osnovi, tr
dijo, da je dosti bolj pomemb
no, če se pripadniki slovenske 
manjšine vključujemo v  ita
lijanske politične stranke. 
Vaše mnenje o tem?

Zgoraj navedena primera Južne 
Tirolske in  D oline Aoste p o 
trjujeta nasprotno. Italijanskim  
strankam  so m anjšinska  
vprašanja vedno drugorazredna 
in te stranke dajajo vedno pred
no st drugim zadevam. Naše zah
teve v  najboljšem  prim eru  
ostajajo le na dnevnem  redu in 
se o njih  malokdaj odloča v  pozi
tivnem  sm islu. Vključevanje v  
italijanske stranke p o m en i izgu
bljeno priložnost za konkreten  
doprinos k  reševanju naših še 
preštevilnih odprtih vprašanj.

Danijel Devetak 
Jurij Paljk

spodarske krize pa ta  naša šibka 
točka še toliko bolj pogojuje vse 
napore za uspešno prebroditev 
težav.
Pokrajinsko tajništvo SSk m eni, 
da je 35-letnica ustanovitve SSk 
na G oriškem  tud i p rim eren  tre
n u te k  razm isleka o sedanjem  
p o litičn em  udejstvovanju. Pri 
te m  si SSk šteje v čast, da je 
verjetno ed ina stranka, ki se je 
ohran ila  od  povojnega obdobja 
naprej ter preživela tu d i h ude  
krizne čase. Stalno se je zavze
m ala  za pravice Slovencev in  
delala za p rim erno  sožitje m ed 
različnim i kulturam i. 
Pokrajinsko tajništvo SSk je tu 
di z veseljem  sprejelo prije tno  
novico, da je števerjanski 
podžupan  Robert Prinčič postal 
č lan  deželne  skupščine UN
CEM (U nione naz io n a le  Co- 
m u n i C om un ita ' Enti M on ta
ni), ki je zasedalo v petek, 22. 
januarja 2010, v H um inu. Prav 
gotovo bo  to  im enovanje n u d i
lo m ožnost, da se n a  deželn i 
ravni predstavijo zahteve celo t
nega slovenskega teritorija, s 
p o se b n im  p o u d ark o m  n a  Be
nečijo, Brda in  Kras.

Pokrajinsko tajništvo SSk
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35 let od nastanka SSk v goriški pokrajini

Pozornost do slovenskih občin
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Sivina, mraz in žalost v srcu

Ko je tema in ne 
najdeš stikala

Zim a ni najlepši letni čas, 
vsaj zame ne, a kljub vse
m u vem, da je lahko tudi v 

tem  mrazu življenje prijetno. To
pla peč in  vroč čaj, pa klepet s 
prijatelji, izlet na sneg ali samo 
kavč z "deko", kam or se zlekneš 
in  zaspiš, m edtem  ko zunaj zavija 
burja in  padajo snežinke. In misli 
bežijo tja na sončne plaže, na ze
leneče trate, srce pa je polno 
pričakovanja in  po lno sanj o 
pomladi.
Življenje je pravzaprav lepo zara
di pričakovanja, lepo je zaradi 
iskanja, lepo je, ker ti ne dopušča, 
da bi miroval, ampak te postavlja 
pred stalne preizkušnje. Življenje 
je pravzaprav bitka, šola z redkimi 
popravnim i izpiti, preizkušnja s 
pom očjo katere rasemo in po 
stajamo ljudje z veliko začetnico. 
Za nekatere pa je tale pot, ki vodi 
k cilju in  ki naj bi bila pravzaprav 
v resnici sama smisel vsega, pre
težka. In ne zmorejo, kljub lepo-

R azprava, ki se je sprožila v 
zvezi s slovenskimi šola
mi, njihovim obstojem in 

predvsem prihodnostjo, ponov
no deli mnenja. Dejstvo, da naša 
m anjšina ne zna najti skupnega 
jezika niti glede vprašanja šolst
va, je res grozljivo.
P rihodnost našega šolstva je v 
rokah nas samih in  potrebne so 
trezne in sveže ideje o tem, kako 
naprej.
Kot deželni tajnik Mladih Sloven
ske skupnosti bi rad sodeloval v 
razpravi in pozivam k resnemu in 
treznem u razmisleku.
Slovenska šola doživlja nedvom 
no velik uspeh zaradi številnih 
vpisov italijansko govorečih 
otrok. To pom eni, da nas drugi 
spoštujejo in  priznavajo, kar 
predstavlja neko prednost naše 
šole v primerjavi s sosednjimi ita
lijanskimi šolami. Toda ta "m o
dernizacija" v smer m ultikultur
nosti, če jo tako lahko im enuje
mo, je po vsej verjetnosti varljiva, 
saj prinaša s seboj veliko proble
mov. Naj razčlenim le nekatere. 
Italijanski otroci, ki se vpišejo v 
slovenske šole, večkrat ne znajo 
dovolj slovenščine ali pa komajda 
poznajo kako besedo v sloven
skem jeziku. Ker so v marsikate
rem  prim eru celo številčnejši od 
slovenskih otrok v 
posam ezni šoli, je 
posledica tega raz
vidna iz pogovor
nega jezika učen
cev/dijakov: m ed 
odm orom  ali na 
šolskih hodnik ih  
večkrat prevladuje 
italijanščina. Zaradi 
večine, ki ne obvla
da jezika, se znatno 
znižata tudi raven 
in  kakovost pouka, 
kar gre žal v škodo 
naših otrok in  
dijakov, ki se m o
rajo zadovoljiti s sk
rom nim  progra
m om  in neprim er
nim  poukom. Tako 
se soočamo z dejst
vom, da je kar nekaj družin prav 
zaradi padca kakovosti že zdavnaj 
izbralo italijanske šole ali tiste v 
Sloveniji; ta pojav se čedalje bolj 
širi. To bo privedlo do stanja, ko 
bodo naše šole postale zgolj je
zikovne šole.
Kaj pa prihodnost slovenstva v 
tem  obm ejnem  prostoru? In 
preživetje naše manjšine? Kaj pa

ti in  kljub sanjam  o pomladi, 
enostavno ne zmorejo.
V tehle dneh  im am  m alo časa, 
ker se trudim, da bi našla dom  Aj- 
ziki. Psička je, mlada mešanka, ki 
je delila dom  s sovaščanom in 
znancem. Njega ni več, enostav
no, pretežko mu je bilo, pa je tiho 
odšel sredi najbolj mrzle zime, te
daj, ko ni bilo nikogar na cesti, da 
bi spregovoril besedo ali dve. Aj- 
zika je edina, ki ve, kako zelo sam 
je bil, edino bitje je, s katerim sta 
delila ljubezen. Drugih ni imel. 
In prav zato m u ne bom  nosila 
cvetja na grob. Samo to m u bom  
šla povedat, da im a Ajzika nov 
dom in da ga pogreša. Kot ga po
grešamo mi vsi.
Saj življenje ni vedno lahko, za 
nikogar ni. Morda je veliko več ti
stih dni, ko se zbudiš in  bi se naj
raje spet skril pod odejo ter kot 
m ajhen otrok rekel, ne, ne grem 
všolo! Pa ni mogoče. Je panekje, 
tudi v najbolj mrzlih dneh, topel

naša kultura in  specifičnost, bo
gatenje našega jezika? Manjšina 
brez svojih kvalitetnih šol nim a 
prihodnosti in  je obsojena na 
propad. Razlikovati m oram o 
znanje jezika od narodnosti, kul
ture, zgodovine, porekla. Šola je 
vzgojnoizobraževalna ustanova. 
Kje bodo naši mlajši rodovi de
ležni take celostne vzgoje? 
Posebnost in  temelj naših šol, ki 
so šole neke narodne skupnosti, 
je tudi vzgoja k narodni zavesti v 
skupnem  evropskem prostoru. 
Če imajo v italijanskih šolah tako 
vzgojo, in  mi dobro vemo, da jo 
imajo, zakaj je za nas že beseda o 
narodni zavesti včasih izvirni 
greh in  sinonim  za zaostalost? 
Dejstvo, da se niža raven pouka, 
je grozljivo za naše otroke. 
Zavedati se moramo, da s tovrst
nim i novimi vpisi ne pridobiva
m o Slovencev, pač pa Italijane, ki 
bodo znali slovensko.
V vsem tem  dogajanju je po 
m ojem  m nenju  resno zapo
stavljena narodnost, naša kultura 
in vzgoja mlajših generacij, ki bo
do morale nekega dne prevzeti 
našo m anjšino v svoje roke. Ka
tera jablana bo obrodila in  dala 
tem u prim erna jabolka?
Rešitev je lahko več. Od posebne
ga, dopolnilnega pouka, in  torej

dodatnih sredstev za italijanske 
otroke, ki ne znajo jezika, do sred
stev za dviganje kakovosti pouka 
za slovenske otroke in  do poseb
n ih  kulturnih programov. V Slo
veniji imajo tudi poletne šole, ki 
so nam enjene tovrstnemu izpo
polnjevanju jezika. To bi bila 
lahko pom oč našim  šolam  in 
obenem  tudi most m ed nam i in

kotiček, ki nas čaka, tudi v 
najhujši samoti se da nekje ukra
sti nasm eh in  tudi v snegu je m o
goče najti cvet, čisto m ajhen, 
zamrznjen cvet. Mi ga im am o na 
sosedovem vrtu. Calycanthus, po 
slovensko dišečnik ali blago- 
duh... Cveti v 
najbolj mrzlih 
zimskih dneh.
Nekako tako kot 
upanje, ki je bilo 
dano človeku v 
uteho. Človek bi 
se skoraj ne zm e
nil za rum eno 
cvetko, zato pa 
oddaja ta opojni 
vonj, ki te kar 
omami. Tako da 
ob njem  pozabiš 
na m raz in  sivi
no  in  se živo 
spom niš na pe
sem pom ladi in  
opojni objem 
poletja. Samo pa
ziti moraš, da v 
prepričanju, da 
sta okoli tebe sa
m o mraz in  led, 
cvetke ne prezreš in  ne greš eno
stavno m im o nje.
Včasih pa je sivine in  megle to
liko, da ni poti do cvetočega gr
ma, da nikjer ni videti upanja.

matično domovino.
Po vsej verjetnosti bi tudi uvedba 
pouka slovenščine v italijanskih 
šolah rešila marsikateri problem, 
dijaki sosednjega naroda bi lahko 
pobliže spoznali jezik in  kulturo, 
ki sta že več kot 1000 let prisotna 
na tem  teritoriju. Slovenščina bi 
lahko na italijanskih šolah posta
la izbirni predmet, kar bi pom e
nilo  pozitiven prem ik tudi za 
našo šolo in  njeno kakovost. Ker 
nas je malo, bom o preživeli edi
no tako, da bom o težili k odlič
nosti. Samo tako bom o lahko 
zajemali iz svojega in  to svoje bo
gastvo na enakopravni ravni iz
menjavali z drugimi. Če sami ne 
bom o imeli, ne bom o mogli da
ti.
Velik problem  predstavlja za nas 
tudi šolska reforma, ki kot Da
moklejev meč visi nad našo šolo 
in  ki naj bi stekla s prihodnjim  
šolskim letom. Z njo nam  preti 
krčenje ur pouka in  paziti m ora
mo, da ne bom o sami svoji rablji. 
Gre nam reč za šolo s slovenskim 
učnim  jezikom in obstaja realna 
nevarnost, da se zato, da dijaki ne 
bi imeli preveč ur, krči tudi pouk 
maternega jezika. Politika mora 
stopiti v bran slovenske šole in 
njene specifike. Zanjo ne smejo 
veljati isti kriteriji kot za italijan
ske šole. Slovenska šola potrebuje 
posebno zakonodajo. Treba se je 
izogniti krčenju predm etnika na 
prim er s skrajšanjem učnih  ur, ki 
bi jih profesorji m orda kako dru

gače nadoknadili, dijaki 
pa ne bi bili več tako 
obremenjeni. Na tak na
čin bi lahko obdržali raz
pon  vseh obstoječih 
predmetov.
Pazimo torej, da nas ne 
bo čas prehitel ali kar po
vozil, ker bo pom anj
kanje enotnosti spet ško
dovalo naši manjšini. 
Vprašanje slovenskih šol 
je pereče in mnenj je ve
liko, zato predlagam po
novno srečanje ali več 
srečanj na to temo. Naj se 
zberejo dijaki in  mladi 
nasploh, učitelji, profe
sorji ter ravnatelji, pred
stavniki staršev, deželne 
šolske komisije in  seveda 
naši izvoljeni politiki, ki 

bodo morali v vsej transparent
nosti predstavljati in  zagovarjati 
javno m nenje pred oblastm i in 
ne bodo smeli več na svojo roko 
odločati v zaprtih krogih, temveč 
samo s pooblastilom  javnega 
konsenza!

Tomaž Špacapan
deželni tajnik Mladih
Slovenske Skupnosti

Prijatelju je bilo težko zaradi 
osamljenosti, pa plača je bila 
nizka in  položnice so se nabirale. 
Sprašujem se, ali je to dovolj. Do
volj, da ne vidiš več lepote 
življenja, da ne vidiš poti, zaradi 
katere si tu, da ne vidiš modrine,

ki je je nebo tako polno, da preki
peva, in  sonca, ki leto za letom  
odganja sivino in  nas spremlja 
skozi najlepši pom ladni čas. Prav
zaprav vem, da smo krivi tudi mi 
vsi. Saj smo ga imeli radi. Res smo 
ga imeli radi, ker je bil dober člo
vek. Ampak kaj, ko večno hitimo, 
ko ni bilo časa, da bi potrkali, da 
bi prišli, da bi povprašali. Ali pa je 
bil samo strah. Odvadili smo se 
trkati na vrata in  vedno bolj se za
piramo v svoje tople domove. Na
vadili smo se tiste zoprne fraze...., 
saj ni moj, saj nisem  jaz, še do
bro, da se ne dogaja meni. In se 
nam  ne da čez prag, k sosedu. 
On je bil drugačen. Sploh nismo

vedeli, da m u je tako težko zaradi 
denarja, ko pa je tako rad pom a
gal. Sosedu, ki je imel njivo zra
ven njegove hiše, je dajal vodo za 
zalivanje. Zastonj, nič ni hotel v 
zameno. Morda samo besedo, sa
mo nasmeh. Da, kajti dandanes

je treba največkrat tudi nasm eh 
kupiti. Za denar...
Zdaj je prepozno. Hiša je prazna, 
Ajzi je v zavetišču, njega pa ni, da 
bi me nagovoril, prijazno, s 
svojim ljubljanskim  naglasom. 
Prepozno je, da bi posedela z 
njim, kot sem m u vedno oblju
bljala. Mimo vrta sem hitela na 
našo njivo, pa naju je vedno na
govoril z možem, naj se ustaviva, 
čemu tako hitiva, naj nekaj spije
va v senci. Bilo je poletje... Pa sem 
mu vsakič obljubljala, da bom, in 
hitela dalje. Vedno hitimo, mimo 
ljudi, m im o cvetočih polj, m im o 
življenja... Sedaj je prepozno. 
Morda bi mu lahko pomagali. Saj

vsi tarnam o, da nimamo, ampak 
človeško življenje je pač vredno 
veliko, gre za neprecenljivo boga
stvo. Za človeško življenje je m or
da vredno tudi nekaj žrtvovati. 
Tudi čas, tudi denar. Vem, da bo
ste rekli, saj nimam, pa moji otro

ci, pa na starost. 
Vem, da boste vsi 
pomislili, saj n i
mam. In jaz z vami. 
Pa vendar, za ČLO
VEKA gre...
Grozno me zaboli, 
ko poslušam  sose
da, ki se jezi, ker 
m u nihče ne bo 
več dajal vode za
stonj. Boli me, duši 
me, zavpila bi... Pa 
vem, da ni hudo
ben človek, sosed, 
odpuščam mu, ker 
smo vsi ujeti v to... 
Razen Ajzi. Ajzi tu 
li. Vem, da sedaj v 
zavetišču renči in 
zavrača hrano. Pa 
je bila tako dobra 
kužika... Ajzi ne 
more pozabiti, niti 

za hrano ne, niti za brikete, ki jih 
je morda tolikokrat pogrešala... 
Sivo je zunaj nebo, tiho in mrzlo. 
A vem, da bi me tokrat niti sonce 
ne segrelo. Občutek krivde je pre
močan. Zaradi tistega hitenja, za
radi tega, ker ne m orem  nazaj. 
Prepozno..., enostavno prepoz
no. Tiho je zunaj, kot bi sivina iz
brisala vsak zvok. In mraz. Neka
teri kljub vsemu še slišijo žvenket 
nečesa..., ki jim  je cilj. Mimo člo
veka, m im o sebe. Sama čutim le 
žalost, neizm erno žalost in  pre
ganja me občutek, da še vedno ne 
znam biti ČLOVEK. In še vedno 
preveč hitim...

Suzi Peitot
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Sem ed en  tistih, nisem edini, o tem  sem  trdno 
prepričan!, ki ob slovenskem kulturnem prazniku, 
po domače: Prešernovem dnevu, vzame s  knjižne 
police knjižico poezij Franceta Prešerna in si jo vsako 
leto znova zjutraj vtakne v žep suknjiča. Tako jo po 
navadi nesem s  seboj na delo, čez dan pa jo vsaj 
nekajkrat vzamem v roke, po navadi kako pesem 
preberem, največkrat tiste pesmi našega Pesnika, ki 
jih ne beremo ravno velikokrat ali pa smo nanje že 
pozabili. Letos sem vzel v mrzlem februarskem jutru 
s  sebo j  m inia turko, ki jo je  izdala leta 1 9 9 3  
Cankarjeva založba in nosi na platnici preprost 
naslov Prešeren, šele znotraj pa bralec izve, da so to 
“Poezije Doktorja Franceta Prešerna z dodatkom”. 
Miniaturka (majhna, trdo in v usnje vezana knjiga) je 
že trinajsta izdaja prve izdaje, ki jo je uredil Avgust 
Pirjevec, medtem ko je “skrb za drugo izdajo in 
ponatis novih izdaj imel Dušan Pirjevec”, kot lepo 
piše na koncu v kolofonu, kjer tudi 
izvem, d a je  vinjete knjižici, kije, kot 
so to vse znane “rdeče” miniaturke, 
narisal Miroslav Oražem. Sicer ta 
iz d a ja  ni k la s ič n a  “rd e č a  
miniaturka”, kakršnih imate doma 
vsaj nekaj, če le daste kaj na poezijo 
in književnost, ampak je bordojsko 
uglašena, temno rdeča barva z zlato 
o b re z o  m a lc e  bolj s l o v e s n o  
umirjena, skorajda bi lahko zapisal, 
da gre za knjižico s  plemenitim in 
nevsiljivim izgledom. Da seve, kaj je 
v njej natisnjeno! Glavni naslov na 
prednji strani miniaturke je delni, 
zmanjšani posnetek naslovne strani 
prve izdaje Prešernovih poezij iz leta 
1847. Prav imenitna s e  mi zdi ta 
mala knjižica, ki jo imam sedaj pred seboj, ko berem: 
“Sem dolgo upal in se  bal, /  slovo sem  upu, strahu 
d a l , / s r c e je  prazno, srečno ni, /  nazaj si up in strah 
želi”.
Ah, Prešeren bi sedaj najraje vzkliknil, a sem  raje 
tiho, ker se  čisto vipavsko obešenjaško spomnim na 
čase ,  ko sm o  s e  kot š tuden tje  po ogledu kake 
Shakespearove mojstrovine v gledališču vprašali na 
glas: “Kako je bilo”? In si, tudi na glas, a prešerno in 
vedno smeje, odgovarjali: “Zelo, zelo.... (Tu je bil 
pomenljiv premor!)... shakespearjansko”!
In bi to lahko govorili tudi o našem Pesniku iz Vrbe, 
a nismo.
Meni s e j e  vedno smilil, ko so mu sošolci porogljivo, 
za Kranjci, ki so si bili to izmislili seveda, pravili le in 
zgolj Doktor fig, ker sem se  ob figah vedno spomnil 
le na konjske iztrebke in nikoli na sočen sadež, kaj 
šele na suho sadje!
Meni je bil Prešeren že od malega všeč, predvsem 
zato, ker sem  že kot majhen otrok iz pogovorov

odraslih razbral, d a je  bil nesrečen človek, že preden 
sem  šel v osnovno šolo, sem  vedel, d a je  pil, gotovo 
preveč pil, sicer ne bi starejši ljudje o tem tako na tiho 
govorili, kot so!
In mi je, dijaku, kranjski sošolec plastično pokazal v 
Kranju kraj, kamor je hodil Prešeren iskat uteho v 
pijači: “A vid'š? The so pa Franceta pozno ponoč' v'n 
m etal”! In je slikovito povedal, kako da se  ga je 
“nažrl” vsak večer.
Molče sem  se  nasmehnil, s e  zamislil v nesrečo 
izjemno b is trega  človeka, ki s e  u jam e  v p a s t  
nesrečne ljubezni in - lastnega, materinega jezika! 
Pri Francetu iz Vrbe m e je  vedno očaralo predvsem 
dejstvo, da  s e  je  d o b e se d n o  vdal pred lepoto 
slovenskega jezika in se  nekega dne odločil, da bo 
pesnil v slovenskem jeziku, ki do tistega časa  tako 
slikovitih, lepih, vrhunskih poezij š e  ni imel!
Vsako leto grem z družino v Vrbo in za Prešernovo 

rojstno hišo pri cerkvi svetega Marka 
si v mislih v ed n o  z d ek la m iram  
njegovo Vrbo in si skušam na tistem 
odprtem  polju pričarati pred oči 
malega Franceta, sam o oči moram 
dvigniti in že zaslutim Finžgarjevo 
domačijo tam čez...
Saj se  je  tudi mali France moral tam 
igrati, ob cerkvi svetega Marka je 
odraščal, odšel v svet, da je lahko 
nekega dne sedel za mizo in napisal 
e n o  n a jveč j ih  m o js t ro v in  
slovenskega slovstva, kar vsekakor 
je njegova pesem Pevcu. A ž e je  tu 
glas, ki me tiho opozarja: “in pesem 
Kam? In Vrba”? In drugi glas mi 
govori o preprosti milini njegove 
Nezakonske matere.... In še  in še. 

Pa vendar bo napisal njegovo Pevcu:
“Kdo zna /  noč temno razjasnit, ki tare duha! /
Kdo ve /  kragulja odgnati, ki kljuje srce /  od zora do 
mraka, od mraka do dne!
Kdo u čf/  izbrisat 'z  spomina nekdanje d n i , /b rezup  
prihodnjih oduzet spred oči, /  praznoti ubežati, ki 
zdanje mori!
Kako /  bit hočeš poet in ti pretežko / j e  v prsih nosit 
al pekel, al nebo!
Stanu /  s e  svojega spomni, trpi brez miru! ”

Ko ob koncu lahko sam o rečeš: “Ufff! ”
Ja, še  kako je dober!
“Altro che Doktorfig! To je čista poezija! ” sem  nekoč 
zabrusil prijatelju, ki se  je  iz Francetovega življenja 
posmehoval.
Ja, poezija.
Tista, ki je napisana enkrat za vse čase.
Tista, ki je je danes  v življenju premalo!
Tista, ki dela življenje znosno, lepo, človeško.

D okto rja

Franceta Prešerna.

Z DODATKOM

Razmišljanje

O slovenskih šolah

Foto IG
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Osrednja Prešernova proslava v Ljubljani

V znamenju ljubezni...
V Gallusovi dvorani 

Cankarjevega doma je bila 
v nedeljo, 7. t. m., osrednja 

državna proslava, na kateri so tu 
di uradno razglasili dobitnice in 
dobitnike malih in  velikih Prešer
novih nagrad. Tržaški režiser 
Marko Sosič je kulturni program z 
naslovom Stopaš, je slika v srcu... 
osredinil na m oderno slovensko 
ljubezensko poezijo. Odločitev, da 
kulturni program  usmerja prav 
ljubezenska poezija slovenskih pe
snic in  pesnikov, kot so Boris A. 
Novak, Lucija Stupica, Ciril Zlo
bec, Mila Kačič, Jurij Hudolin in 
Josip Osti, Miklavž Komelj in dru
gi, je Sosič utemeljil z ugotovitvijo, 
da ljubezen nim a dovolj prostora 
v današnjem času. Glavnino lju
bezenske poezije sta interpretirala 
dramska igralca Nina Ivanišin in 
Igor Samobor, pesem Sej vame se
me Mile Kačič je zapela Severa 
Gjurin, Trubadurjevo pesem Gre
gorja Strniše pa Marko Vuksano
vič. Eden od vrhuncev proslave je 
bila interpretacija pesmi Milana 
Jesiha Tistega večera, ki jo je izved
la mezzosopranistka Marjana Li
povšek. Skozi ples so o ljubezen
skih razmerjih na proslavi sprego
vorili tudi moderni plesalci v ko
reografiji Rosane Hribar. 
Predsednik upravnega odbora 
Prešernovega sklada Jaroslav Sk- 
rušny je povedal, da je proslava, 
obredje, kot jo je poimenoval, na
menjena lepoti, ljubezni in  poe
ziji, saj da "nas k tem u zavezuje 
Prešernova dediščina". Skrušny je 
dejal, da večer pripada "osmerici

odličnikov", ki so "raison d'etre" 
dela odbora Prešernovega sklada, 
nato pa je besede prepustil pred
sedniku nacionalnega sveta za 
kulturo in  režiserju Miranu Zupa
niču. Ta je za svoj govor požel 
izjemno dolg aplavz. Spomnil je 
namreč, da se v slovenski javnosti 
nihče ni odzval na izjavo filozofa 
Slavoja Žižka, ki je dejal, da bi bi
lo najbolje, če bi v Cankarjev 
dom, polnem  slovenskih um et
nikov, podstavili bombo. Ali tišina 
pom eni, da se Slovenci s tem 
strinjajo? Ali sploh spoštujemo to, 
kar danes slavimo? Politična elita 
se na številne, dolgoletne proble
me slovenske kulture ne odziva, 
jih ne rešuje, je poudaril Zupanič. 
Umetniki ob vsem tem  ne bi sme
li molčati, še manj le čakati na po
litike. Kajti resničen um etnik je ti
sti, čigar mesto je na strani svobo
de, je sklenil Zupanič, ki je oder 
nato prepustil "osmerici odlič
nikov".
Prešernovo nagrado za življenjsko 
delo na področju likovne um et
nosti je prejel Kostja Gatnik. Na 
področju plesne um etnosti je 
Prešernovo nagrado prejela Ma
teja Rebolj. V svojem govoru se je 
spomnila na dve osebnosti, ki sta 
ključno vplivali nanjo in tudi na 
razvoj slovenske kulture: plesalko 
in koreografinjo sodobnega plesa 
Ksenijo Hribar in režiserja Draga
na Živadinova, ki je s predstavo Kr
st pod Triglavom "dal krila njeni 
radovednosti". Reboljeva je prva, 
ki je dobila veliko Prešernovo na
grado za področje sodobnega ple

sa.
Prešernova nagrajenca in na
grajenci Prešernovega sklada:
Prešernovo nagrado sta prejela 
plesalka Mateja Rebolj in  slikar

vo slikarstvo, grafično obliko
vanje, ilustracije in  fotografijo 
združuje izjemna inteligenca in 
redko izpostavljena visoka merila 
kvalitete v neizprosnem  samo
nadzoru. Gatnik je bleščeče vsto
pil na likovno prizorišče skozi po- 
part in  hiperrealizem. V poznih 
80. letih je presenetil s poudarjeno 
osebnoizpovedno in  refleksijsko 
poetiko, so zapisali v obrazložitev.

toarja, kot sta Giselle in  Odette iz 
Labodjega jezera, so med drugim 
zapisali v obrazložitev nagrade. 
Miklavž Komelj: Pesniška zbirka 
Nenaslovljiva imena govori o ve
likih stvareh. Pravzaprav ne govo
ri, ampak je o velikih stvareh. Še 
natančneje: ni o velikih stvareh, 
ampak je sama po sebi velika in 
vseobsegajoča stvar. Mogočna in 
hkrati drobna knjiga: protislovje

Kostja Gatnik. Dobitniki nagrade 
Prešernovega sklada pa so um et
nostni zgodovinar Miklavž Ko
melj, igralec Peter Musevski, skla
datelj Aldo Kumar, igralka Barba
ra Cerar, pisatelj Andrej Rozman 
Roza in plesalka Maja Delak. 
Kostja Gatnik: Njegov opus zazna
muje razpiranje pojma vizualne
ga in  vizualnih komunikacij 
zadnje četrtine 20. stoletja. Njego

Mateja Rebolj: Vpogled v novejšo 
plesno zgodovino nam  pokaže, da 
v Sloveniji ni plesalke ali plesalca, 
ki bi m u uspelo v svoj opus z 
enako mero umetniške odličnosti 
zajeti tako širok spekter različnih 
gibalno-plesnih in  sodobnih 
scenskih estetik kot Reboljeva. Kot 
baletna solistka SNG Opere in  ba
leta Ljubljana je odplesala vrsto 
vlog klasičnega baletnega reper

je tu le navidezno. Komeljeva poe
zija jemlje dih in  obenem zadržuje 
sapo, se je glasil začetek utemeljit
ve nagrade.
Aldo Kumar: Ljubezen in  navdih 
do glasbe je zarana črpal iz ljud
ske pesmi in  zborovskega petja pa 
tudi skozi bogato in doživeto po
sredovano um etniško izkušnjo 
svojega srednješolskega učitelja 
glasbe Maksa Pirnika... Za razliko

od vrste stanovskih kolegov Ku- 
marjevega ustvarjalnega sveta 
nikoli niso obrzdale kake šole, slo
gi ali zvrsti. Kumar je eden redkih 
slovenskih skladateljev, ki jim čas 
prinaša vedno širšo paleto zani
manja: za različne sloge, zvrsti in 
žanre, so zapisali v utemeljitev na
grade.
Barbara Cerar: Nagrado prejme za 
igralske vloge, ki jih je v zadnjih 
dveh letih ustvarila v ljubljanski 
Drami: Gillian v Barnesovih Pre
rekanjih, Lucindo v Jovanoviče
vih Plejbojih, Kasandro vAjshilo- 
vi Oresteji in  za glavno vlo
go/vloge v Barčici za punčke Mile
ne Markovič. Cerarjeva je med 
najvidnejšimi dramskimi igralka
mi današnjega slovenskega gleda
lišča, so zapisali m ed drugim  v 
obrazložitev nagrade.
Andrej Rozman Roza: "Širiti polje 
svobode, in  to na zabaven način, 
je moj osnovni namen", je dejal 
pred nekaj leti. V naravi um etno
sti je, da širi svobodo, toda širiti jo 
na način, ki vzbuja ugodje in 
smeh, je dano le redkim um et
nikom. Rozman počne to s po
močjo literature in  gledališča že 
trideset let. Svojemu bogatemu 
knjižnemu opusu, namenjenemu 
predvsem otrokom, tudi najm- 
lajšim, je nazadnje pridružil 
Uganke 100+1, z eno več, kot jih je 
zmogel veliki O ton Župančič, je 
bilo zapisano v obrazložitvi nagra
de.
Maja Delak: Niz plesno-gleda- 
liških predstav, ki jih je kot koreo
grafinja, plesalka in plesna peda
goginja ustvarila v zadnjih dveh 
letih, je umetniški dosežek, ki kri
stalizira izjemno kvaliteto in  sa
mosvojost njenega plesnega ust
varjanja, pa je bil začetek obraz
ložitve nagrade za plesalko.

Slovenski narod je hlapčevski narod! (2)

Vsakdanjik dokazuje 
to trpko resnico

K ot je bilo zadnjič rečeno, 
je ena glavnih karakteri
stik Slovencev -  če ne ce

lo 'ta  glavna' -  hlapčevstvo. To 
ne pom eni, da je absolutno glav
na značilnost, ampak tista, ki je 
bolj potlačena, in  ko nekaj po 
tlačim o, to  dobi m oč in  hočeš 
nočeš postane glavno. Kot je 
dejal F. Nietzsche, dajemo stva
rem  m oč takrat, ko zanikam o 
njihov obstoj. Stvari lahko spre
m enim o, ko se zavedamo napak. 
Zato politiki v veliki večini ne 
priznavajo svojih napak, ker n i

majo osebne koristi, da bi se stva
ri spremenile. Saj, kot pravi neki 
znan teolog, vzrok, da se stvari 
spreminjajo, se nikoli ne rojeva 
"od zgoraj", pri oblasteh, pogon 
prihaja vedno "od spodaj", od ti
stih, ki imajo željo in  korist, da se 
stvari spremenijo na boljše. Poli
tiki so v glavnem  dobrostoječi, 
zato v resnici nim ajo koristi, da 
bi se stvari spremenile na boljše, 
ker boljše bi lahko zanje pom eni
lo "slabše", v smislu manj obla
sti, slave in  denarja. Obstajajo se
veda tudi izjeme, kot je bil na pri

m er Gandhi. Srž problem a tiči v 
tem, da je človeku, ki im a oblast, 
slavo in  denar, zelo težko, da se 
jim  odpove. In pogoj za spre
m em bo je prav ta, da se vsaj del
no, s tem  da jemlje v poštev po
trebe, ki prihajajo "od spodaj", 
odreka svoji oblasti. Oblast in  
pravica ne gresta skupaj, sta si na
sprotni. Če hočem o, da se stvari 
izboljšujejo, se m ora vsak odre
kati vsaj delu svoje moči, s kate
ro izvaja oblast nad drugimi.
V resnici pa se nihče noče odreči 
ničemur, saj so vsi prepričani, da 
imajo premalo, in  ne morejo pre
nesti, da bi izgubili še tisto "m a
lo", kar imajo. Po navadi hočejo 
vedno več, in  če tega ne zmorejo 
doseči, se z vsemi kremplji in  
zobmi oklenejo tistega, kar m i
slijo, da imajo. Na eni strani se 
izgovarjajo, rekoč, da bi radi pu 

stili mesto drugim, na drugi pa, 
da delajo v glavnem za narodov 
blagor. V resnici pa je bodisi eno 
kot drugo zvita hinavščina, saj 
nim ajo nobenega nam ena pre
pustiti drugim  niti peščice tiste
ga, kar mislijo, da posedujejo, in 
vse, kar delajo, delajo sam o in 
izključno zase, to se pravi za svoj 
egoizem. Ne dajejo m ožnosti 
drugim, m ed katerimi je mogoče 
tudi kdo, ki je bolj sposoben ali 
ima več energije in  kreativnosti 
od njih samih, da bi prišli zraven. 
Zdržijo, dokler pač zmorejo, dok
ler jih -  v najboljšem prim eru -  
ne zaustavi višja sila, ali pa dokler 
ne pride nekdo, ki je še bolj obla- 
stiželjen in  častihlepen od njih in 
jim da 'brco v r i t '. Ciklus se tako 
ponavlja znova in  znova, vedno 
enako, ali pa gre celo na slabše. 
Takim ljudem ni nič do tega, da

bi se spremenili, zato jim ni mar 
za svoje napake in  še manj za na
pake naroda, katerem u pripa
dajo. V resnici so tako ujeti v te 
napake, da jih ne morejo niti vi
deti, in  če jih nekdo opozarja na 
to, odpravijo celotno zadevo z 
nekaj besedami, češ da se jih stvar 
sploh ne tiče, in  se s ciničnim na
smeškom obrnejo na drugo 
stran, misleč na bolj "konkretne 
stvari" -  to je na naslednjo prilož
nost, kako bi spet nekaj grabili. 
Soočati pa se z napakam i naro
da, katerem u pripadam o, pred
stavlja enkratno možnost, da se 
učim o boljše spoznavati svoje 
korenine, od kod izhajam o, in 
konec koncev same sebe. To je 
glavna pot, ki nas pripelje do 
boljšega počutja.
Ni slučaj, da so se največji pisa
telji, to se pravi geniji, ukvarjali

prav s to tematiko, in  sicer z na
pakam i svojega naroda. Verjeli 
so, da s tem, da si upajo govoriti 
o določenih  stvareh, lahko 
nekako spremenijo svet, v kate
rem  živijo. Govoriti o določenih 
stvareh - v našem  prim eru o 
hlapčevstvu Slovencev - nam  
omogoča, da vidim o stvari bolj 
jasno in  z drugega zornega kota 
tako, da se lahko bolj zavestno 
spoprijemam o z dediščino, ki se 
ji n i m ogoče izogniti. Sicer jo 
lahko potlačimo, toda tem u sle
dijo neizogibne posledice.
S tem  da se zavedamo negativne
ga, le-tega itak ne m orem o iz
ničiti. Lahko pa z našo odprto
stjo in  kreativnostjo pripom ore
m o k temu, da se iz negativnega 
rojeva pozitivno.

/konec  
Adam Sel)

V glavnini ekip so še vedno starejši

Mladi dozorevajo vse počasneje

D andanes v glavnini oko
lij v raznih športih (zla
sti ekipnih, pa tudi indi

vidualnih) krojijo usodo vedno 
eni in  isti, tudi krepko več kot tri
deset let stari posam ezniki. Da 
ne bo pom ote, so tudi številne

izjeme, vendar trenerji in  upra
ve klubov so si bolj ali manj edi
ni, da so sicer pomladitve potreb
ne, da pa brez kakovostnih sta
rejših športnikov ne prideš nika
mor. Rezultati kažejo, da je se

stavljanje m ladih ekip, v katerih 
bi nosili glavno brem e dvajse
tletniki, skrajno tvegana poteza. 
Starejši tekmovalec je kajpak v le
tih  osvojil določene odlike, ki so 
vezane na izkušnje. Umirjenost, 
zanesljivost, poznavanje vsakrš-

rejo računati. Ravno zaradi tega 
je obče razširjena teorija, da m o
rajo v odločilnih trenutkih zm a
govite poteze (ali tiste, ki so 
usodne za poraz) vleči bolj 
izkušeni možje, tudi da bi zašči
tili mlajše soigralce.

Dean Oberdan (košarka)

ne situacije, sposobnost optim i
zacije učinka ob m inim alni po 
trošnji energij, določena zdrava 
hudobija, ki je potrebna za uspeh 
v športu -  vse te so seveda vrline, 
na katere mladi debitanti ne mo-

Problem se v sedanjosti poraja, 
ko m lade igralce jem ljem o kot 
take predolgo, se pravi celo tja do
24., 25. leta. Naravno je, da se
dem najstletnik deluje zm edeno 
in  nezanesljivo ter da njegovo

negotovost opravičujem o kot 
pač norm alno za najstnika ob kr
stnem  nastopu m ed odraslim i. 
Vendar proces dozorevanja m la
dincev se danes neprim erno  
vleče tudi precej čez dvajseto le
to. Posledica tega je dejstvo, da 
22,23 let stari športniki sedijo na 
klopi (s pretvezo, da niso še pri
pravljeni na vstop v ogenj), vete
rani pa ostajajo na igrišču v vo
dilni vlogi do 35. ali tudi 40. le
ta. Nekoč si pri sedem najstih, 
osem najstih  dobil priložnost 
med člani, in  če nisi bil dovolj 
dober, so te pač odpisali.
Obstaja vsekakor tudi druga plat 
medalje. Oglejte si, če im ate 
možnost, trening katere od naših 
članskih ekip v m oštvenih pano
gah. Najbolj zavzeti, angažirani, 
pa tudi -  kar ni razumljivo -  naj
bolj hitri in  poskočni so pravilo
m a najstarejši igralci, ki v dvo
boju (ko je pač merilo uspešnost, 
ne pa trenerjeva izbira ali predso
dek) z mlajšimi navadno prevla
dajo dokaj gladko. Om enjeni se
natorji delujejo z mero intenziv
nosti, ki je mladinci ne zmorejo, 
toliko, da je razplet dvoboja večk
rat skoraj ponižujoč za anagraf- 
sko bolj svežega soigralca. Da
našnji tridesetletniki so nam reč 
nekoč -  na mladinski ravni in  ko

so svojčas kot "brezbradci" trka
li na vrata prve ekipe -  trenirali 
na višji ravni kot današnja mladi
na, ki preprosto ne sprejema de
la nad mejo utrujenosti in  bolj 
izrazitega fizičnega napora. Mla
dinci se tako danes odzivajo 
počasneje, tako z vidika sprinta v 
fizičnem smislu kot glede m en
talne bistrosti. Verjemite, razlika 
je očitna in  omenjene ugotovitve 
nikakor nočejo zveneti v slogu, 
"ko smo bili m i mladi... " Tudi 
zaradi vsega povedanega v letu 
2010 še toliko bolj izstopa mlad 
športnik, ki je zm ožen enako
vredne "bitke” s starejšimi kole
gi in  ki v telovadnici iz dneva v 
dan dokazuje, da je dober, in  to
rej polagom a pobira m esto

"obrabljenem u" starejšemu soi
gralcu. Talenta in  znanja nam reč 
fan tom  pravilom a ne manjka, 
pogrešamo pa kanček skrom no
sti, ambicije, pripravljenosti na 
žrtvovanje, se pravi lastnosti, ki 
jih ima lačni v boju za kos kruha. 
Prikazana slika m orda narekuje, 
da se bo splošna raven športa v 
prihodnjih  desetletjih občutno 
znižala. Trditve o "m ehkih” mla
d ih  nam reč veljajo za vso da
našnjo družbo, nikakor ne samo 
za naša športna društva. Videli 
bom o. Za zdaj naj se zglasi v 
uredništvu, kdor je bil na tren in
gu kdaj priča zmagi mlajših v in 
terni tekmi m ed starimi in  m la
dimi...

HC

HOKEJ IN LINE
A l liga: P o le t K w ins -  D ra g h i T urin  4 :1
NAMIZNI TENIS
Ž en sk a  A2 liga: K ras -  E u re k a  R im  4 :0
M oška B2 lig a: S an  D o n a ' -  K ras  5 :0
NOGOMET
Elitna lig a: F in c a n tie r i  -  K ras 0 :2  
P rom ocijska liga: V esn a  -  S o v o d n je  2 :2 ,  P ro  
G o riz ia  -  J u v e n t in a  0 :0
1. a m a te rsk a  liga: P rim o rec  -  S an  G io v a n n i 2 :0
2 .  a m a te rs k a  liga: S is t ia n a  -  P r im o r je  0 :1 ,  
F iu m ice llo  - B reg  1 :0 ,  E sp e ria  -  Z a r j a /G a ja  3 :1
3 .  a m a te rs k a  liga: R o ia n e se  -  M la d o s t 4 :2

KOŠARKA
C1 liga: C ao rle  -  J a d r a n  5 9 :6 5
C2 liga: G o r iz ia n a  -  B or 6 1 :6 4 ,  UBC V id em  -
B reg  6 9 :6 5
D lig a: K on tove l -  G ra d o  7 8 :6 4  
ODBOJKA
Ž en sk a  C lig a: S a n P A n d re a  -  S lo g a  3 :2 ,
S y s te m  V olley  -  B o r /B re g  3 :1 
Moška C liga: Val -  N atison io  3 :2 , S loga -  Proto 
1 : 3 , 0 ly m p ia  -  F incantieri 0 :3 , II Pozzo -  Soča 3 :0  
Ž en sk a  D liga: R izzi -  G o v o lley  3 :0 ,  K o n to v e l -  
Vivil 0 :3

|a: T rav es io  -  N aš P ra p o r  1 :3


